
Oni so naša prihodnost
V zadnji številki Klasja smo na tem mestu razmišljali o prihajajoči begun-
ski krizi. Žal so se naše napovedi uresničile oz. presegle pričakovani val 
beguncev, ki je zajel tudi našo državo. Ob vsakodnevnih posnetkih v me-
dijih se v nas vzbujajo mešani občutki in dvomi, zagotovo pa tudi sočutje. 
Tudi med nami ste nekateri, ki ste za begunce darovali kakšen odvečen 
kos perila ali obleke, pristopili na pomoč kot prostovoljec ali pa se sreču-
jete z reko beguncev tudi po službeni dolžnosti. Vsi pa se sprašujemo, kaj 
bo še prinesla prihodnost.
Vedno znova pa nas razveseljujejo dosežki naših občanov, še toliko bolj ti-
stih najmlajših. Tudi v tokratnem Klasju poročamo o dosežkih na različnih 
področjih in tekmovanjih in ob tem z veseljem pritrdimo, da so prav mladi 
naša prava prihodnost. 
Za nami je oktober, mesec požarne varnosti, zato je prav, da na tem me-
stu ponosno pokažemo tudi na vse soobčane, ki se ob vsakem trenutku 
odzovejo na naš klic na pomoč. V teh dneh smo tako člane naših gasilskih 
društev lahko spremljali tudi pri izvajanju različnih vaj in predstavitvah 
njihovih aktivnosti. Prepričani smo, da se nanje lahko zanesemo tudi v 
prihodnosti.
Tudi tokrat pa v našem Klasju diši po jeseni. Izbrali smo naj pridelke, na tr-
žnici smo praznovali praznik krompirja, že pa napovedujemo tudi praznik 
svetega Martina. November je tudi mesec, ko se vsako leto odpre oder 
Festivala Stična, nato pa bo pred nami že praznični december. O tem pa 
prihodnjič.

Matej Šteh, urednik
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Letos najlepša Šentvid pri Stični  
in Zagradec

Ob letošnjem svetovnem dnevu tu-
rizma, ki smo ga konec septembra 
obeležili tudi v občini Ivančna Gori-
ca, je potekala svečana razglasitev 
najlepše urejenih krajevnih središč 
v občini. Med dvanajstimi kraji raz-
deljenimi v dve skupini sta komisijo 
najbolj prepričala Šentvid pri Stični in 
Zagradec.
Prireditev ob svetovnem dnevu tu-
rizma, ki jo je pripravila Občinska 
turistična zveza Ivančna Gorica v 
sodelovanju s TD Stična, je potekala 
29. septembra. Osrednje geslo leto-
šnjega svetovnega dneva turizma je 
bilo »Milijarda turistov, milijarda pri-
ložnosti« in ta misel je bila tudi rdeča 
nit prireditve. Kot je ob tej priložno-
sti povedal podžupan Tomaž Smole, 
se Občina Ivančna Gorica skupaj z 
Zavodom Prijetno domače zaveda 
priložnosti, ki jih ima turizem tudi v 
naši občini, žal pa za zdaj še ni vidne 
kakšne bistvene rasti na tem podro-
čju. Vsekakor bo na tej poti razvoja 

turizma treba še vztrajati, pri tem 
pa imajo po podžupanovih besedah 
pomembno vlogo tudi turistična dru-
štva in ostali, ki so na kakršen koli 
način povezani s turizmom v naši 
občini.
Kot je povedal predsednik občinske 
turistične zveze Pavel Groznik, je v 
naši občini že nekaj let navada da ob 
svetovnem dnevu turizma razglasi-
mo najlepše urejena krajevna sre-
dišča z info točkami. Tudi to je eden 
od načinov, kako prispevati k razvoju 
lokalnega turizma. V povezavi z ge-
slom svetovnega dneva turizma je 
izpostavil večje množične prireditve 
v občini kot priložnost za zaslužek lo-
kalnih ponudnikov. Medtem ko je na 
eni strani vse bolj popularen avtodo-
marski turizem, pa v naši občini izziv 
za prihodnost še vedno ostaja objekt 
večjih namestitvenih kapacitet.
Groznik je predstavil tudi opažanja 
komisije, ki je letos ocenjevala naša 
krajevna središča. Glavni poudarek 

pri ocenjevanju je bil na stanju turi-
stično informacijskih točk in urejeno-
sti njihove bližnje okolice. V posame-
znih krajih se vidi, da je poskrbljeno 
za vzdrževanje in čiščenje, povečini 
za to skrbijo naša turistična društva, 
ponekod tudi krajevne skupnosti, v 
nekaterih krajih pa so vidne tudi po-
manjkljivosti.

Prejemniki priznanj  
za leto 2015
Večji kraji:
Zlato priznanje – Šentvid pri Stični
Srebrno priznanje – Višnja Gora
Bronasto  priznanje  - Ivančna Gorica

Manjši kraji:
Zlato priznanje – Zagradec
Srebrno priznanje – Sobrače
Bronasto priznanje – Ambrus

Ob tej priložnosti je rezultate oce-
njevanja urejenosti naselij in hiš v 
KS Stična razglasilo tudi domače tu-
ristično društvo. Priznanje za najbolj 
urejen zaselek v KS Stična so prejeli 
prebivalci zgornjega dela vasi Gabrje 
pri Stični. Priznanje je kot predstav-
nik tega zaselka prevzel kar podžu-
pan Smole. Priznanje za najlepše ure-
jeno bivalno okolje in sodelovanje pri 
čistilni akciji je prejela družina Finec 
iz Vira pri Stični. Priznanje je prevzel 
Borut Finec, sicer tudi predsednik KS 
Stična. Za vestno čiščenje in urejanje 
okolice v Stični pa je društvo prizna-
nje podelilo tudi Damjanu Dobniku.
Prireditev so svojimi glasbenimi vlož-
ki prijetno zaokrožili godalni trio Go-
dalnega orkestra KD Stična in citrarka 
Ana Koželj.

Matej Šteh

Občina

Ko l o fo n Prispevke za naslednjo številko sprejemamo do 20. novembra.
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Za nami je prvo leto dela novega Občinskega sveta

V teh dneh je minilo leto dni od za-
dnjih lokalnih volitev, na katerih je 
bil ponovno izvoljen župan Dušan 
Strnad, dobili pa smo tudi nove ob-
činske svetnike. Že 8. redna seja Ob-
činskega sveta v novem mandatnem 
obdobju je potekala 23. septembra, 
načrtovana oktobrska seja pa je bila 
prestavljena na novembrski termin.  
Osmo sejo so svetniki začeli z ogle-
dom gradbišča prizidka Zdravstvene-
ga doma Ivančna Gorica in odprtjem 
prenovljenega medicinskega labora-
torija v zdravstvenem domu. Na ta 
način so se seznanili z dosežki, ki so 

delno tudi že rezultat njihovega dela 
v novem mandatu. Slovesnemu za-
četku seje je sledilo delovno nadalje-
vanje seje. Med osrednjimi točkami 
seje je bilo sprejemanje elaboratov o 
oblikovanju cen s področja komunal-
nih storitev. Metodologijo za določi-
tev cen izvajanja obveznih lokalnih 
gospodarskih javnih služb s podro-
čja komunalnih dejavnosti od leta 
2013 ureja Uredba o metodologiji 
za oblikovanje cen storitev obveznih 
občinskih gospodarskih javnih služb. 
Skladno s 6. členom navedene ured-
be mora izvajalec javne službe enkrat 

letno pripraviti elaborate cen. Izvaja-
lec predlaga ceno, ki je predračunska 
lastna cena, za celotno območje ob-
čine in jo predloži Občinskemu svetu 
v potrditev. Cena, ki jo Občinski svet 
potrdi, je tista, ki jo izvajalec javne 
službe zaračunava uporabnikom. V 
kolikor Občinski svet sprejme manjšo 
ceno od izračunane, mora razliko po-
kriti Občina s proračunskimi sredstvi. 
Po dolgotrajni razpravi in obravnavi 
dokaj kompleksnega gradiva, so sve-
tniki sprejeli sklep o določitvi novih 
cen oskrbe s pitno vodo, odvajanja 
in čiščenja komunalne in padavin-
ske odpadne vode in ravnanja s ko-
munalnimi odpadki. Niso pa potrdili 
višje cene storitvam, ki so povezane 
z nepretočnimi greznicami in malimi 
komunalnimi čistilnimi napravami.
Občinski svet je na tokratni seji spre-
jel tudi Odlok o obremenjevanju 
nepremičnega premoženja v občini 
Ivančna Gorica, s katerim bo občina 
urejala področje obremenjevanja 
občinskega premoženja, predvsem v 
smislu najema občinskega zemljišča 
oziroma obremenjevanja s služno-
stno pravico. 
Svetniki so se tudi seznanili s podrob-
nim občinskim prostorskim načrtom, 
s katerim se podrobneje načrtuje 
prostorska ureditev za umestitev v 

prostor nove gospodarske cone Pi-
skovka v Višnji Gori. Svetniki so na 
seji prisluhnili še poročilu o delu Zve-
ze kulturnih društev Ivančna Gorica 
in Zveze športnih organizacij Ivanč-
na Gorica v letu 2014, sprejeli spre-
membe in dopolnitve Statuta Občine 
Ivančna Gorica in dopolnili letni načrt 
pridobivanja oziroma razpolaganja 
nepremičnega premoženja občine 
Ivančna Gorica. 
V javno obravnavo pa podali predlog 
Odloka o spremembah in dopolni-
tvah Odloka o ustanovitvi javnega 
vzgojno-izobraževalnega zavoda 

Glasbena šola Grosuplje. Spremem-
be in dopolnitve se nanašajo zlasti 
na uskladitev zakonodaje in dejanske 
sestave Sveta zavoda. Svet zavoda se-
stavljajo trije predstavniki ustanovi-
teljev, pet predstavnikov zaposlenih 
in trije predstavniki staršev. Zakon 
določa, da morajo biti v svetu zavoda 
predstavniki delavcev med posame-
znimi enotami (Glasbena šola Grosu-
plje deluje namreč v štirih občinah) 
enakomerno zastopani, prav tako je 
potrebno zagotoviti enakomerno za-
stopanost predstavnikov staršev. 

Matej Šteh

V Višnji Gori gradnja 
kanalizacije že v polnem 
teku
Na začetku oktobra se je začela napovedana gradnja ka-
nalizacijskega omrežja po Višnji Gori. 

Projekt izgradnje kanalizacije vsebuje približno 7 kilometrov dolg sekundarni 
kanalizacijski vod, ki bo razdeljen na približno 60 kanalov oziroma odsekov. 
Sočasno z gradnjo kanalizacije poteka tudi gradnja hišnih priključkov, o čemer 
je JKP Grosuplje obvestilo tudi vsa gospodinjstva. Občina Ivančna Gorica se 
je ob tej priložnosti dogovorila z izvajalcem del, da bo uporabnikom, torej 
gospodinjstvom, nudil vso pomoč in skice za izvedbo hišnega priključka, prav 
tako pa bo občina pri gradnji priključkov zagotavljala za občane arheološki 
nadzor. Naselje Višnja Gora namreč leži na zaščitenem arheološkem območju 
in je arheološki nadzor obvezen. Ocenjuje se, da bo na celotnem območju 
Višnje Gore izvedenih na kanalizacijo približno 450 priključkov. 
Skupna pogodbena vrednost projekta znaša 2.666.197,85 evrov. Po zagotovi-
lu direktorja grosupeljske komunale naj bi se dela zaključila konec poletja pri-
hodnje leto. Izvajalec del še obvešča vse krajane, da bodo v času gradnje zara-
di del potekale delne zapore lokalnih cest, s čimer bo moten potek prometa. 
Posamezne nujne primere pa se bo dalo reševati v dogovoru z izvajalcem del. 

Gašper Stopar
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Dnevi slovenskega turizma tudi v znamenju našega turizma

Zlata poroka zakoncev Drab
V soboto, 19. septembra, sta praznovala zlato poroko zakonca Pavla in Anton 
Drab. Po petdesetih letih sta obnovila svojo zakonsko zaobljubo pred župa-
nom Dušan Strnadom in pričami.

Moč za radost sobivanja
Ko smo se v nedeljo popoldne vra-
čali iz Hirschaida domov z našega 
skupnega praznovanja ob petnajstle-
tnici pobratenja med Hirschaidom in 
Ivančno Gorico in smo, obogateni z 
različnimi doživetji kraja in ljudi, ure-
jali vsak svoje vtise, predvsem tiste, ki 
smo jih dobili v srečanjih s prijatelji in 
znanci, ko so nam s svojimi prijaznimi 
besedami, objemi in gostoljubnostjo 
izkazovali spoštovanje in naklonje-
nost, so se mi, lahno dremajočemu 
na svojem sedežu, porodile nekatere 
misli o prijateljevanju in sobivanju 
ljudi različnih narodnosti, državnosti, 
nazorov, osebnih in družbenih, raz-
lične izobrazbe, zgodovinske prete-
klosti in tudi vere, predvsem pa raz-
lične osebne usode. Vse tri dni smo 
bolj podzavestno kot načrtno iskali 
skupen cilj, da bi iskali in ustvarjali 
vsak zase in v medsebojni povezano-
sti, najugodnejši način za prijetno in 
osrečujoče sobivanje. A ne samo v 
teh treh dneh, ampak smo si po ti-
hem želeli, da bi bilo osrečujoče sobi-
vanje model našega življenja zdaj in v 
prihodnosti v vseh naših medosebnih 
odnosih. Sedanji čas neverjetnih ko-
munikacijskih in prometnih možnosti 
vedno bolj zmanjšuje zunanje razda-
lje med ljudmi, a ustvarja hkrati dru-
ge probleme in odtujenosti, ki terjajo 
od nas nove napore v razmišljanju in 
pogledih na sobivanje.
Prva preizkušena resnica je, da človek 
sam lahko le malo doseže in uresniči 
in da gre v skladnih in močnih sku-
pnostih vse bolje in hitreje. A v vsej 
človeški zgodovini so najprej posa-
mezniki začeli premikati svet na bolje 
in so potem za svoje zamisli navduše-
vali tudi druge. Teh idealistov se tudi 
radi spominjamo in so nam zgled za 
osebno življenje in bivanje v skupno-
sti. Preko osebnih stikov med ljudmi 
so nastajala največja prijateljstva in 
rojevala tudi najbogatejše zamisli 
in uresničitve. Tudi prijateljstvo in 
partnerstvo med Bavarci na Franko-
vskem in Slovenci v naši občini je šlo 
po tej poti. 
Drugo spoznanje nas pouči, da je tre-
ba občutek za sočloveka, prijateljeva-
nje in osrečujoče sobivanje ustvarjati 
najprej pri koreninah življenja in ga 
privzgojiti otrokom in mladostnikom 
najprej v družini. Oče in mati s svojo 

pristno podobo moškosti in žensko-
sti, očetovstva in materinstva na ne-
posreden in neprisiljen način posre-
dujeta otrokom model ljubeznivega 
in odprtega odnosa za sobivanje v 
družini in izven nje. Usposabljata jih 
za razlikovanje dobrega in zla v sebi, 
v sočloveku in svetu, za delavnost, 
ustvarjalnost in pristno veselje do ži-
vljenja, za nesebičnost, vero, zaupa-
nje in smiselnost v gradnjo dobrega 
in pravičnega sveta. Življenje, ki ga 
občutita mlada duša in telo, je naj-
močnejši zapis za celotno človekovo 
življenje. V otroškem vrtcu, šoli in 
vseh dejavnostih, ki zaposlujejo mla-
dega človeka, pa se le nadgrajuje, širi 
in poglablja otrokovo in mladostni-
kovo obzorje. Otrokom in mladostni-
kom je treba ne le privzgajati čut za 
strpnost do različnih ljudi, ampak jih 
tudi usposabljati za medsebojno bo-
gatenje v različnosti. Zato so različna 
srečanja šol, učencev, dijakov in nji-
hovih učiteljev odločilno pomembna 
za sklepanje in ohranjanje partner-
stva in tudi za ustvarjanje širših pri-
jateljskih in globljih medčloveških 
odnosov. 
Tudi gospodarske naveze in različna 
sodelovanja društev in posamezni-
kov med Hirschaidom in Ivančno 
Gorico izhajajo najprej iz dobrih in 
poglobljenih medosebnih stikov med 
gospodarstveniki, podjetniki in pred-
stavniki na obeh straneh. Osrečujoča 
materialna blaginja človeka in družbe 
izhaja iz osebne duhovne zakladnice 
posameznika, ki ne ustvarja mate-
rialne blaginje samo zase, ampak jo 
privošči in pomaga ustvarjati tudi 
drugim.  
Tretja blagodejna izkušnja je, da vsa 
resnično kulturna dogajanja in izme-
njave med različnimi ljudmi, tako tudi 
med obema občinama, odpirajo člo-
veku dušo za globlje doživljanje du-
hovne kulture kot ustvarjalke med-
človeškega sožitja. Čutili smo, da so 
»Šentviški slavčki« z ubranim petjem 
in ob spremljavi orgel ponovno osvo-
jili germanska srca in jih obogatili s 
slovensko slovansko ter drugo blago 
melodiko, ne samo pri ekumenskem 
bogoslužju v nedeljo in ostalih slove-
snostih, ampak so ustvarjali prijetno 
vzdušje in veselje tudi v naših med-
sebojnih druženjih pri mizi in drugje.

Četrta doživeta resnica pa je, da ve-
selje do življenja najbolj začutimo v 
osebnem stiku z ljudmi, odprtimi za 
sobivanje v medsebojnem spoštova-
nju in ljubezni. Tega ne more pričarati 
in nadomestiti nobena še tako pri-
vlačna televizijska slika ali tehnično 
dovršen zvok, kakor tudi ne kakršno-
koli materialno darilo ali bogastvo. 
Bogastvo, moč in radost za sobivanje 
vsakdo nosi najprej v sebi, v svojih 
obdarjenostih in enkratnostih, ki jih 
je pripravljen s kom deliti in jih komu 
tudi podarjati.
Prijetno izkušnjo ugodja, veselja do 
življenja, humornosti, pristnosti in 
odprtosti za sobivanje sem ponov-
no doživljal tudi v druženju s svojimi 
sopotniki, našimi občani različnih 
stanov, starosti, nazorov in izobraže-
nosti. Trije dnevi življenja, ki sem ga 
delil z njimi na poti, ob mizi in drugje, 
so me potrdili v prepričanju, da bodo 
prav oni s svojimi originalnimi la-
stnostmi temperamenta in značaja in 
z vsemi drugimi miselnimi in duhov-
nimi močmi soustvarjali in žlahtnili 
prijateljstvo med ljudmi ter ga širili 
z navezovanji novih stikov. Vsakemu 
posebej sem hvaležen za njegov pri-
spevek k prijetnosti v druženju in k 
odprtosti za prijateljstvo. Sicer pa je 
narejeno tako, da odprtost za življe-
nje v lepoti, dobroti, resnici, usmilje-
nju in ljubezni sama v sebi nosi hvale-
žnost in plačilo. 
V času sodobnega individualizma, 
sebičnosti in zaprtosti v svoj lastni 
vrtiček, bo ustvarjanje in širjenje pri-
jateljstva med posamezniki in narodi 
prav gotovo prinašalo novo moč za 
dobre medčloveške odnose, srečo in 
radost bivanja v lastnem domu, do-
movini in izven nje.  
Ko smo se v poznem večeru ob priho-
du domov s kovčki v rokah poslavljali 
drug od drugega in se drug drugemu 
zahvaljevali za prijetno družbo, smo 
se zavedali, da se ne vračamo le s pri-
jetnega in zabave polnega potovanja, 
ampak, da smo s proslavitvijo prija-
teljevanja in bratenja med dvema 
občinama položili še en kamenček 
v mozaik osrečujočih medčloveških 
odnosov in veselega sobivanja.

Gregor Ficko

Civilni obred zlate poroke je potekal na domu gospe Milke Gruden na Glo-
govici, sicer predsednice Društva likovnikov Ferda Vesela Šentvid pri Stični. 
Obred je na željo zlatoporočencev vodil župan Občine Ivančna Gorica Dušan 
Strnad. Župan je zlatoporočencema izrekel iskrene čestitke ter jima zaželel še 
veliko let, polnih zdravja in veselja do življenja. Izročil jima je t. i. zlatoporočno 
listino ter darilo občine. Civilni obred je zaključil z naslednjo mislijo: »Na roki, 
ki je dala vrtnico, ostaja njen vonj. Čudovita misel, ki me spominja, da je žar 
vajinih prstanov in nevidna moč, ki je prisotna v obeh prstanih, prisotna tudi 
na današnji slovesni dan.«
Zlatoporočenca sta po poročnem obredu nadaljevala slavje v krogu družine, 
sorodnikov in prijateljev.
Tone se je rodil na Glogovici 4, v Šentvidu pri Stični, 12. 08. 1928 in je po 
končanem študiju odšel na delo v Jesenice na Gorenjskem. Tam se je zaposlil 
v železarni in tudi pokoj dočakal v tej službi. Prav tako je bila tam zaposlena 
Pavla, ki je bila rojena 14. 01. 1930 v okolici Cerknega. Tudi ona je dočakala 
pokojnino v železarni. Ko sta se upokojila, sta kupila hiško v Radohovi vasi, 
kjer še sedaj živita. Poročila sta se 16. 03. 1965 v Ljubljani. Tone se je že na 
Jesenicah začel ukvarjati s slikarstvom, čeprav je že kot otrok porisal vse, kar 
je bilo možno. V Šentvidu je pred dvajsetimi leti ustvaril likovno društvo, poi-
menovano po Ferdu Veselu in bil mentor številnim, ki so prijeli za čopič. 
Postal je zelo dober slikar, saj so njegove slike po svetu in doma. Ob njego-
vem delu mu je žena Pavla stala ob strani in bila njegov največji kritik. Poleg 
slikarstva se je ukvarjal še z mnogo drugimi stvarmi kot na primer kiparstvom, 
rezbarstvom in pisanjem zgodovine ter kovanjem takšnih in drugačnih verzov. 

Gašper Stopar

Letošnji Dnevi slovenskega turizma 
so potekali v Novi Gorici. Eden od vr-
huncev tridnevnega programa je bila 
tudi obeležitev 110-letnice Turistične 
zveze Slovenije in svečana razglasitev 
rezultatov ocenjevalne akcije Moja 
dežela - lepa in gostoljubna. Dnevov 
slovenskega turizma so se udeležili 
tudi predstavniki Občinske turistične 
zveze Ivančna Gorica.
Občinska turistična zveza Ivančna 
Gorica povezuje 12 turističnih dru-
štev, ki delujejo na območju občine 
Ivančna Gorica in je prepoznavna in 
aktivna tudi pri aktivnostih Turistične 
zveze Slovenije. V torek, 13. oktobra, 
so se predstavniki zveze v Novi Go-
rici udeležili posveta pod naslovom 
»Organizirana društvena organizacija 
izzivom naproti«. V okviru posveta 

je TZS podelila letošnja priznanja za-
služnim prostovoljcem iz turističnih 
društev. Priznanje za prizadevno pro-
stovoljsko delo v turistični društveni 
organizaciji je na predlog Občinske 
turistične zveze Ivančna Gorica pre-
jel Stanislav Kralj (TD Zagradec) in 
na predlog Turističnega društva Krka 
Ignac Kamin. Oba prejemnika sta že 
več desetletij aktivna v svojih turi-
stičnih društvih in sta tako s svojim 
prostovoljnim delom pomembno pri-
spevala k razvoju turistične društve-
ne organizacije in turizma v občini.
Ta dan je v Novi Gorici potekalo tudi 
finale državnega tekmovanja v ku-
hanju za osnovnošolce, imenova-
no »Zlata kuhalnica«. V finale se je 
uvrstila tudi ekipa učenk iz OŠ Ferda 
Vesela Šentvid pri Stični, ki je bila 

spomladi najboljša na regijskem tek-
movanju. Učenkam iz šentviške šole 
v finalu sicer ni uspel preboj med 
najboljše tri ekipe, je pa bila učenka 
Lucija Fortuna izmed vseh udeleženk 
finalnega tekmovanja izbrana za naj-
bolj spretno pri kuhanju in je prejela 
posebno priznanje.
Z še enim finalnim nastopom na dr-
žavni ravni pa se lahko pohvalijo v 
Ambrusu. Članica TD Ambrus Ines 
Klopčič je namreč letos uspešno so-
delovala v tekmovanju TZS za »Naj 
mladega turističnega vodnika 2015«. 
Ines se je uvrstila v finale, ki je pote-
kalo 3. oktobra v Mariboru in si pri-
dobila neprecenljive izkušnje, bodisi 
za nadaljnji študij na Fakulteti za turi-
stične študije bodisi za delo v doma-
čem turističnem društvu.
Turistična zveza Slovenije je v sklopu 
Dnevov slovenskega turizma obele-
žila 110-letnico delovanja, vrhunec 
svečane prireditve v prostorih kazi-
noja Perla pa je bila razglasitev re-
zultatov letošnje akcije Moja dežela 
- lepa in gostoljubna. Urejeno in go-
stoljubno okolje je pogoj za uspešen 

razvoj turizma. To je temeljni smisel 
in dolgoročno sporočilo projekta 
Moja dežela - lepa in gostoljubna, s 
katerim se vsako leto izbira najlepša 
mesta, turistične kraje, kampe, zdra-
vilišča, mestna, trška in vaška jedra, 
tematske poti in bencinske servise. 
V tekmovanju letos predlogi poda-
ni s strani Občine Ivančna Gorica in 

Občinske turistične zveze Ivančna 
Gorica niso bili med najbolje ocenje-
nimi, vendar dosežki iz preteklih let 
pričajo o tem, da imamo tudi pri nas 
kaj pokazati obiskovalcem in gostom. 
Dosežki, ki jih dosega naš turistični 
podmladek, pa obetajo tudi uspešen 
razvoj turizma v prihodnje.  

Matej Šteh

Ekipa šentviških učenk z mentorico Sonjp Škof in predsednikom OTZ Ivančna 
Gorica Pavlom Groznikom.

Ignac Kamin in Stane Kralj, zaslužna prostovoljca TZS
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Vožnja kolesa je poseben način, kako lahko vidimo svet
Biti kolesar je lepo, še lepše pa je, če imaš kot kolesar na voljo vso potrebno infrastrukturo, ki ti omogoča varno, udobno, hitro in enostavno poto-
vanje. Mnoga mesta v tujini vlagajo veliko sredstev v razvoj kolesarstva in drugih trajnostnih oblik prevoza. Takšna politika se pozna na urejeni infra-
strukturi in predvsem na obnašanju uporabnikov. Naša občina se sicer (še) ne more pohvaliti z urejenimi kolesarskimi stezami, lahko pa se pohvali z 
zanimivimi in slikovitimi kolesarskimi destinacijami. Tudi to šteje, kajne?

Naša občina se sicer (še) ne more pohvaliti z urejenimi kolesarskimi stezami, 
lahko pa se pohvali z zanimivimi in slikovitimi kolesarskimi destinacijami. Tudi 
to šteje, kajne?

Kolesarjenje je ena izmed najbolj 
trajnostnih oblik športne, rekreacij-
ske in turistične dejavnosti. Kolo je 
priljubljeno kot sredstvo za šport in 
rekreacijo ter kot vsakodnevno alter-
nativno prevozno sredstvo.  Zakaj ne 
bi kolesarjenja približali ljudem rav-
no preko športa, rekreacije in turiz-
ma? Morda se bo nekdo izmed teh, 
ki kolesarijo v prostem času, odločil 
za uporabo kolesa tudi za opravlja-
nje vsakdanjih potreb prevoza po 
mestu. Vsekakor lahko z razvojem 
kolesarskega turizma pripomoremo 
k razvoju kolesarske mobilnosti. Ne-
nazadnje več kolesarjev ustvarja tudi 
večje potrebe po vlaganju sredstev v 
izgradnjo kolesarske infrastrukture in 
izboljšanje ponudbe.

Kolesarjenje kot turistični 
produkt
Kolesarjenje je aktivnost, s katero 
se ne glede na starost in statusni 
položaj v družbi ukvarja vedno več 
posameznikov. Kolesarstvo je oblika 
mehkega - rekreativnega turizma, ki 
ima veliko pozitivnih učinkov: je oko-
lju prijazno, promovira zdrav način 
življenja in je poceni prevozno sred-
stvo. Kolesarjenje je zanimivo tudi z 
ekonomsko-gospodarskega vidika, 
saj predstavlja pomemben turistični 
proizvod. Razvijanje proizvoda zah-
teva dobro organizacijo, spodbudo, 
skrbno načrtovano trženje in spre-
mljanje rezultatov aktivnosti. Vedno 
več domačih in tujih turistov se odlo-
ča za aktivne počitnice, zato se pove-
čuje tudi povpraševanje po progra-
mih, ki so povezani s kolesarjenjem. 
Številne naravne znamenitosti lahko 
še dodatno pritegnejo različne cilj-
ne skupine kolesarjev. V naši občini 
imamo za vse to dobre temelje. Po-
trebujemo pa še nadgraditi koncept 
kolesarskega turizma. Kolesarske 
počitnice in kolesarstvo kot dodatna 
aktivnost predstavljajo naraščajoč in 
pomemben turistični trg, ki v lokal-
nem okolju odpira nova delovna me-
sta in povečuje dohodek ljudi. Ljudje 
smo si različni, zato je tudi naš izbor 
turističnega proizvoda in destinaci-
je različen. Vedno bolj se izogibamo 
uniformirani ponudbi in iščemo dru-
gačne oblike potovanj in doživetij. 
Negujemo drugačne vrednote in ži-
vljenjske sloge, iščemo drugačnost in 
avtentičnost turističnih doživetij

Kako pritegniti turistične 
kolesarje?
Kolesarji prinašajo denar in poživlja-
jo posel. In podobno kot za ostale 
turiste, velja tudi za kolesarje, da so 
potencialne stranke, ki lahko v naše 
lokalne skupnosti pripeljejo denar in 
obogatijo podjetništvo. In ko dolo-
čena kolesarska destinacija postane 
privlačna za kolesarje, da prihajajo 
tudi od daleč, je finančni priliv lahko 
resnično opazen.
Kolesarji so v povprečju visoko izo-
braženi in materialno dobro situirani, 
ponavadi kolesarji potujejo v skupi-
nah s prijatelji ali družinskimi člani. 
Zanimajo jih lokalne znamenitosti 
in tisto, kar neko okolje dela poseb-
no od drugih (zgodovinske lokacije, 
muzeji, nenavadne trgovinice, vinske 
kleti, kmetije, umetniške galerije, 
gledališča, restavracije, naravne po-
sebnosti in možnosti za druge oblike 
rekreacije). Kolesarji so tudi potro-
šniki. Veliko kolesarjev vzame na turo 
minimalno količino opreme in si raje 
privošči prenočitve v hotelih ali ho-
stlih ter se prehranjuje v restavraci-
jah kje ob poti. Tudi tisti kolesarji, ki 
s sabo vzamejo skoraj vse za kampi-
ranje in kuhanje, se občasno morajo 
ustaviti, da si napolnijo zaloge. 
Kolesarji so dobrodošli gostje tudi po 
tem, da ne puščajo vidnih negativnih 
posledic. V vaše naselje pridejo po 
kolesarskih stezah, ne pripomorejo 
k še večjemu prometu, ne zavzemajo 
omejenih parkiranih mest, ne obra-
bljajo infrastrukture, ne proizvajajo 
hrupa in onesnaženja, kot to poč-
nejo motorna vozila. Še posebej se 
zanimajo za ohranjanje karakterja 
lokalne skupnosti, saj jih zanima zgo-
dovinska, naravna in kulturna dedi-
ščina.

Kolesarjenje je zdravo za 
mlade in malo manj mlade
Kolesarjenje namreč preventivno 
vpliva na glavne civilizacijske bolezni 
našega časa (bolezni srca in ožilja, 
diabetes, bolezni dihal), ob tem pa 
tudi na to, da so ljudje boljše volje in 
bolj produktivni. Kolesarjenje še zla-
sti pomembno za starejše, saj poleg 
upočasnitve staranja in izboljšanja 
kondicija prispeva tudi k ohranjeva-
nju socialnih stikov, vendar morajo 
starejši v veliko primerih ponovno 
pridobiti spretnosti za obvladovanje 

kolesa.
Zavod prijetno domače je kolesarski 
turizem prepoznal kot zanimiv tu-
ristični segment in se trudi razvijati 
svoje aktivnosti tudi v tej smeri. V po-
sebnem članku v okvirju objavljamo 

njihov pogled na kolesarski turizem. 
Podajamo tudi napotke za zdravo 
in uživaško kolesarjenje ter pogled 
direktorja Kolesarskega kluba Adria 
Mobil in direktorja kolesarske dirke 
Po Sloveniji na »kolesarsko« situacijo 

v naši občini. Ste vedeli,  da imamo 
od letošnjega leta v naši občini nov 
kolesarski servisno-prodajni center 
UniBike?

Franc Fritz Murgelj

Ste vedeli, da je v naši  
občini potekalo državno  
kolesarsko prvenstvo  
Telekoma Slovenije? 
V naši občini srečujemo veliko kolesarjev, ki odkrivajo 
naravne, kulturne in etnološke prvine ter kulinarične 
dobrote našiih krajev. Eden takšnih je tudi Jani Hoče-
var iz Šentvida pri ljubljani, ki je prišel k nam na služ-
beno tekmovanje. Udeležil se je namreč državnega 
kolesarskega prvenstva Telekoma Slovenije in ena od 
tekem je potekala tudi v naši občini. Glede na izkušnje 
iz sosednjih držav pravi, da imamo Slovenci za narediti 
še veliko domačih nalog, še posebej tiste, ki so vezane 
na ponudbo za kolesarje in kolesa ob vseh pomemb-
nejših kolesarskih transverzalah. 

UniBike poskrbi za kolesa in kolesarska doživetja
V neposredni bližini nogometnega stadi-
ona Ivančna Gorica, poleg veterinarske 
ambulante, je letos Aleš Tekavec, po rodu 
Belokranjec sicer pa več let domačin, na 
temeljih podjetja Koala team postavil 
svoj servisni in prodajni kolesarski center 
Unibike. Aleš je pravi kolesarski navduše-
nec, zato je svojo ponudbo oplemenitil 
tudi s ponudbo aktivnih počitnic ali eno 
in večdnevnih izletov ali vikend paketov 
za pare, družine in skupine.
»Glede na moje športno življenje, strast 
do kolesarstva, servisne izkušnje in pov-
praševanje na tržišču je nastal pravi 
recept za samostojno pot v kolesarski 
dejavnosti. Sezono sem začel graditi na 
kakovostni storitvi, konkurenčni ceni, 
profesionalnim odnosom in  dobrim po-
znavanjem kolesarstva v naši regiji,« razloži odločitev za odprtje kolesarskega centra Aleš. 
Ves svet stremi k vedno novim izboljšavam in nenehnemu razvoju novih tehnologij in specialnih storitev. Tudi 
kolesarska industrija ne počiva in vsako leto predstavi novo ali še izboljšano obstoječo opremo, poskuša pa tudi 
narekovati tudi vedno nove trende. Aleš pravi, da ima razvoj in raznolikost ponudbe tako dobro kot tudi slabo stran. 
Dobra je ta, da večina kolesarjev dobi že serijsko kolo po meri in da je potem njegova naloga samo korekcija drže 
posameznika na kolesu. Slaba stran pa je ravno v pestrosti ponudbe. Na voljo je toliko različnih materijalov okvirjev 
in opreme, da ponudniki zaradi konkurenčnosti varčujejo pri nekaterih komponentah in je zato vzdrževanje kolesa 
dražje. Pred nakupom novega kolesa Aleš svetuje, da se je treba iskreno vprašati, kje in koliko boste kolo uporablja-
li. Na podlagi tega potem predlaga ustrezne komponente in tip okvirja za breskrbno uživanje v vožnji.
Seveda je potrebno sodobna kolesa tudi redno servisirati. Aleš svetuje vsem resnim kolesarjem, da svoje kolo 
pripeljejo na servis enkrat letno. Serviser preveri vse vitalne dele in jih po potrebi zamenja, podmaže vse gibljive 
dele, nastavi menjalnike in zavore. Tlak v pnevmatikah pa svetuje, da preverimo  pred vsako uporabo oziroma vsaj 
enkrat tedensko. 
Delovni čas servisno-prodajnega centra je vsak delovni dan popoldan od 15.00 do 19.00. Sicer pa pa ponujajo tudi 
storitev mobilne asistence, saj ne želijo, da bi predrta pnevmatika, strgana veriga ali zvito platišče pokvarilo užitke 
kolesarjenja.  V kolikor se odpravljate na kolesarsko tekmovanje, kolesarski izlet ali daljše kolesarsko potovanje, 
se lahko dogovorite, da vam Unibike nudi mobilno asistenco. To pomeni, da zakupite čas asistence v obsegu časa 
tekmovanja ali izleta, kjer vam nato asistenca sledi na potovanju in v primeru kolesarskih težav tudi nudi pomoč. 
Pomoč obsega možnost urgentnega popravila kolesa (hitri servis) ali v primeru hujših zdravstvenih težav (mišični 
krči, poškodbe) tudi prevoz domov skupaj s kolesom. 
Preverili smo tudi letošnje pakete podjetja UniBike za aktivne počitnice. Letošnjo sezono so ponujali znamenite 
kolesarske destinacije po hrvaškem otoku Pašman in in otoku Vir, po Zreškem Pohorju in ob reki Kolpi v kraju Sinji 
Vrh blizu Vinice. Seveda lahko organizirajo kolesarske izlete in dogodivščine tudi v drugih želenih krajih.     
Vsi, ki bi radi na izlet, pa še nimate svojega kolesa, vam Aleš lahko pomaga s svetovanjem in dobavo koles in opreme 
po konkurenčnih cenah. Sam si je zadal, da bo vsako leto doda v svojo ponudbo blaga in storitev nekaj novosti, 
vsekakor pa želi tudi sam veliko prispevati k razvoju ivanške kolesarske kulture na rekreativnem in profesionalnem 
nivoju.  
»Rad bi pohvalil vse moje stranke za množično sodelovanje na različnih rekreativnih maratonih in uspeh Vide Ce-
glar na svetovnem prvenstvu kolesarjev rekreativcev v kronometru in cestni dirki UWCT Danska,« je naše kratko in 
zanimivo srečanje zaključil Aleš.
 

Franc Fritz Murgelj

Kolesarki prodajno-servisni center UniBike poskrbi tako za kolesa kot 
tudi za kolesarska doživetja.
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Namig za premik 
31. 10. ob 9. uri, Lovska koča Ratenca, Pohod po Petrovi poti
2. 11. ob 18. uri, Knjižnica Ivančna Gorica: Potopis Matej Košir: Kostarika
3. 11. ob 18. uri, Knjižnica Ivančna Gorica: srečanje Bralnega kluba »Kranjska čbelica« 
5. 11. ob 18 uri, Muzej krščanstva na Slovenskem: odprtje razstave Kuge, lakote in vojske, reši nas o Gospod – Kranj-
ska v prvem letu velike vojne
6. 11. ob 19. uri, Dom kulture Temenica: premiera gledališke predstave »Stevardese pristajajo«
7. 11. ob 19. uri, Dom kulture Temenica: ponovitev gledališke predstave »Stevardese pristajajo«
7. 11. ob 8. uri, Tržnica Ivančna Gorica: Martinova sobota na tržnici
7. 11. od 8. do 19. ure, Kulturni dom Ivančna Gorica: Razstava malih živali
8. 11. od 8. do 17. ure, Kulturni dom Ivančna Gorica: Razstava malih živali
14. 11., Stična: Začetek predfestivalskega dogajanja Festivala Stična 2015 (več na str. 29)
20. 11. ob 18. uri, Hotel Polževo, Zaključna prireditev ocenjevanja urejenosti krajev v KS Višnja Gora
20. 11. ob 18. uri, Dom kulture Temenica: Razstava »Začimbe skozi leto«
21. 11. Stična: uradna otvoritev Festivala Stična 2015 (več na str. 29)
29. 11. ob 18. Uri, avla OŠ Ferda vesela Šentvid pri Stični: samostojni koncert MPZ Dob »V hribih se dela dan«

Organizatorje prireditev vabimo, da sporočite prireditve, ki jih organizirate in objavljene bodo v spletnem napo-
vedniku prireditev na občinski spletni strani www.ivancna-gorica.si in v Klasju. Podatke o prireditvah lahko oddate 
preko spletnega obrazca »Namig za premik« ali preko elektronske pošte na naslov urednik@ivancna-gorica.si. 

Napotki za zdravo in 
uživaško kolesarjenje 
Skoraj vsak šport je zdrav in koristen za telo, a kolesar-
jenje ima tukaj prav posebno mesto. Ker ne obreme-
njuje sklepov, hkrati pa predstavlja aerobno vadbo, je 
primeren za vsakogar. Je tudi šport, ki razen začetnega 
nakupa kolesa in kolesarskih oblačil ne zahteva dragih 
investicij v opremo. Čeprav je kolesarjenje enostavno – 
samo zavihtite se na kolo in se odpeljete – je dobro po-
znati in upoštevati nekaj napotkov pred kolesarjenjem, 
med njim in po njem, da bo tovrstna rekreacija za vas 
zdrava ter da vam bo predstavljala užitek.

1. Nastavitve kolesa pred kolesarjenjem
Za udobno in zdravo kolesarjenje potrebujete kolo, ki je 
primerno vaši velikosti. Najslabše je kolo kupovati »na 
pamet«, ne da bi imeli možnost sesti nanj in odpeljati 
krog ali dva. Zato so specializirane kolesarske trgovine 
z izkušenimi svetovalci. Največja napaka, ki jo naredijo 
začetniki, je, da kupijo preveliko ali premajhno kolo, ki 
je povrhu vsega nepravilno nastavljeno, zaradi česar jih 
kmalu mine volja do kolesarjenja. Ne bodite tudi vi med 
njimi!

2. Kolesarska oblačila
»Civilisti« se pogosto posmehujejo kolesarjem v pajki-
cah in oprijetih dresih. Če bi kdaj sedli na solidno kolo 
in se odpeljali dlje kot do vaške gostilne, bi vedeli, da 
brez podloženih hlač na kolesu pač ne gre. Nič manj ni 
pomembna majica. Navadna bombažna majica, ki vpija 
znoj, je neudobna in škodljiva za zdravje. Ko se na vzpo-
nu preznojite, se navadna majica napije znoja, mokrota 
pa vas nato pri spustu (še posebej na senčnih poteh) 
škodljivo hladi. Kakovostna kolesarska majica sproti od-
vaja znoj in ne dovoli, da bi vas na spustu prepihalo. Na-
vadni lahki športni čevlji  so za rekreativca čisto dovolj. 
In še paziti ni treba v njih, kje in kako hodite.

3. Hrana in pijača 
Kolesarjenje je naporen šport in od telesa zahteva več, 
kot pa si lahko predstavljamo. Za to je v prvi vrsti po-
membna prehrana. Pred samo aktivnostjo morate po-
skrbeti, da telesu priskrbite dovolj goriva, zaužiti je po-
trebno ustrezno količino ogljikovih hidratov, beljakovin 

in maščob ter zadostno količino tekočine. To storite vsaj 
dve uri pred vožnjo s kolesom. Med kolesarjenjem po-
skrbite, da s sabo vzamete dovolj tekočine, a ne samo 
vode. Priporočljivo je, da si vsaj v en bidon namešate iz-
otonični napitek, ki poskrbi za vašo energijo in elektro-
lite, ki jih porabite med samo vožnjo. Vsem tistim, ki ste 
na kolesu dalj časa, pa priporočam, da vzamete s sabo 
še kako energijsko ploščico, gel ali pa si doma pripravi-
te male kruhke, namazane z namazi, ki vam ustrezajo. 
Po aktivnosti je pomembno, da poskrbite za regenera-
cijo in počitek. Priporočljivo je popiti kak regeneracij-
ski napitek, obogaten z aminokislinami, ki so gradniki 
naših mišic, saj le-te takoj preidejo v naš organizem, in 
nato približno čez pol ure pojesti hidratno-beljakovinski 
obrok. 

4. Zdravo kolesarjenje
Kot pri vsakem športu se je tudi pri kolesarjenju treba 
ogreti in postopoma povečevati obremenitev. Zato turo 
začnete počasneje in v nižji prestavi, nato pa hitrost in 
moč povečujete glede na vašo psihofizično pripravlje-
nost in vzdržljivost. Pomembna je tudi taktika. To po-
meni, da moč in hitrost vrtenja pedal prilagajate glede 
na pričakovane vzpone, spuste, dolžino ture in druge 
lastnosti poti. Če na primer veste, da vas čez nekaj ki-
lometrov čaka vzpon, varčujte z energijo in močjo, saj 
jo boste še kako potrebovali za premagovanje klanca. 
Nasprotno si lahko privoščite tudi kak sprint, če veste, 
da je pred vami daljši spust, na katerem si boste odpo-
čili, ali da do cilja nimate več zahtevnih vzponov. Po-
membno je, da niso vse vožnje s kolesom intenzivne, 
ampak da izberete kak dan za bolj umirjeno vožnjo in s 
tem telesu omogočite počitek na kolesu. Temu pravimo 
aktivni počitek. 

5. Po kolesarjenju
Vrnili ste se domov – kaj pa zdaj? Po parkiranju kole-
sa običajno sledita tuš in kavč. Napaka. Kot pri vsakem 
drugem športu je tudi pri kolesarjenju koristno, da na 
koncu opravite raztezne vaje za mišice. Tako zmanjšate 
možnost mišičnih bolečin ali po domače »musklfibra«. 
Nekaj minut pa velja po kolesarjenju nameniti tudi kole-
su, da z njega obrišete umazanijo, preverite tlak v pnev-
matikah in po potrebi očistite in naoljite verigo. Tako 
vas bo na naslednjo turo kolo čakalo že pripravljeno.

FFM

Prijetno domače kolesarjenje
Pred leti je bil na področju kolesarstva v naši občini že organiziran neke 
vrste maraton Prijetno domače, ki pa je bil zaradi varnostnih pogojev in 
zahtev za organizacijo take prireditve zaustavljen, ni pa rečeno, da se pro-
jekta v prihodnje ne bomo ponovno lotili. Pozitivna posledica dela v tistem 
času je, da imamo skoti celotno občino trasirano in z GPS napravo posne-
to kolesarsko Krožno pot Prijetno domače, ki kolesarja vodi do vseh 12 
krajevnih središč občine Ivančna Gorica. Kolesarsko pot Prijetno domače 
skušamo, poleg dobro uveljavljenih kolesarskih prireditev, kot so tradicio-
nalno junijsko Popotovanje po Rimski cesti, Maraton treh občin in nena-
zadnje Dirka po Sloveniji, ki je tudi že potekala po naših krajih, kolesarjem 
še bolj približati, da se bodo po njej podali, kadar jih bo volja, skozi vso 
kolesarsko sezono.

Sama kolesarska Krožna pot Prijetno domače sicer (še) ni posebej označe-
na z usmerjevalnimi tablami, zato je pomembno, da kolesarje z njo sezna-
nimo na drugačen način: z vrisom poti v novi turistični karti občine Ivančna 
Gorica, ki bo luč sveta ugledala še letos, ter z vrisom v s karto kompatibilen 
interaktivni spletni portal GeaGo, kjer so že vrisane kolesarske in pohodne 
poti po naši občini. Na vseh turističnih info točkah v krajevnih središčih 
so nameščene tudi tablice z NFC čipi in QR kodami, ki obiskovalcu nudijo 
osnovne informacije o naši občini, njenih krajih in turistični ponudbi. Tem 
informacijam v zadnjem času dodajamo tudi povezavo na že omenjeni 
spletni portal z vrisanimi kolesarskimi in pohodnimi potmi.

Za družinske in rekreativne kolesarje je najmanj zahteven teren v vzho-
dnem delu občine, ki po valoviti pokrajini Suho kranjskega krasa ponuja 
slikovite poti, ki so hkrati primerne tudi za kolesarje s povprečno opremo 
in manj kondicije. Za družinsko kolesarjenje je izredno primerna tudi trasa 
Rimske ceste, ki poteka po stranpoteh, daleč od prometno obremenjenih 
cest. Slednja je tudi označena z ličnimi usmerjevalnimi tablicami. Sicer pa 
sem mnenja, da vsak zase, glede na svoje sposobnosti in potrebe, mora is-
kati trase tudi izven vrisanih poti, saj je naša občina izven krajevnih središč 
relativno redko poseljena, poti pa prometno neobremenjene in s tem več 
kot vabljive za rekreativno kolesarjenje.

V tem trenutku so naloge Zavoda Prijetno domače usmerjene predvsem 
v izdelavo nove turistične karte občine Ivančna Gorica in povezavo le te s 
spletnimi vsebinami. V ta namen je bil letos realiziran tudi projekt opre-
mljanja info točk z NFC čipi, ki bodo v prihodnje omogočali neposreden 
stik uporabnika z želenimi vsebinami; tako turističnimi, pohodniškimi, kot 
kolesarskimi, seveda z uporabo pametnega telefona. Ta tehnologija na-
mreč omogoča neprestano dodajanje, odvzemanje ali ažuriranje infor-
mativnih vsebin. Prav tako je »živ« tudi portal GeaGo, ki ponuja skorajda 
neomejene možnosti dodajanja vsebin primernih za domala vse ciljne 
skupine obiskovalcev, turistov, športnikov, rekreativcev. V naslednji fazi je 
poleg vsesplošnega obveščanja o možnostih kolesarjenja pri nas na vrsti 
tudi neposredna komunikacija s posameznimi ciljnimi skupinami, ki se po 
potrebah med seboj močno razlikujejo. Do sedaj je Zavod Prijetno domače 
skupaj s TD Ivančna Gorica in TD Suha Krajina sodeloval pri organizaciji 
Popotovanja po Rimski cesti, kjer je med udeleženci veliko otrok, staro-
stnikov in družin. To je nedvomno kanal za komuniciranje s temi ciljnimi 
skupinami, ter prepoznavanje njihovih želja in potreb. Z resnejšimi rekrea-
tivci, ki se lotevajo zelo zahtevnih kolesarskih podvigov pa smo se povezali 
v lanskem letu, ko je bil tudi po poteh naše občine organiziran Cvičkov 
brevet v dolžini nekaj več kot 20 0km. Želja je, da v naši občini zaživi tudi 
t.i. stalni brevet, ki bo potekal po kolesarski poti Prijetno domače in se bo 
po njej tudi imenoval. Brevet (fr. randonnée) je sicer kolesarjenje na dolge 
razdalje, navadno 200km, pa vse do 1400 in več.

Trase kolesarskih poti najdete na naslovu: http://www.geago.si/#!/rou-
tes/403/kolesarska-krozna-pot-prijetno-domace. GPS sled poti je mogoče 
pridobiti po elektronski pošti na naslovu: turizem@ivancna-gorica.si. 

Miha Genorio, direktor Zavoda Prijetno domače

Bogdan Fink o kolesarstvu v naši občini
Bogdan Fink je bil še pred ne tako 
davnimi časi tudi sam tekmovalni 
kolesar, eden tistih, ki so s svojimi 
uspehi popularizirali kolesarstvo – 
predvsem s prvo slovensko medaljo 
z največjih tekmovanj. Za naš časo-
pis je delil svoje videnje kolesarstva 
v naši občini.
»Kolesarstvo je v zadnjih letih do-
živelo velik razmah v slovenskem 
prostoru, za tekom, in hojo je med 
najbolj priljubljenimi oblikami špor-
tne rekreacije pri Slovencih. Na tek-
movalnem področju pa naši špor-
tniki dosegajo zmage na največjih 
svetovnih tekmah in tako predsta-
vljajo Slovenijo. Kot vrsta rekreacije 

je kolesarstvo postal kar dostopno, 
vsakdo si lahko najde kolo po svoji 
izbiri. Ko imaš kolo, si popolnoma 
samostojen, sam izbiraš kdaj in kam 
greš, ne potrebuješ nobene ekipe, ki 
se bo prilagodila tebi ali ti njim, da 
se lahko sploh izvaja določena oblika 
rekreacije ( npr. ekipni športi).  Prav 
tako ne potrebuješ bistvenega ogre-
vanja, da bi preprečil poškodbe do 
katerih lahko pride pri večini ostalih 
športov. Edina res velika težava je, 
če kolesar pade. Ali po svoji krivdi ali 
pa krivdi drugega udeleženca v pro-
metu. Tu pride na površje problem 
pomankljive infrastrukture, manjka 
nam kolesarskih stez in širše ceste.  

Seveda na koncu tudi kultura voz-
nikov, ki pa se zboljšuje v zadnjem 
času.
V Ivančni Gorici je bil že start etape 
kolesarske dirke Po Sloveniji, v Višnji 
Gori pa cilj. Ko smo pripravljali eta-
po, smo želeli zajeti čim več relacij, 
vzponov, spustov, ki so primerni za 
kolesarjenje. Predvsem smo želeli 
spodbuditi gledalce, novinarje in 
rekreativne kolesarje, ki spremljajo 
prireditev, da še bolj spoznajo dele 
občine, ki jih bodo »uporabljali« tudi 
kasneje –  v rekreacijske namene. Če 
so v sklopu dirke Po Sloveniji vrteli 
pedala najboljši svetovni profesio-
nalci, ki tekmujejo tudi na Tour de 

Francu, je to še dodaten motiv za na-
vadne smrtnike, da se kdaj spopade-
jo s temi vzponi. Poskušali smo našo 
največjo dirko izkoristiti v promocij-
ski namen, da bi kasneje rekreativ-
ni kolesarji vozili po cestah občine 
Ivančna Gorica, jo na ta način bolje 
spoznali in se seveda ustavili ali ta-
krat ali pa kasneje ob kakšni dru-
gi priliki na lokacijah, ki so jim bile 
zanimive. Nekje se bodo zagotovo 
ustavili  in napolnili žepe, kolesarske 
plastenke. To pa je priložnost tudi za 
lokalne gostince. S prireditvijo kot 
je »dirke Po Sloveniji« je promocija 
kraja zagotovljena.
Za varnost kolesarjev bi najbolj po-

skrbeli s kolesarskimi stezami po celi 
občini, žal pa je to v teh časih zaradi 
pomankanja srestev za investicije na 
občinah nekaj, kar bo moralo po-
čakati na boljše čase. Zato pa se je 
treba prilagajati. Vozniki in kolesarji, 
skupaj ste na isti cesti, zato pazite 
drug na drugega. Več, ko bo rekre-
ativnih turistov, ki so bodo ustavljali 
v lokalnih turističnih ponudbah, bolj 
bodo strpni tudi šoferji, ker bodo 
sprevideli, da nekateri od tega tudi 
živijo.« 

Bogdan Fink, 
direktor Kolesarskega kluba  

Adria Mobil
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Leopold Sever postal častni občan Žužemberka
Letošnji praznik občine Žužemberk, ki so ga pri naših sosedih praznovali 
12. julija, je zaznamoval tudi naš dolgoletni član uredništva in sodelavec 
Klasja Leopold Sever. Občina Žužemberk je gospodu Leopoldu podelila na-
ziv častnega občana in se mu na ta način zahvalila za njegov dolgoletni 
raziskovalni opus, ki ga je posvetil tudi Suhi krajini. Brez dvoma sodi med 
vidnejše dosežke njegovega dela na tem območju osnovanje Rimske ceste 
in vsakoletnega zgodovinsko-rekreativnega popotovanja po trasi nekdanje 
Rimske poti med Ivančno Gorico in Dvorom, a Sever je z našo sosednjo 
občino povezan še na druge načine. Ne nazadnje je bilo njegovo prvo de-
lovno mesto na OŠ Prevole, tudi kasneje kot profesor biologije in kemije 
na OŠ Stična je sodeloval z žužemberško osnovno šolo, Suhi krajini pa je 
vedno posvečal veliko pozornosti tudi pri svojem raziskovalnem in publi-
cističnem delu. Kot so zapisali v obrazložitvi podelitve naziva »… je kljub 
temu, da ni po rodu Suhokranjec, veliko storil za Suho krajino.« Sodelavcu 
Poldetu iskreno čestitamo tudi v uredništvu Klasja.

Matej Šteh  

Obiskali smo območje Lokalne akcijske 
skupine (LAS) STIK
V soboto, 17. oktobra, je Občinska turistična zveza Ivančna Gorica za predstavnike 12 
turističnih društev iz občine Ivančna Gorica organizirala strokovno ekskurzijo po obmo-
čju novoustanovljene Lokalne akcijske skupine (LAS) STIK, v katero so vključene občine 
Ivančna Gorica, Trebnje, Žužemberk in Dolenjske Toplice. 
Ekskurzija je bila namenjena spozna-
vanju turistične ponudbe in zname-
nitosti omenjenih občin. Kljub temu, 
da so kraji, po katerih je potekala 
ekskurzija, večini udeležencev ek-
skurzije dobro poznani, je bila ven-
darle kakšna zanimivost, znameni-
tost ali turistična točka odkrita čisto 
na novo. Zato gre zahvala predvsem 
odličnemu vodenju predsednika OTZ 
Pavla Groznika, ki je bil tudi tokrat 
neizčrpen vir informacij in pravi le-
ksikon poznavanja krajev, njihove 
zgodovine in ljudi, ki tam prebivajo. 
Kljub povezanosti z domala vsemi 
tremi prijateljskimi občinami pa ven-
darle izstopa povezanost Ivančne 
Gorice in Žužemberka. Ne nazadnje 
nas poleg zgodovinskih povezav dan-
danes združuje tudi sodelovanje na 
več področjih, na turistični ravni pa 
nedvomno Rimska cesta od Ivanč-
ne Gorice do Dvora pri Žužember-
ku. Ravno letos sta turistični društvi 
Ivančna Gorica in Suha krajina že 
dvajsetič priredili zgodovinsko rekre-
ativno popotovanje po Rimski cesti, 
ki se ga vsako leto udeleži vsaj stotni-
ja kolesarjev. Ta prireditev je primer 
medobčinskega projekta, ki je lahko 
vzor tudi prihodnjemu sodelovanju 
med občinami, ki sestavljajo LAS 
STIK. 
Na gradu Žužemberk je potekala 

manjša priložnostna slovesnost, saj 
je OTZ Ivančna Gorica dvema izmed 
najzaslužnejših tvorcev Rimske ceste, 
podelila posebni priznanji. Prejela 
sta ju Leopold Sever iz Turističnega 
društva Ivančna Gorica, ter Vlado 
Kostevc iz Turističnega društva Suha 
krajina. Podelitvi je prisostvoval tudi 
župan Žužemberka Franc Škufca. 
Ekskurzijo je nato zaokrožil obisk ob-
čine Dolenjske Toplice, kjer je proti 
večeru že kar utrujena skupina z 
navdušenjem ugotavljala, da ni treba 
oditi daleč, da spoznaš kaj novega in 
ugledaš kakšen primer dobre prakse 
delovanja v turizmu, ki bi ga veljalo 

uporabiti tudi v domačem okolju. Ne 
nazadnje je bilo tega dne na priredi-
tvi Topliško jabolko moč opaziti tudi 
uspešno sodelovanje naših turistič-
nih kmetij. Na koncu je treba doda-
ti še, da je bila skupina v vseh krajih 
nadvse lepo sprejeta in zagotovo lah-
ko trdimo, da je bilo ob tokratnem 
obisku sklenjeno tudi kakšno novo 
poznanstvo in prijateljstvo, kar pa je 
temelj za uspešno sodelovanje med 
občinami območja LAS STIK tudi na 
drugih področjih, ne samo na podro-
čju turizma.

Miha Genorio, 
direktor Zavoda Prijetno domače

55 let Združenja šoferjev in avtomehanikov Ivančna Gorica
Letošnje leto je jubilejno za Združe-
nje šoferjev in avtomehanikov Ivanč-
na Gorica, ki je bilo ustanovljeno leta 
1960. Čeprav je bila to sprva zlasti 
stanovska organizacija poklicnih šo-
ferjev in avtomehanikov, pa že dolgo 
velja, da so člani združenja tudi pri-
zadevni prostovoljci na področju pre-
ventive in vzgoje v cestnem prometu. 
Slavnostna prireditev ob 55-letnici 
je združenje pripravilo v soboto, 26. 
septembra, na Gradišču nad Šentvi-
dom, kjer je zbrane člane, članice in 
goste najprej nagovoril predsednik 
združenja, Franc Bivic. V svojem 
nagovoru se je dotaknil vseh po-
membnejših mejnikov iz zgodovine 
združenja, od ustanovitve leta 1960 
dalje. Kot že rečeno, se je združenje 
skozi desetletja prilagajalo potrebam 

družbe in članstva, leta 2008 pa je 
pridobilo tudi status društva, ki delu-
je v javnem interesu.
Članice in člane je ob jubileju nago-
voril župan Dušan Strnad, ki je jubi-
lantom čestital in se jim zahvalil zlasti 
za njihov doprinos k večji varnosti 
v prometu v naši občini. Posebej je 
izpostavil aktivnosti združenja v pre-
ventivnih akcijah. Najpogosteje jih 
tudi v javnosti vidimo v času prvih 
šolskih dni, ob izvajanju kolesarskih 
izpitov in raznih prireditvah, kjer čla-
ni ZŠAM poskrbijo za redarstvo. Za 
poseben doprinos k razvoju in pre-
poznavnosti občine Ivančna Gorica je 
župan združenju ob jubileju podelil 
posebno priznanje v obliki spomin-
skega kovanca, v podobi občinske 
znamke Prijetno domače. V nadaljevanju je v imenu Zveze 

ZŠAM Slovenije navzoče nagovoril 
Jože Nosan, predsednik nadzornega 
odbora Zveze ZŠAM Slovenije. Zbra-
no članstvo je seznanil z aktualnim 
dogajanjem v organih zveze, v ka-
terih so dobro zastopani tudi člani 
ZŠAM Ivančna Gorica. Posebej za to 
priložnost pa je na slovesnost pova-
bil člane slovenske reprezentance iz 
ZŠAM LPP Ljubljana, ki so se lani ude-
ležili svetovnega prvenstva poklicnih 
voznikov na Poljskem in med vozniki 
avtobusov postali svetovni prvaki.
Ob jubileju je navzoče nagovoril 
tudi direktor Transportnega podje-
tja Traig Ivančna Gorica Štefan Lazar. 
Prav podjetje Traig je tesno pove-
zano z delovanjem združenja že od 
ustanovitve dalje. Združenje je bilo 
leta 1960 ustanovljeno v prostorih 
nekdanjega podjetja Agroservis, ka-

snejšega Avtoprevoza, iz katerega 
pa je nastalo današnje podjetje Tra-
ig. Vedno v preteklosti in še danes 
so številni zaposleni v podjetju tudi 
člani združenja, in to vez je ob tej 
priložnosti še posebej poudaril tudi 

direktor Lazar. Podjetje je tudi pre-
vzelo pokroviteljstvo nad slovesno-
stjo ob 55-letnici združenja in na ta 
način izkazalo spoštovanje do članic 
in članov združenja in skupnega dol-
goletnega sodelovanja.
Združenje pa je ob tej priložnosti iz-
kazalo hvaležnost tudi do vseh čla-
nic in članov, za njihovo dolgoletno, 
prizadevno opravljanje nalog pri 
različnih aktivnostih združenja. V ta 
namen sta predsednik Bivic in pred-
sednik komisije za odlikovanja Alojz 
Borštnar podelila jubilejna priznanja 
in plakete. 
Na svečanosti pa se je zaslišal tudi 
glas pesmi, in sicer pesem Vokalne 
skupine Šentviški slavčki in direktor-
ja Štefana Lazarja, ki je s kitaro in 
pesmijo med navzočimi požel velik 
aplavz. Pozno jesensko popoldne se 
je nadaljevalo v veselo druženje ob 
zvokih harmonike.

Matej Šteh

Foto: Slavko Mirtič
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Vodstvo NSi s podjetniki na Dolenjskem 
Vodstvo NSi je na Dolenjskem z na-
menom seznanitve z gospodarskimi 
in družbenimi razmerami obiskalo 
več podjetij. Na začetku poti po Do-
lenjski je vodstvo NSi sprva obiskalo 
Podružnično šolo Zagradec, kjer se je 
srečalo tudi z ravnateljem Marjanom 
Potokarjem. Zatem je sledil obisk ci-
stercijanskega samostana Stična, od 
koder je vodstvo NSi odšlo na obisk 
podjetij ELVEZ d. o. o., Gabrijel Alu-
minium d. o. o., Gaj mizarstvo Stane 
Jakič s. p. in Veterinarske ambulan-
te Buba. V okviru delovnega obiska 
so se predstavniki NSi srečali tudi z 
župani ter drugimi občinskimi funk-
cionarji in se seznanili s težavami, s 
katerimi se srečujejo prebivalci v po-
sameznih občinah v tej regiji.
Kot je predsednica NSi Ljudmila 
Novak povedala v izjavi za javnost, 
podjetniki še vedno opozarjajo na 
previsoke stroške dela, hkrati pa poz-
dravljajo ukrepe za nižje davke, ki jih 
predlaga NSi. “Država bi morala imeti 
posluh za to, da bi slovensko gospo-
darstvo lahko lažje zadržalo in bolje 
plačalo visoko kvalificirane ljudi. Pri-
spevki za visoko kvalificirane zaposle-
ne so previsoki, kar podjetnikom ote-
žuje njihovo motiviranje. V četrtek 
se bomo na temo naših ukrepov za 
nižje davke sestali s tremi sindikati, 
kjer jim bomo predstavili način, kako 
razbremeniti podjetnike in izboljšati 
položaj zaposlenih. Do sedaj smo se 
sestali z več gospodarskimi organi-

zacijami, ki nas pri teh prizadevanjih 
podpirajo. Upam, da bomo določen 
kompromis lahko poiskali tudi s sin-
dikat,” je dejala predsednica NSi.
Ob tem je še dodala, da se je vod-
stvo NSi na srečanju z regijskimi žu-
pani seznanilo tudi z informacijami 
in težavami občinskih uprav. “Župani 
na žalost še vedno ne vedo, kakšne 
projekte morajo prijaviti, če želijo 
kandidirati za kohezijska sredstva. 
Vlada z razpisi in informacijami krep-
ko zamuja, zato smo se z župani do-
govorili o nadaljnjih aktivnostih NSi v 
Državnem zboru RS, da bodo občine 
lahko lažje zastopale interese občank 
in občanov,” je še povedala predse-
dnica NSi.
Vodstvo NSi se je ob koncu terenske-

ga obiska Dolenjske sestalo še s člani 
in simpatizerji stranke, kjer jim je bila 
predstavljena strategija jesenskega 
delovanja stranke.
Celodnevnega obiska so se udeležili 
predsednica NSi Ljudmila Novak, po-
slanci mag. Matej Tonin, Iva Dimic, 
Jožef Horvat, Jernej Vrtovec, glavni 
tajnik stranke Robert Ilc, predsednik 
Sveta NSi Matjaž Trontelj in podpred-
sednik Gospodarskega kluba NSi Mi-
lan Matos.

OO NSi Ivančna Gorica,
predsednik Anton Černivec

Vabljeni na
POGOVOR Z MINISTROM

za infrastrukturo, dr. Petrom Gašperšičem,
v sredo, 11. novembra, ob 17. uri.

Na okrogli mizi, ki bo organizirana v sejni sobi Obči-
ne Ivančna Gorica, bomo spregovorili o prometnih 

in ostalih infrastrukturnih temah v naši občini.

Izpeljali jubilejni 10. županov turnir  
v ulični košarki
Četrto nedeljo v septembru je bilo 
na Sokolski ulici v Ivančni Gorici vse v 
znamenju ulične košarke. SDM Ivanč-
na Gorica je že desetič organizirala 
turnir v ulični košarki, ki je skozi leta 
postal zelo priznana in atraktivna pri-
reditev v širšem okolju. Da je temu 
res tako, dokazujejo igralci ulične ko-
šarke, ki na turnir v Ivančno Gorico 
prihajajo s področja od Šentjerneja 
do Ljubljane. 
Letos se je turnirja udeležilo devet 
ekip. Na predtekmovanju so bile raz-
vrščene v dve skupini, tako da je vsa-
ka ekipa na predtekmovanju odigra-
la štiri oziroma tri tekme. Sledilo je 
četrtfinale, v katerega so se uvrstile 
najboljše štiri ekipe iz vsake skupine. 
Po četrtfinalu je sledilo tekmovanje v 
metu za tri točke. Tudi to tekmovanje 
vsako leto pritegne veliko zanimanja, 
saj se nanj lahko prijavijo tudi tisti, 
ki na turnirju ne sodelujejo v ekipi, 
igralci pa imajo priložnost pokazati, 
kako mehko roko imajo. Med 16 pri-
javljenimi tekmovalci je največjo pre-
ciznost prikazal domačin Žiga Erčulj.
Sledilo je polfinale med ekipami Šen-
tjernej in Tim Bar, ter Tazadnja eki-
pa in Top Profit. Po napetih bojih in 

prikazani zelo kakovostni košarki, sta 
se v finale uvrstili ekipi Šentjernej in 
Tazadnja ekipa. Finale tako kot vedno 
ni razočaralo, Tazadnja ekipa, ki je na 
Županovem turnirju nastopila drugič, 
pa je prikazala, da je zadnja samo v 
nazivu ekipe, saj je že drugič zapo-
red osvojila prvo mesto. Zmagala je 
z rezultatom 21:18, ekipa Šentjernej 
pa je ob drugi udeležbi na turnirju 
osvojila drugo mesto. Tretjega mesta 
so se veselili igralci Top Profit, ki so 
bili z rezultatom 21: 17 boljši od Tim 
Bar-a. 
Odvila se je tudi tradicionalna tekma 
med županom Dušanom Strnadom 
in podžupanom Tomažem Smole-

tom. Za županovo ekipo sta igrala 
še županov sin Jernej in Aljaž Ome-
jec, medtem ko sta za podžupanovo 
ekipo igrala še Janez Erčulj in Danilo 
Baranašič. Po uvodnem izenačenem 
dvoboju je ekipa podžupana prišla 
do visokega vodstva s 16:10, a se je 
končnica obrnila v korist županove, ki 
je na koncu ponovno slavila. Končni 
rezultat ŽUPAN : PODŽUPAN 21:19. 
Tudi ta revijalna tekma je potekala že 
deseto leto, četrto leto zapored pa 
se je zmage veselil župan, ki je tako v 
seštevku zmag desetih let povedel z 
rezultatom 7 proti 3.
Obenem je bil drugič zapored izve-
den turnir v privlačni igri Med dve-
ma ognjema, ki jo je večina sodelu-
jočih nazadnje igrala v osnovni šoli, 
v katerem so sodelovali obiskovalci 
in košarkarji. Skratka, preživeli smo 
krasen, ne preveč vroč dan, začinjen 
z odličnimi športnimi vložki. Vsem, ki 
ste se turnirja udeležili, se lepo za-
hvaljujemo, že sedaj pa vas vabimo, 
da se nam pridružite tudi prihodnje 
leto v septembru, ko bomo organi-
zirali 11. županov turnir v ulični ko-
šarki. 

Maja Strnad,
SDM Ivančna Gorica

Kriza ne more in  
ne sme biti izgovor
Spoštovane občanke in občani, 
Svetnice in svetniki SDS OO Ivančna Gorica v sestavi Irma Lekan, Alojz Šin-
kovec, Maja Strnad, Janko Zadel, Brigita Primc, Nace Kastelic, Tina Zajec, 
Anja Lekan, Franc Koželj, Tomaž Smole in Janez Mežan smo več pozornosti 
posvečali drugim področjem, saj od prejšnje izdaje Klasja do danes ni bilo sej 
Občinskega sveta. Tako smo aktivno sodelovali pri pripravi strategije Lokalne 
akcijske skupine za razvoj podeželja, 15. 10. smo imeli sejo Izvršnega odbora 
SDS Ivančna Gorica, spremljali pa smo tudi aktualne dogodke v državi.  
Te dni Slovenijo pretresajo novice povezane z migranti in nepripravljenostjo 
ter neučinkovitostjo pristojnih, kar se odraža v veliki obremenjenosti občin, 
ki se nahajajo na poti beguncev. Vendar ni naš namen obračunavati z vla-
dajočo koalicijo na račun begunske krize. Kriza odvrača pozornost od drugih 
pomembnejših vprašanj za našo prihodnost. Po zamenjavi vodilnih v DUTB 
(Družbi za upravljanje terjatev bank) zaradi »izgube zaupanja« , čeprav so de-
lali dobro, je prišlo do sprememb tudi v SDH (Slovenski državni holding). Pri 
tem ne gre prezreti dveh dejstev, ki sta šli kar nekako mimo nas. Opozoriti 
želimo predvsem na izjavo g. Harjunpää iz DUTB, ki je dejal: »Ne morem biti 
vaš borec za svobodo, poiščite svoje Che Guevare.« !? Prav tako na dejstvo, 
da so DUTB obiskali kriminalisti, dan zatem, ko je Nyberg vlado in premiera 
javno opozoril na politične pritiske in korupcijo!?? Menjava vodstva SDH tri 
leta pred iztekom mandata pa je prav tako nenavadna, še posebej sedaj, ko 
vemo da je novi predsednik uprave Marko Jazbec, ki je do sedaj vodil Hotele 
Bernandin, terjatve bank do omenjene družbe pa so na DUTB. Prav tako je 
deloval v NLB in NKBM, ki sta bili sanirani z davkoplačevalskim denarjem.
O teh temah smo se pogovarjali tudi na IO SDS OO Ivančna Gorica, na katerem 
je bil gost mag. Andrej Šircelj, ki je nekaj več povedal tudi o izredni seji Držav-
nega zbora o uvrstitvi Slovenije na vseh pomembnejših svetovnih lestvicah 
na katerih v zadnjem obdobju beležimo strmo nazadovanje. Vendar tudi ta 
opozorila je vladajoča koalicija mirno preslišala in zavrnila brez pravih argu-
mentov, podobno kot opozorila pred prihodom beguncev. Lahko le upamo, 
da posledice ne bodo prehude. Nekaj več smo izvedeli tudi o medijskem pro-
jektu Nova24tv, katerega poslanstvo je uravnoteženje medijskega prostora in 
korektno obveščanje Slovenije z dejstvi, ki jih namenoma ali nenamenoma 
vodilni mediji spregledajo.
Bodi dovolj o aktualnih dogajanjih na državni ravni. V Ivančni Gorici delamo 
naprej in se skupaj s sosednjimi občinami pripravljamo na oddajo razvojne 
strategije LAS STIK, pripravljamo novelacijo dolgoročnega razvojnega načrta 
občine Ivančna Gorica, pred nami je proračun za 2016 in novi projekti po-
membni za razvoj. Župan Dušan Strnad si že dlje časa prizadeva za ureditev 
obvoznice z nadvozom in krožiščem pri podjetju Akrapovič in v ta namen so-
deluje s pristojnimi ministrstvi, prav tako pa tečejo aktivnosti za novo indu-
strijsko cono. Pri tem ima vso podporo svetniške skupine SDS, zelo pa nas 
veseli, da tudi drugi želijo prispevati v dobro naše občine. Kriza ne more in 
ne sme biti izgovor! Lahko nas upočasni, vendar ustaviti nas ne more. Gremo 
skupaj naprej – v dobro vseh!

Janez Mežan, Vodja svetniške skupine SDS
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Doživeli smo resnično zaroko na prvem 
poročnem sejmu na Dolenjskem
V soboto in nedeljo, 10. In 11. oktobra, se je v gostilni in poročnem centru Pri Japu odvi-
jal prvi poročni sejem na Dolenjskem. Na njem se je predstavilo več kot 40 ponudnikov 
različnih poročnih storitev, veliko tudi iz naše občine. Organizatorja sejma, poročni por-
tal E-poroka.com in gostišče Pri Japu, sta bila nad velikim zanimanjem obiskovalcev za 
vsebine sejma in profesionalnostjo predstavitev ponudnikov več kot navdušena. 
Poročni dan je za bodoča mladoporo-
čenca izredno pomemben trenutek v 
njunem skupnem življenju. Dobro 
in premišljeno načrtovanje poroke 
je ključnega pomena za nemoteno 
izvedbo, optimizacijo stroškov in ne-
pozabno doživetje mladoporočencev 
in svatov. Večina bodočih mladopo-
ročencev s samo organizacijo porok 
seveda nima izkušenj ali pa jim pri-
manjkuje kreativnih zamisli. Da bi 
v svoji poroki brezskrbno uživali, je 
seveda nujno poiskati pomoč izku-
šenega organizatorja porok. Poročni 
sejem je bil namenjen tudi predsta-
vitvi vseh različnih elementov poroč-
nega dogodka, na katere je treba biti 
pozoren, če želimo ta dan resnično 
doživeti kot nepozaben.   
Na sejmu je med drugim dogajanjem 
izstopala modna revija, ki  je obisko-
valce zapeljala in navdušila z ženski-
mi in moškimi oblekami, ki sta jih 
predstavila modna oblikovalka Maja 
Ferme in poročni salon Grazia, mo-
ške obleke pa je predstavilo podjetje 
Sens. Na sejmu so lahko obiskovalci 
doživeli tudi pravo in nenapovedano 
zaroko v živo, pred številnimi kame-
rami in fotoaparati. Seveda je dobil 
»da«, kaj ste pa drugega pričakovali.  
Spodbudno je, da so na sejmu sode-
lovali številni domači ponudniki po-
ročnih storitev - slaščičarna Kovačič, 
cvetličarna Zvonček in cvetličarna 
Branka, kavarna Sonček, kozmetič-
ni salon Vilinija, Berryshka, fotograf 
Lado Markelj. Seveda pa ne smemo 
pozabiti tudi na ostale ponudnike 
iz drugih koncev Slovenije, kot so 
zlatarstvo Mateja Fabjan Hočevar, 

zlatarna Aura, KZ Metlika, dj Yoco, 
zlatarstvo Loboda, Duo Pustotnik in 
ansambel Toti Štajerci, poročni por-
tal Najina poroka, Nevestin kotiček, 
Pro-mak, storitve Novak, zlatarstvo 
Gajšek, balon Magic in video pro-
dukcija Mops. Obiskovalce sejma so 
pritegnile bogate nagrade: poročna 
obleka kot glavna nagrada, ki sta jo 
podarila organizatorja, poročna torta 
po izbiri slaščičarne Kovačič, poročni 
šopek cvetličarne Zvonček in dekora-
cija podjetja Rodanta, makeup neve-
ste, ki ga je podarilo Makeup artist 
Carpus, vikend paket z vozilom Volvo, 
izdelava plesnih oziroma poročnih 
čevljev po izbiri čevljarstva Peta,  ter 
bon za individualni tečaj plesa, ki ga  
je podarila plesna šola Dimenzija.
Poročni sejem je potekal na čudoviti 

lokaciji v naši občini, gostilni pri Japu, 
ki stoji v naročju prelepih dolenjskih 
gričev in gozdov ter reke Temenice. 
Gostilna je poleg dolgoletne gostin-
ske dejavnosti in poročnih slavjih 
znana tudi po mogočnem kozolcu 
toplarju (zgrajen je bil leta 1999) in 
je eden redkih, ki služi gostinski de-
javnosti. Pri Japu, kjer sta letos Jožko 
in Andreja Kepa prevzela domačo go-
stinsko obrt, se sedaj v polni meri po-
svečajo porokam, zato so v ta namen 
odprli tudi tako imenovani poročni 
center, s čimer želijo vsem bodočim 
mladoporočencem ponuditi vse, kar 
bi jim olajšalo izpeljavo nepozabnega 
poročnega dne.  

Franc Fritz Murgelj

Zelena ali e-mobilnost je 
potrkala na vrata v Stični
Jutri bo videti precej drugače kot je videti danes. Eden od trendov, ki bo v 
prihodnosti postal čisto običajen del življenja, je gotovo e-mobilnost. Preu-
meritev iz pogonov na fosilna goriva na pogone na elektriko se že dogaja. 
Praktično ni več nobenega proizvajalca prevoznih sredstev, ki bi ne imel v se-
rijski proizvodnji vsaj enega električnega modela. Zdi se, da je zadnja afera, ki 
se je zgodila korporaciji Volkswagen, dodala elektrifikaciji mobilnosti še večji 
pospešek. Eden od najkativnejši ivanških glasnikov in ambasadorjev e-mobil-
nosti je zagotovo David Mrvar, ki je v okviru Turističnega društva Stična v našo 
občino že drugo leto zapored v okviru dogodka Zero Tour 2015 zbral ljubitelje 
električnih avtomobilov in zavzetih zagovornikov čistega okolja.
Če morda povezava med turizmom in e-mobilnostjo ni tako zelo, očitna naj 
vas usmerim k dejstvu, da je zelena mobilnost prihodnost turizma. Turizem 
je ena izmed panog, ki je še posebej občutljiva na onesnaženost. Tukaj pa 
nimamo v mislih samo onesnaževanja okolja z odpadki, ampak tudi zvočno 
onesnaženost oziroma hrup ter kakovost zraka v okolju. Ko razmišljamo o po-
polnih počitniških destinacijah, imamo pred seboj sliko kristalno čistega mor-
ja, cvetočih travnikov, svežine gora, bujnega zelenega rastja, živali v naravi … 
Vse to naredi turizem zanimiv in privlačen, hkrati pa prav turizem oziroma 
promet, ki je njegova posledica, ogroža obstoj vsega naštetega. Turizem je v 
globalnem merilu odgovoren za približno 5 odstotkov emisij CO2, tretjino od 
tega povzročajo avtomobili.

Na sejmu je med drugim dogajanjem izstopala modna revija, ki  je obiskoval-
ce zapeljala in navdušila z ženskimi in moškimi oblekami.

V malem mestecu Zermatt na jugu Švice, priljubljeni smučarski in pohodniški 
destinaciji v švicarskih Alpah, je promet za vsa vozila z notranjim izgorevanjem 
prepovedan že od leta 1966.
Zato so David in drugi snovalci podobnih projektov, kot je Zero Tour, neka-
kšni pionirji zelenega turizma. Na začetku tridnevnega druženja na začetku 
letošnjega septembra so po naši občini izvedli krajšo promocijsko vožnjo, 
ogled etnološke zbirke Nose in srečanje s podžupanom Tomažem Smoletom 
in energetskim managerjem Simonom Muhičem. Študent Martin Urbančič z 
Vira pri Stični je v okviru dogodka predstavil zmogljivo električno kolo lastne 
izdelave, s katerim pobira nagrade in priznanja na številnih dogodkih in razsta-
vah e-koles. Drugi dan se je Zero Tour preselil v prestolnico, kjer so vsem, ki jih 
je to zanimalo, omogočili izkušnjo vožnje z električnimi avtomobili. Naslednja 
postaja pa je bila Cerkniško jezero. 
Veseli smo lahko, da se v naši občini o e-mobilnosti ne le govori, ampak tudi 
aktivno sodelujemo pri tem gibanju.

Franc Fritz Murgelj

Davčne blagajne 2016
Z 2. januarjem 2016 bodo morali zavezanci, ki poslujejo z gotovino, kar pomeni, da sprejemajo plačila za prodano bla-
go in opravljene storitev v bankovcih in kovancih, čekih ali preko kreditnih in plačilnih kartic, izdane račune potrjevati 
pri Finančni upravi RS (FURS).
Ne glede na to, ali boste v ta namen samo posodobili obstoječo registrsko blagajno, nabavili novo, uporabljali aplikaci-
jo na spletni strani FURS ali kakšno drugo ali pa boste še naprej uporabljali vezano knjigo računov (dovoljeno do izteka 
leta 2017), vas čaka nekaj obveznosti, na katere bi vas rad na tem mestu opozoril.
Vsa opravila povezana s potrjevanjem računov, se bodo izvajala preko elektronske komunikacije s FURS, za kar boste 
potrebovali posebno namensko digitalno potrdilo. Zanj bo možno zaprositi že v novembru, in sicer z vlogo, ki jo bo 
oddala preko e-Davkov oseba, ki je za to pooblaščena (ima ustrezno digitalno potrdilo Halcom, POŠTA®CA, SIGOV-CA, 
SIGEN-CA, AC-NLB).
Poleg tega bo treba popisati vse prostore, v katerih boste izdajali račune, plačane z gotovino, jim določiti oznake in 
podatke o njih posredovati FURS. Opozarjam, da se za poslovni prostor šteje ne le nepremičnina, marveč tudi prostor 
na terenu, (mobilna) registrska blagajna in tako tudi vezana knjiga računov.
Poleg oznak prostorov boste morali določiti tudi način zaporednega številčenja računov (format je določen z zakonom) 
in način izdajanja računov (iz vezane knjige ali iz registrske blagajne ali preko aplikacije na spletni strani FURS) ter vse 
to zapisati v internem aktu, ki ga bo davčni organ v primeru nadzora lahko zahteval.
Če bo potrjevanje računov preko registrskih blagajn in različnih aplikacij do določene mere avtomatizirano, pa je tre-
ba vedeti, da boste morali, če ostajate pri vezanih knjigah računov, podatke o vsakem posameznem izdanem računu 
javljati FURS vsakih 10 dni, ročno, z vpisovanjem podatkov v spletno aplikacijo. V ta namen boste poleg digitalnega 
potrdila potrebovali še internetno povezavo, tudi če poslujete na območju, kjer le-ta sicer ni na voljo.
Vezane knjige nabavite vnaprej in jih potrdite tudi, če boste račune izdajali elektronsko, saj jih boste potrebovali, če 
odpove elektrika ali neha delati naprava za izdajanje računov. 
Če odpove internet, ne smete pozabiti računa poslati v potrditev naknadno, saj bo vaš kupec lahko preveril, ali ste to 
dejansko storili. In ko smo že pri kupcih: o tem, da morajo dobiti račun in ga zadržati do izhoda, ste jih dolžni obvestiti 
na predpisan način, s posebnim obvestilom, ki ima točno določeno vsebino, barvo, velikost in obliko. 

Ogledate in natisnete si ga lahko na: http://www.fu.gov.si/fileadmin/Internet/Nadzor/Podrocja/Davcne_blagajne_in_
VKR/Opis/Obvestilo_o_obveznosti_izdaje_racuna_in_obveznosti_kupca_da_prevzame_in_zadrzi_izdani_racun.pdf

Več informacij in pojasnil o tem, kaj vas čaka, je na voljo na spletni strani FURS: http://www.fu.gov.si/nadzor/podro-
cja/davcne_blagajne_in_vezane_knjige_racunov_vkr/, 

Pripravil: Borut Žaren
UNIJA franšizna enota FINFACTOR d. o. o., Ivančna Gorica
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Celovitejša prenova – izdatnejše spodbude države
Letos smo razpis Eko sklada za nepo-
vratne finančne spodbude (subven-
cije) čakali skoraj do konca aprila. In 
takrat se je poleg obilo slabe volje na 
Eko sklad »streslo« tudi veliko že pri-
pravljenih vlog. Priznati pa moramo, 
da so letos zagotovili več finančnih 
sredstev, zato so tudi vsi razpisi še 
odprti. Pričakujemo, da se bodo kar 
nadaljevali v prihodnje leto.
V tokratnem razpisu so predvsem za-
nimive spodbude za ukrepe energet-
skih sanacij večstanovanjskih stavb 
(izolacija strehe in fasade) ter ukrepe 
na stavbah v t. i. »degradiranih ob-
močjih«. Uradno se berejo določila 
razpisa takole: »Predmet in namen 
javnega poziva so nepovratne finanč-
ne spodbude občanom za nove na-
ložbe starejših stanovanjskih stavb, 
katerih namen je poleg zmanjšanja 
rabe energije tudi zmanjšanje preko-
merne onesnaženosti zraka s PM10 
na območjih Republike Slovenije – na 
območjih občin Celje, Hrastnik, Kranj, 
Ljubljana, Maribor, Murska Sobota, 
Novo mesto, Trbovlje, Zagorje, ki so 
uvrščena v razred največje obreme-
njenosti, in za katere je Vlada Repu-
blike Slovenije izdala odlok o načrtu 
za kakovost zraka oz. tam, kjer velja 
Uredba o zaščiti zraka.« V teh sedmih 
mestih so finančne spodbude vsaj 25 
% višje kot drugje, če pa se investitor 
odloči za celovito prenovo starejšega 
stanovanjskega objekta, so zneski še 
precej višji.
Seveda je treba natančno upoštevati 
pogoje razpisa, prenove se moramo 
lotiti celovito. Potreben je načrt (Pro-
jekt za izvedbo arhitekture in strojnih 
inštalacij), izračun energijske učinko-
vitosti za staro in novo stanje (PHPP), 

ter kot dokazilo o kakovostni izvedbi 
del, tudi test zrakotesnosti (Blower 
door test). Treba izvesti vse tisto, za 
kar običajno sami vemo, da je treba 
- zamenjava oken, izolacija strehe, 
izolacija tal, izvedba ustreznega ogre-
vanja in učinkovitega prezračevanja z 
vračanjem toplote odpadnega zraka 
(rekuperacijo).
V primeru uresničevanja vseh zahtev 
razpisa lahko pridobimo do 20.000 
€ subvencije. To pa je že znesek, ki 
zahteva natančno načrtovanje in iz-
vedbo. Za takšen znesek je več kot 
priporočljivo povabiti k sodelovanju 
arhitekte in energetske svetovalce, 
ki nam svetujejo ustrezne izolacijske 
materiale, stavbno pohištvo in ogre-
valne ter prezračevalne naprave, ki 
bodo zadosten pogoj za vse določbe 
iz razpisa. Rezultat pa je pridobitev 
najvišje možne vsote subvencije.
Običajno se pri celoviti prenovi stav-
be ali stanovanja odločimo tudi za 
drugačne arhitekturne rešitve (pove-
čanje oken, podiranje vmesnih sten) 
saj so se spremenile življenjske nava-
de in odnos do prostora tako v stav-
bi kot v okolici (na vrtu). Pogosto se 
odstranijo balkoni in se bivalne pro-
store dodatno naravno osvetli ter jih 
poveže z izhodom na teraso ali vrt. 
Na Eko sklad, ki v imenu države 
spodbuja ukrepe za učinkovito rabo 
energije in uporabo obnovljivih vi-
rov energije, lahko še vedno oddate 
vlogo za nepovratna sredstva. Ce-
lovita prenova starejše stavbe je le 
ena (sicer najbolj priporočljiva) mo-
žnost, lahko pa se odločite tudi za 
posamezne ukrepe, ki so bili na voljo 
tudi prejšnja leta - solarni ogrevalni 
sistem, vgradnja kurilne naprave za 

centralno ogrevanje stanovanjske 
stavbe na lesno biomaso, vgradnja 
toplotne črpalke za centralno ogre-
vanje stanovanjske stavbe, priključi-
tev na daljinsko ogrevanje, vgradnja 
lesenih oken, toplotna izolacija fasa-
de, toplotna izolacija strehe ali stro-
pa proti neogrevanemu prostoru, 
vgradnja prezračevanja z vračanjem 
toplote odpadnega zraka v stano-
vanjski stavbi.
Pri odločanju za nakup novih oken, 
peči na drva, pelete ali sekance pa 
tudi za toplotne črpalke ali rekupe-
ratorje je dobro preveriti seznam 
ustrezne opreme, ki je objavljen na 
spletni strani Eko sklada. S tem se 
poenostavi dokazovanje, da okna, 
peč ali toplotna črpalka ustrezajo 
zahtevam, saj so to morali dokazati 
že proizvajalci oz. ponudniki. Hkrati 
pa je to tudi zagotovilo, da je oprema 
ali naprava kakovostna.
Pri kandidiranju za sredstva Eko skla-
da pa še vedno velja, da ukrep oz. 
naložba pred oddajo vloge NE SME 
BITI IZVEDENA! Vlogo s prilogami je 
potrebno oddati pred izvedbo del. 
Če je vlogi priložen tudi račun (npr. 
za peč), subvencije ne pričakujte, saj 
to pomeni, da je peč že vgrajena. Po-
membno je tudi, da vgradnjo in za-
gon posameznih naprav in opreme 
lahko opravi le za to usposobljen in 
REGISTRIRAN izvajalec (preverja se 
pri OZS in AJPES)!
Nikar se ne ustrašite birokracije, saj 
je vloga preprosta in je do sredstev 
Eko sklada dokaj lahko priti.
Za svoj konkretni primer se lahko 
obrnete na našega energetskega sve-
tovalca. 

Simon Brlek, Franc Fritz Murgelj

Prvi Slovenski rokodelski festival s 
svojim obiskom podprl tudi predsednik 
Borut Pahor
Na ploščadi pred Slovenskim etno-
grafskim muzejem se je v soboto, 
3. oktobra 2015, zgodil 1. Slovenski 
rokodelski festival. Festival sta orga-
nizirala Slovenski etnografski muzej 
in Razvojni center Srca Slovenije, 
pobudnik in koordinator Konzorci-
ja rokodelskih centrov v Sloveniji, ki 
združuje devet rokodelskih centrov 
iz različnih delov Slovenije. Dogod-
ka, na katerem se je predstavilo sko-
raj 40 rokodelcev, se je udeležil tudi 
predsednik Republike Slovenije Bo-
rut Pahor. 
Festivala so se udeležili rokodelci iz 
vse Slovenije, ki se povezujejo v Ro-
kodelsko mrežo Srca Slovenije, Dru-
štvo rokodelcev Moravške doline, 
Rokodelski center Ribnica, Zavod 
Marianum Veržej - Center DUO, Cen-
ter domače in umetnostne obrti - ro-
kodelsko zadrugo CDUO Slovenska 
Bistrica, Rokodelski center DUO Ško-
fja Loka, Zavod za kulturo, turizem in 
razvoj Rogatec, Čipkarsko šolo Idrija 
in Podjetniški center Slovenj Gra-
dec. Z deljenjem rokodelskega zna-
nja želijo prispevati k večji kakovosti 
rokodelskih izdelkov, k njihovi širši 
promociji in prenosu znanj na mlajše 
generacije.
Festival so tako rokodelci kot obi-
skovalci sprejeli zelo pozitivno. Vsi 
govorniki so poudarili prelomen zna-
čaj festivala, saj je bilo v preteklih 

desetletjih rokodelstvo v Sloveniji 
zelo podhranjeno. Na festivalu, ki za-
gotovo ni zadnji tovrstni povezovalni 
dogodek, se je čutilo, da prihajajo 
novi časi, bolj odprti za ohranjanje in 
predvsem razvoj rokodelskih znanj, 
ki so pomemben del bogate kulturne 
zakladnice Slovencev. »Želim si, da bi 
naši vnuki čez sto let lahko občudo-
vali izjemni opus slovenske kulturne 
dediščine, ki je pustila globoko sled 
v našem narodnem značaju,« je dejal 
predsednik Republike Slovenije Bo-
rut Pahor. Borut Pahor je tudi častni 
pokrovitelj praznovanj ob 25-letnici 
Dnevov evropske kulturne dediščine 

v Sloveniji, v okviru katerih je potekal 
festival. Aleksandra Gradišek, vodja 
Konzorcija rokodelskih centrov Slo-
venije, pa je poudarila pomen roko-
delstva tudi z vidika podjetništva in 
razvoja lastne samooskrbe.
Obiskovalci festivala so se lahko v 
nekaterih rokodelskih veščinah tudi 
sami preizkusili, na primer v pletenju 
slamnatih kit, klekljanju, lončarstvu, 
pletenju iz ličja in slame, kamnose-
štvu, pletenju košar iz šibja, rezbar-
jenju modelov za loški kruhek, poso-
darstvu in pletenju štajerskega plota 
iz vrbovega šibja.

Rotaract klub Grosuplje 
organiziral sklop predavanj o 
podjetništvu in poslovni karieri
V Rotaract klubu Grosuplje smo v septembru in oktobru gostili zanimive 
posameznike, ki so predstavili različne vidike podjetništva. Predavanja so 
se odvijala v Mestni knjižnici Grosuplje in so bila dobro obiskana, kar nas 
še posebej veseli. Vstopnine ni bilo, zbrane prostovoljne prispevke pa smo 
v celoti namenili humanitarno-medicinski odpravi v Ugando.

Prvi predavatelj je bil dr. Željko Ćurić, priznani psihiater in strokovnjak za 
usposabljanje na področju poslovne in športne psihologije, sicer pa tudi 
rotarijec. Na predavanju smo izvedeli, da ima emocionalna inteligenca ve-
lik vpliv na uspešnost na delovnem mestu, saj smo tudi v službi jezni, za-
skrbljeni, navdušeni, veseli … Včasih je poslovni svet verjel v moč razuma, 
danes pa naj bi kar 80 % poslovnega uspeha prinesel emocionalni količnik, 
zato je še kako pomembno, da znamo ustrezno in ob pravem trenutku 
izraziti svoja čustva.
Na drugem večeru smo gostili energičnega Tomaža Stritarja, ki nam je raz-
kril kako od ideje do uspešnega podjetja. Tomaž je po izobrazbi socialni 
delavec, svoj podjetniški potencial je najprej razvijal kot direktor Socialne-
ga inkubatorja, danes pa udejanja svojo poslovno idejo in pripravlja preda-
vanja na temo socialnega podjetništva. Na predavanju in delavnici, ki mu 
je sledila, smo se naučili, da je od ideje do uspeha dolga pot in kako je za 
uspešno realizacijo poslovne ideje pomemben stik s potencialnimi kupci 
že na samem začetku oblikovanja našega produkta oz. storitve.
Zadnji v sklopu predavanj pa bo namenjen slovenski start up zgodbi. Pred-
stavila nam jo bosta Miha Fabjan in Marijan Kolenko.

Nina Godec, Rotaract klub Grosuplje 

Ali želite:
• spoznavati zanimive ljudi,
• sodelovati na lokalnih in mednarodnih projektih,
• potovati in se zabavati,
• s svojo energijo in talenti pomagati drugim?

In ste stari med 18. in 30. let?
Pridružite se nam vsak drugi četrtek ob 20-ih v Hotelu Kongo Grosu-
plje in postanite naš član.

Brezplačno energetsko svetovanje v okviru energetske pisarne Občine 
Ivančna Gorica občankam in občanom omogoča, da strokovno pristopijo 
k energetski sanaciji svojih objektov. Na energetskega svetovalca se lahko 
obrnete za nasvete z naslednjih področij:
• energetske sanacije stavb ali učinkovito energetsko zasnovo novogra-

dnje,
• ustrezno zasnovo zunanjega toplotnega ovoja stavbe,
• ustrezno izbiro stavbnega pohištva in zasteklitve,
• pomoč pri izbiri ustreznega ogrevalnega sistema in za vas primernega 

energenta,
• izbira primernega sistema za prezračevanje in hlajenje,
• uporaba obnovljivih virov energije (OVE) pri ogrevanju stavbe in pri-

pravi sanitarne vode,
• možnost pridobitve nepovratnih sredstev in kreditov za učinkovito 

rabo energije IURE) in OVE,
• vsa ostala vprašanja glede rabe energije v vašem gospodinjstvu.



10 oktober 2015 številka 8Gospodarstvo

Za vas bomo obravnavali pravne 
teme iz različnih pravnih področij, 
kot so npr.: 
- Čaka me odpoved pogodbe o za-

poslitvi, kako me varuje zakon? 
- Ali veste, da vam v primeru po-

škodb oz. bolečin, pridobljenih v 
prometni nesreči pripada odško-
dnina? 

- Na kaj je treba paziti pri nakupu 
ali prodaji nepremičnine? 

- Darilna ali izročilna pogodba? 
- Kako sestaviti oporoko in zakaj 

sploh sestaviti oporoko? 
- Kako rešiti mejni spor? 
- Kakšne so posledice delodajalče-

vega stečaja za delovno razmer-
je? 

- Koliko časa prejemam denarno 
nadomestilo za primer brezpo-
selnosti? 

- Pravice in obveznosti najemnika 
in najemodajalca. 

- Poznate pravni institut osebnega 
stečaja? 

- Kaj pomeni služnost? 
- Kaj storiti, ko ti stranka ne plača 

izstavljene in v plačilo zapadle 
fakture? 

- Varovanje koristi otrok pri razvezi 
zakonske zveze – komu od staršev 
gre varstvo in vzgoja, kako se do-
ločijo stiki, kako višina preživni-
ne? 

- Kaj je brezplačna pravna pomoč 
in kakšni so pogoji za njeno pri-
dobitev?

Ni prijetno ostati brez zaposlitve, še 
posebej po tuji volji. Delodajalci se za 
odpoved pogodbe o zaposlitvi odlo-
čijo iz različnih razlogov – ker vas ne 
potrebujejo (več), ker ne dosegate 
pričakovanih rezultatov, ker ste kr-
šili oz. niste spoštovali zakonskih oz. 
pogodbenih določil iz delovnega raz-
merja ipd.
Veljavni Zakon o delovnih razmerjih 
(ZDR-1) določa, da lahko pogodba o 
zaposlitvi za nedoločen čas med dru-
gim preneha veljati s sporazumom ali 
z redno ali izredno odpovedjo, kar so 
tudi najpogostejši primeri preneha-
nja delovnega razmerja.
V tem članku bo predstavljena situ-
acija, ko vam lahko delodajalec (to 
možnost ima sicer tudi delavec) re-
dno odpove pogodbo o zaposlitvi. 
Razlika med redno in izredno odpo-
vedjo pogodbe o zaposlitvi je v tem, 
da pri slednji ni odpovednega roka in 
delovno razmerje preneha takoj ob 
odpovedi pogodbe, medtem ko pri 
redni odpovedi pogodbe o zaposlitvi 
odpovedni rok je, njegova dolžina 
pa je odvisna od trajanja delovnega 
razmerja oz. delovne dobe pri delo-
dajalcu in njegovih pravnih prednikih 
pred vročitvijo odpovedi pogodbe.
Če delavec sam redno odpove po-
godbo o zaposlitvi, mu ni treba nava-
jati razlogov za to, niti jih utemelje-

vati ali obrazložiti, medtem ko lahko 
delodajalec, kot močnejša stranka 
delovnega razmerja, odpove pogod-
bo o zaposlitvi le, če obstaja uteme-
ljen razlog za redno odpoved, ki ga 
mora dokazati delodajalec, saj je do-
kazno breme na delodajalcu.
Odpoved pogodbe o zaposlitvi mora 
biti vedno v pisni obliki, v kateri mora 
delodajalec pisno obrazložiti dejan-
ski razlog za odpoved pogodbe o 
zaposlitvi, vroči pa jo lahko delavcu 
osebno v prostorih delodajalca ali 
priporočeno po pošti s povratnico. 
Ob odpovedi mora delodajalec de-
lavca pisno obvestiti tudi o pravnem 
varstvu in o pravicah iz naslova zava-
rovanja za primer brezposelnosti ter 
o obveznosti prijave v evidenco iskal-
cev zaposlitve. 
Razlogi za redno odpoved pogodbe 
o zaposlitvi delavcu s strani deloda-
jalca so:
- prenehanje potreb po opravlja-

nju določenega dela pod pogoji iz 
pogodbe o zaposlitvi, zaradi eko-
nomskih, organizacijskih, tehno-
loških, strukturnih ali podobnih 
razlogov na strani delodajalca (t. 
i.: poslovni razlog), ali 

- nedoseganje pričakovanih delov-
nih rezultatov, ker delavec dela 
ne opravlja pravočasno, strokov-
no in kvalitetno, neizpolnjevanje 

P R A V O   N A   V A Š I   S T R A N I
Z oktobrsko izdajo je Klasje bogatejše za novo stalno rubriko, v kateri bodo predstavljeni primeri, kjer pravo 
zagotavlja in brani vaše interese. O različnih pravnih temah, kot tudi o drugih civilno-kazenskih pravnih vpraša-
njih, bo v vsaki številki Klasja pisal naš občan Jože Petek, ki je zaposlen v Odvetniški družbi Grobelnik, o. p., d. 
o. o. iz Ljubljane. V vsaki številki bo torej predstavljeno, kako nas pravo varuje v različnih situacijah, v katerih 
se znajdemo v svojem življenju. To pa še ni vse. Občanke in občani občine Ivančna Gorica imate tudi možnost 
vplivati na predstavljeno pravno temo, saj lahko svoja pravna vprašanja naslovite na odvetnika preko e-naslova 
urednistvo@klasje.net ali pa po pošti na naslov Klasja. V vsaki številki bo poleg predstavitve ene pravne teme 
podan tudi brezplačen pravni odgovor na eno od vaših vprašanj, na druga, ki ne bodo objavljena, pa boste prejeli 
brezplačen pravni odgovor po (elektronski) pošti. Torej, pravo je na vaši strani.

 Novoletno obdarovanje otrok na OOZ GROSUPLJE
Območna obrtno - podjetniška zbornica Grosuplje bo tudi letos v decembru pripravila novo-
letno obdarovanje otrok svojih članov in njihovih zaposlenih. 

Vse informacije, skupaj s prijavnico, najdete na spletni strani OOZ Grosuplje (www.ooz-grosu-
plje.si). Prijavnice zbiramo najkasneje do 30. 11. 2015.

pogojev za opravljanje dela, do-
ločenih z zakoni in drugimi pred-
pisi, izdanimi na podlagi zakona, 
zaradi česar delavec ne izpolnjuje 
oziroma ne more izpolnjevati po-
godbenih ali drugih obveznosti iz 
delovnega razmerja (t. i.: razlog 
nesposobnosti),

- kršenje pogodbene obveznosti 
ali druge obveznosti iz delovnega 
razmerja (t. i.: krivdni razlog),

- nezmožnost za opravljanje dela 
pod pogoji iz pogodbe o zaposli-
tvi zaradi invalidnosti v skladu s 
predpisi, ki urejajo pokojninsko in 
invalidsko zavarovanje, oziroma s 
predpisi, ki urejajo zaposlitveno 
rehabilitacijo in zaposlovanje in-
validov,

- neuspešno opravljeno poskusno 
delo.

Zaradi obsežnosti teme bomo v 
nadaljevanju izpostavili zakonske 
možnosti oz. pravice delavca le za 
primer redne odpovedi pogodbe o 
zaposlitvi s strani delodajalca iz po-
slovnega razloga.
Delodajalec lahko delavcu odpove 
pogodbo o zaposlitvi le, če obsta-
ja utemeljen poslovni razlog (slabo 
poslovanje, robotizacija delovnega 
procesa, …), ki onemogoča nadalje-
vanje dela pod pogoji iz pogodbe o 
zaposlitvi. Če je nadaljevanje dela 
pod pogoji iz pogodbe mogoče oz. ni 
onemogočeno, je odpoved pogodbe 
o zaposlitvi nezakonita.
Odpoved iz poslovnih razlogov ni za-
konita tudi v primerih, kadar se hkra-
ti z odpuščanjem na novo zaposluje 
na enakih ali podobnih delovnih me-
stih, saj taka odpoved ne more služiti 
kot sredstvo za individualno menjavo 
delavca. Vendar pa odpoved ni neza-
konita, če delodajalec ukine delavče-
vo delovno mesto in s tem reorgani-
zira poslovanje ter zaposli na novo 
nastalem delovnem mestu novega 
delavca, ki sicer opravlja enako ali 
podobno delo.
V nekaterih dejavnostih je treba na-
meravano odpoved iz poslovnih ra-
zlogov predhodno pisno napoveda-
ti. Sodna praksa pa je zavzela jasno 
stališče, da odpoved iz poslovnega 
razloga, ki ni bila predhodno pisno 
napovedana, zgolj zaradi tega še ni 
nezakonita.
Zakon varuje delavca pred nenadnim 
prenehanjem delovnega razmerja 
z zakonsko določenim minimalnim 
odpovednim rokom, pri čemer za de-
lavce z daljšo delovno dobo določa 
daljši odpovedni rok, ki znaša:
- do enega leta zaposlitve pri delo-

dajalcu 15 dni,
- od enega do dveh let zaposlitve 

pri delodajalcu 30 dni,
- nad dve leti zaposlitve pri deloda-

jalcu odpovedni rok v trajanju 30 
dni narašča za vsako izpolnjeno 
leto zaposlitve pri delodajalcu za 
dva dni, največ pa do 60 dni,

- nad 25 let zaposlitve pri deloda-
jalcu je odpovedni rok 80 dni, če 
ni s kolektivno pogodbo na ravni 
dejavnosti določen drugačen od-
povedni rok, vendar ne krajši kot 
60 dni.

Odpovedni rok začne teči naslednji 
dan po vročitvi odpovedi ali kasneje 
z dnem, ki ga v skladu s programom 
razreševanja presežnih delavcev v 
odpovedi pogodbe o zaposlitvi določi 
delodajalec.
Zakon omogoča tudi, da se lahko 
delavec in delodajalec dogovorita 
(nujno v pisni obliki) o ustreznem 
denarnem povračilu namesto dela ali 
celotnega odpovednega roka, kar je 

koristno za delavca, ki ga že čaka za-
poslitev pri novem delodajalcu.
Če odpove pogodbo o zaposlitvi de-
lodajalec, ima delavec v času odpo-
vednega roka pravico do odsotnosti z 
dela zaradi iskanja nove zaposlitve s 
pravico do nadomestila plače v traja-
nju najmanj dve uri na teden.
Zakon varuje delavca tudi z odpravni-
no, saj je delodajalec, ki redno odpo-
ve pogodbo o zaposlitvi iz poslovnih 
razlogov, dolžan ob prenehanju po-
godbe izplačati delavcu odpravnino. 
Osnova za izračun odpravnine je pov-
prečna mesečna plača, ki jo je prejel 
delavec ali ki bi jo prejel delavec, če 
bi delal, v zadnjih treh mesecih pred 
odpovedjo.
Delavcu pripada odpravnina v višini:
- 1/5 osnove za vsako leto dela pri 

delodajalcu, če je zaposlen pri 
delodajalcu več kot 1 leto do 10 
let,

- 1/4 osnove za vsako leto dela pri 
delodajalcu, če je zaposlen pri 
delodajalcu več kot 10 let do 20 
let,

- 1/3 osnove za vsako leto dela pri 
delodajalcu, če je zaposlen pri 
delodajalcu več kot 20 let.

Za delo pri delodajalcu se šteje tudi 
delo pri njegovih pravnih prednikih. 
Višina odpravnine ne sme presegati 
10-kratnika osnove, če v kolektivni 
pogodbi na ravni dejavnosti ni dolo-
čeno drugače.
V kolikor delodajalec krši katerekoli 
zakonsko določeno pravico delavca 
oz. lastno zakonsko obveznost ob 
odpovedi pogodbe o zaposlitvi, je 
le-ta nezakonita, ne glede na to, ali 
gre za procesno kršitev v postopku 
odpovedi pogodbe ali za vsebinsko 
neutemeljen razlog odpovedi pogod-
be oz. obstaja možnost nadaljevanja 
delovnega razmerja pod pogoji iz 
pogodbe o zaposlitvi. Delavec ima 
možnost v roku 30 dni po vročeni 
odpovedi pogodbe o zaposlitvi na 
pristojnem delovnem sodišču vložiti 
tožbo zaradi ugotovitve nezakonito-
sti odpovedi pogodbe o zaposlitvi. V 
primeru uspeha vam bo delodajalec 
dolžan povrniti vse prejemke iz de-
lovnega razmerja (plačo, prispevke 
in druge dajatve), ki vam bi jih bil 
dolžan plačati, v kolikor vam ne bi 
odpovedal pogodbe o zaposlitvi oz. 
bi delovno razmerje še trajalo, prav 
tako pa vam bo priznana vsa delovna 
doba za nazaj.
Pomembno za delavca ob odpovedi 
pogodbe o zaposlitvi s strani delo-
dajalca iz poslovnih razlogov je tudi 
to, da mu, če ima najmanj 9 mesecev 
delovne dobe v zadnjih 24 mesecih 
(za osebe mlajše od 30 let najmanj 6 
mesecev v zadnjih 24 mesecih), pri-
pada denarno nadomestilo za primer 
brezposelnosti, saj delovno razmer-
je ni prenehalo po delavčevi krivdi 
ali volji. Denarno nadomestilo vam 
pripada z naslednjim dnem po pre-
nehanju obveznega zavarovanja, po-
membno pa je, da se v roku 30 dni po 
prenehanju obveznega zavarovanja 
prijavite pri Zavodu RS za zaposlova-
nje in vložite zahtevek za uveljavitev 
pravice do denarnega nadomestila. 
Več o denarnem nadomestilu in o 
drugih oblikah odpovedi pogodbe o 
zaposlitvi v katerem od naslednjih 
člankov, na tem mestu pa le povabi-
lo k sooblikovanju rubrike: Pravo na 
vaši strani.

Jože Petek,
Odvetniška družba  

Grobelnik, o. p., d. o. o.

Pravice delavca ob odpovedi pogodbe  
o zaposlitvi s strani delodajalca
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Praznik krompirja na tržnici v Ivančni Gorici in Marija Terezija
Če ne bi daljnega leta 1767 Marija 
Terezija izdala ukaza o sajenju krom-
pirja, bi se po vsej verjetnosti ta 
zgodba drugače pisala. Za ublažitev 
in zmanjševanje lakote po Evropi pa 
tudi zaradi nizke cene krompirja, je 
to gomoljasto živilo dobivalo vse ve-
čjo veljavo. In tako smo 19. septem-
bra 2015 tudi članice Društva pode-
želskih žena Ivanjščice v sodelovanju 
z Občino Ivančna Gorica že tretjič 
povabile na praznik krompirja in k 
pripravi praženega krompirja vse, ki 
jih to opravilo tako ali drugače veseli 
ali jim prinaša drugačno korist. Ker 
ni standardiziranega recepta, pražen 
krompir vsak lahko pripravi malo po 
svoje. To so vsi udeleženci tekmova-
nja in ocenjevanja dobro izkoristili.
Za popestritev dogajanja na sobotni 
tržnici smo predhodno ocenjevale 
tudi marmelade in vloženo zelenja-
vo. Vse ocenjene dobrote  so bile 
na razstavi in na voljo za pokušino. 
Našo razstavo so popestrili otroci 
Vrtca Ivančna Gorica, pod vodstvom 
njihovih prizadevnih vzgojiteljic, ki so 
svoje risbice pripravili v različnih ri-
sarskih tehnikah na temo prireditve. 

Prav tako so prijazne predstavnice 
Območnega združenja RK Grosuplje 
preverjale pritisk in stopnjo slad-
korja v krvi vsem, ki so si to zaželeli. 
Obenem so zbirale tudi prostovoljne 
prispevke v korist vseh pomoči po-
trebnih.
Še posebej je potrebno poudariti, da 
je se je našemu povabilu poleg dru-
gih strokovnjakov pri ocenjevanju 
pridružila tudi priznana prehranska 
strokovnjakinja ga. Marija Merljak, 
ki ima z Marijo Terezijo skupno vsaj 
ime, če že ne kaj več …To je dokazala 
tudi s svojo energično predstavitvijo 
in z razlago o zdravem načinu prehra-
njevanja.
S svojim obiskom sta nas počastila  
župan občine Ivančna Gorica Dušan 
Strnad in predsednik KGZS Cvetko 
Zupančič, ki sta pozdravila vse navzo-
če, na koncu pa podelila priznanja in 
nagrade sodelujočim. Vse zbrane je 
pozdravila tudi aktualna predsednica 
DPŽ Ivanjščice  Mari Erjavec.
Našo prireditev so popestrili Pevci 
in godci ljudskih pesmi Studenček, 
Plesna šola Guapa, in harmonikarji 
iz Višnje Gore oz. okolice, ki so raz-

gibali dogajanje na tržnici in vnesli 
na tržnico posebno energijo. Članice 
DPŽ so pripravile tudi mini kmečke 
igre, da so se obiskovalci prepričali, 
kako spretni znajo in morajo biti na 
kmetijah. Za standardno ponudbo pa 
so, kot vsako soboto, skrbeli sobo-
tni ponudniki pridelkov in izdelkov z 
okoliških kmetij.

»Sejem bil je živ« … tako 
Anton Aškerc
Tudi na našem »sejmu« se je trlo 
obiskovalcev, ki so z veseljem poku-
šali različne sorte krompirja, ki so 
ga spražili tekmovalci. Po oceni obi-
skovalcev je bil najboljši tisti, ki so 
ga pripravili tekmovalci iz Gasilskega 
društva Kriška vas, sorta Red fantasy. 
Strokovna komisija pa je kot najbolj-
šega ocenila pražen krompir, ki so 
ga pripravile članice DPŽ Ivanjščice 
(sorta Agria), druga je bila Izletniška 
kmetija Okorn s Pristave nad Stično 
(sorta Desiree), tretje mesto pa so 
člani komisije prisodili TD Krka (sorta 
Bella rosa).
Sodelovali so tudi lanski zmagoval-
ci, člani Turistične kmetije Obolno 
ter Društvo ljubiteljev konj iz Višnje 
Gore, lanski zmagovalci po izboru 
obiskovalcev tržnice. Prvič pa so se 
predstavili tudi »Postavljalci trio-
-adio«, ki so imeli »tanajboljšo« sor-
to. Že ime pove vse.
Po svoje so vsi zmagovalci. Vsak zase. 
Saj tudi pregovor pravi, da se o oku-
sih (raznoraznih) ne razpravlja. To-
rej so okusi različni in vsak po svoje 
edinstven …

Kaj pa marmelade in zelenjava?
Ocenjevali smo barvo, vonj, okus, 
konsistenco (čvrstost) in izgled. Na 
področju ocenjevanja marmelad so 

priznanje prejele:
Zlata priznanja:
Marija Erjavec, Gorenja vas (3)
Marta Glavič, Škoflje (1)
Marta Okorn, Pristava nad Stično (1)
Joži Svetin, Leščevje pri Muljavi (1)
Srebrna priznanja:
Marija Erjavec, Gorenja vas (1)
Marta Okorn, Pristava nad Stično (1)
Joži Svetin, Leščevje pri Muljavi (2)
Bronasta priznanja:
Anica Berčon, Obolno nad Stično (1)
Marta Okorn, Pristava nad Stično (1)
Joži Svetin, Leščevje pri Muljavi (1)
Na področju ocenjevanja vložene ze-
lenjave sta prejeli zlata priznanja Da-
mjana Ostanek Heric (3) in srebrno 
priznanje Marta Okorn (1).
Iz napisanega sledi, da so ponudniki 
oz. predvsem ponudnice s svojimi 
družinami iz naše bližnje okolice kva-
litetni pridelovalci in ustvarjalci naše 
prehranske verige. Podprimo njihova 
prizadevanja in trud tudi tako, da ku-
pujemo domače, preverjene pridelke 
in izdelke oz. dobrote slovenskih, če 
hočete - dolenjskih kmetij. Njihova in 
naša prizadevanja so podprli:

Občina Ivančna Gorica, Mizarstvo 
Ročka-organizator tržnice, Kmetija 
Erjavec, Kmetija Ostanek, Kmetija 
Žgajnar, Izletniški turizem Okorn, KZ 
Stična, DPŽ Ivanjščice in vsi neimeno-
vani … za kar se jim organizatorji lepo 
zahvaljujemo.
Prav tako velja zahvala vsem sode-
lujočim v komisijah, predvsem pa 
obiskovalcem tržnice, ki skrbite, da 
občinsko središče pridobiva prepo-
znavno podobo. Naj tudi tistim, ki še 
ni, obisk tržnice pride v navado. In 
naj se vsi počutimo prijetno domače. 
Pa da bi v življenju vedno imeli krom-
pir …

Irma Lekan

Okornov in Čožev jabolčni zavitek 
nagrajena, prvi z zlatom drugi s srebrom 
V soboto, 17. oktobra, je potekalo v Dolenjskih Toplicah državno tekmovanje v ocenje-
vanju Jabolčnega zavitka. Zveza kmetic Slovenije, DPŽ Dolenjske Toplice in KGZ Novo 
mesto so bili glavni organizatorji Praznika topliškega jabolka ob tesni podpori Občine 
Dolenjske Toplice. 
Na samo tekmovanje, ki je bilo letos 
prvič organizirano na državnem nivo-
ju, so se večinoma prijavile podežel-
ske žene, ki imajo dopolnilno dejav-
nost povezano s pridelavo jabolk in 
peko pekovskih izdelkov. Med njimi 
sta bili tudi članici DPŽ Ivanjščice, 
Ana Čož in Marta Okorn. Predsedni-
ca DPŽ Dolenjske Toplice je bila nad 
udeležbo na tekmovanju nadvse nav-
dušena, saj se je tekmovanja udeleži-
lo nekaj več kot 50 udeležencev. Rav-
no tako je razstava jabolčnih zavitkov 
dobila veliko obiskovalcev in tudi 
kupcev. Jabolčni zavitek pa ni bil edi-
ni kralj na tej razstavi, saj je potekala 
tudi razstava jabolk in drugega sadja, 
sadnih sokov in kisov, prikaz izdelave 
jabolčnega soka in peka kostanja ter 
palačink.
Prav slednje je dokaz, kako so mar-
ljive roke gospodinj in potrditev, 
kako dobre so v peki. Pri ocenjeva-
nju izdelkov se je ocenjeval zunanji 
videz (oblika izdelka, barva skorje in 
sredice), vonj skorje in sredice, videz 
nadeva in inovativnost (dekoracija, 
vezava skorje in sredice in nadeva, 
usklajenost nadeva z dodatki) ter 
okus sredice in skorje. Seveda, je po-
membno, da napotke, ki so jih dobile 

na ocenjevanju, s pridom izkoristijo 
in bo naslednjič »štrudelj« še boljši. 
Priznanja in nagrade so prejeli izdel-
ki, ki so dosegli od 30 do 20 točk, 
ostali so prejeli zahvalo za sodelova-
nje. Pomembno pa je, da so tekmo-
vanje opazili tudi akterji v turizmu. 
Gostinski ponudniki v Dolenjskih 
Toplicah so namreč ponudili sodelo-
vanje prvim trem zlatim jabolčnim 
zavitkom. Gostilna Pri Mostu se je 
namreč odločila, da bo dodala v po-
nudbo z zlatim priznanjem nagrajen 
jabolčni zavitek na Prazniku topliške-

ga jabolka. 
Naši članici DPŽ Ivanjščice sta bili na-
grajeni s srebrom in zlatom. Srebrne 
barve je bil nagrajen zavitek Ane Čož 
in z zlatom Marte Okorn. Glede na 
namen, ki ga organizatorji namenijo 
organizaciji tega praznika, je razvoj 
sodelovanja in promocije v turizmu 
odlična popotnica ob takšnih tek-
movanjih. Krepitev ozaveščenosti za 
domače pridelke je namreč bistvo za 
obstoj kmetij. 

Mateja Okorn

Razstava konj slovenske 
hladnokrvne pasme v 
Šentjerneju
Združenje rejcev konj slovenske hladnokrvne pasme je v soboto, 12. septem-
bra 2015, organiziralo 1. državno razstavo konj slovenske hladnokrvne pasme. 
Razstavljenih je bilo 50 najboljših plemenskih žrebcev, več kot 130 kobil z žre-
beti ali brez. Skupaj so tako razstavili več kot 190 konj slovenske reje. Celotna 
prireditev je potekala od 8. ure naprej, na hipodromu v Šentjerneju. Po 12. 
uri je na hipodrom s šentjernejskega sejma prišla slavnostna povorka vpreg in 
jahačev. Slavnostno so odprli razstavo ter nato predstavili najlepše konje ter 
podelili pokale in priznanja. 
Na razstavi je sodelovalo tudi Društvo prijateljev konj Višnja Gora s približno 
50 konji. Franc Omahen z žrebcem in kobilam, Peter Zajc z žrebcema in ko-
bilam, Jože Erjavec s kobilo, Janez Grum s kobilo, Jože Habjan s kobilo, Tone 
Kastelic z žrebcem, Miha Skubec z žrebcem in kobilam ter Slavko Vrhovec s 
kobilo. Prejeli smo kar nekaj pokalov in priznanj za prvo, drugo in tretje me-
sto. V povorki sta bili tudi dve naši vpregi, ena izmed njiju je dobila pokal za 
3. mesto v sekciji najlepših vpreg. Na čelu povorke pa je bil jahač Jure Skubec 
s plemenskim žrebcem.

Peter Zajc

Podeljena so bila tudi priznanja za domače marmelade in vloženo zelenjavo

Najboljši v pripravi praženega krompirja po izboru komisije

MARTINOVA SOBOTA 
NA TRŽNICI  

IVANČNA GORICA
sobota, 

7. november 2015, 
od 8. do 13. ure.
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Tudi letos na Lučarjevem Kalu izbrali 
naj pridelke občine
V nedeljo, 4. oktobra, je na Lučarjevem Kalu potekala tradi-
cionalna prireditev »Naj pridelki občine Ivančna Gorica«. Že 
štirinajstič zapored jo je organiziralo Turistično društvo Grča 
z Lučarjevega Kala v sodelovanju s Kmetijsko zadrugo Stična. 
Tudi letos so naši občani in vneti pridelovalci najrazličnejših 
vrtnin in sadja na ocenjevanje za naj pridelke pripeljali vrsto 
svojih pridelkov. Po besedah organizatorjev je bilo s tega vi-
dika letošnje leto rekordno. Na prireditvenem prostoru TD 
Grča so bile razstavljeni raznovrstni rekordni pridelki, od buč 
velikank do najrazličnejših vrst pese, čebule, česna, korenja, 
paradižnika in drugih pridelkov, pa tudi kaj eksotičnega se je 
našlo na razstavi. Naj pridelke in njihove lastnike je v imenu 
ocenjevalne komisije predstavila direktorica KZ Stična Milena 
Vrhovec. Vsak ponosni lastnik naj pridelkov v posamezni kate-
goriji je prejel priznanje in praktično nagrado. Prestižni pokal 
za naj pridelovalca leta pa je letos prejela Anica Blatnik s Ki-
tnega Vrha.

BERČON MARINKA Lučarjev Kal PETERŠILJ (listnati) 0,92 kg
BLATNIK ANICA Kitni Vrh FEFERONI   
BLATNIK ANICA Kitni Vrh REPA 2,65 kg
BLATNIK ANICA Kitni Vrh ZELJE 6,8 kg
BREGAR ANICA Muljava ENDIVJA 2,35 kg
BREGAR ANICA Muljava GROZDJE 1,90 kg
BREGAR ANICA Muljava PAPRIKA (zelena) 0,40 kg
BREGAR ANICA Muljava ZELENA 1,09 m
BREGAR BLAŽKA Bojanji Vrh KORENJE (rdeče) 0,72 m
GLOBOKAR VIDA Gabrovčec PARADIŽNIK 0,85 kg
GRABNAR FRANC Grm BUČA (jedilna, podolgovata) 4,20 kg
GRABNAR FRANC Grm KROMPIR 1,05 kg
KASTELIC MARIJA Lučarjev Kal KOLERABA 3,20 kg
KRALJ FELIKS MILAN Velike Vrhe POR 1,45 kg
MANDELJ ANI Lučarjev Kal PETERŠILJ  (gomoljni) 0,21 kg
MEGLEN MARJETA Laze nad Krko FIŽOL V ZRNJU - 21 sort  
MOHORČIČ NUŠA Kitni Vrh ČESEN (zimski) 0,48 kg
MOSTAR MARIJA Velike Češnjice BUČA JEDILNA (dolga) 1,25 m
NOSE ANICA Ivančna Gorica KUMARA 1,30 kg
NOSE ANICA Ivančna Gorica PAPRIKA  (rumena) 0,27 kg
NOSE ANICA Ivančna Gorica RADIČ 1,25 kg
PAJK ANTON Petrušnja vas PESA (krmna) 8,70 kg
SADAR STANKA Šentvid pri Stični BUČE (trampeta)  
SINJUR PAVLA Radanja vas BUČA (krmna) 90 kg
SINJUR PAVLA Radanja vas KORENJE (krmno) 1,60 kg
URBANČIČ IVANKA Tolčane BUČA (steklenica) 4 kg
ZUPANČIČ ZAJC JOŽEFA Malo Globoko BUČA (okrasna,s kapo) 6,3 kg

Matej Šteh

Letošnji pokal za naj pridelovalko je šel v roke Anice 
Blatnik s Kitnega Vrha

VABILO NA DELAVNICO
Za živinorejce pripravljamo delavnico  

ORGANOLEPTIČNO OCENJEVANJE KRME. 
Na praktičnih primerih želimo pokazati, kako lahko sami ocenimo kvaliteto doma pridelane krme, zato naj vsak 

prinese s seboj vzorce svoje krme (koruzna in travna silaža ter mrva).
V nadaljevanju bomo organizirali tudi delavnico za računalniško izračunavanje krmnih obrokov.

Delavnici bosta vodila specialist za travništvo in pašništvo Anton Zavodnik in specialistka za živinorejo Jasmina 
Slatnar pri KGZS Zavod LJ.

Za lažjo organizacijo delavnic se je treba predhodno prijaviti pri KSS (01 7869 310). Vsem prijavljenim bomo da-
tum in kraj izvedbe sporočili naknadno.

Vabljeni!
Predavanja in delavnice so organizirane v okviru projektnih nalog za 
kmetijstvo, ki jih financira Občina Ivančna Gorica.

KMETIJSKA SVETOVALNA SLUŽBA  
IVANČNA GORICA V MESECU  
NOVEMBRU PRIPRAVLJA ZA  
KMETOVALCE VEČ PREDAVANJ  
IN DELAVNIC:

Stalno spreminjajoča zakonodaja je prinesla kar nekaj novosti tako 
pri prodaji primarne kmetijske proizvodnje kot pri dopolnilnih de-
javnostih, zato smo v sklopu enega predavanja pripravili dve temi:

• RAČUN, ZNAK USPEŠNEGA POSLOVANJA NA KMETIJI- davčne 
blagajne (Vesna Velikonja)

• PRODAJA KMETIJSKIH PRIDELKOV IN IZDELKOV KONČNEMU 
POTROŠNIKU - doma, na tržnici, restavracijam, gostilnam, šo-
lam …(Barbara Lapuh).

Predavanje bo V SREDO, 11. novembra 2015, ob 9. uri, v sejni sobi 
KZ Stična, Ulica II. grupe odredov 17, Ivančna Gorica.

VABILO NA PREDAVANJE IN 
DELAVNICO

V PONEDELJEK, 16. novembra 2015, ob 9. uri vas vabimo na turi-
stično kmetijo »FAJDIGA«, Temenica 4, Šentvid pri Stični

Izvedli bomo predavanje in delavnico na temo:
• ODPADNE VODE NA KMETIJI – MALE RASTLINSKE ČISTILNE 

NAPRAVE  (kaj so odpadne vode, kdo mora poskrbeti za od-
padne vode, kakšne so rešitve in čemu je treba urediti či-
ščenje odpadnih voda, ureditev čistilne naprave z manjšimi      
stroški)– predavala bosta Anton Zavodnik, univ. dipl. inž. agr., 
KGZS-Zavod Ljubljana in Franc Maleiner, univ. dipl. inž. kom., 
podjetje Vodan d. o. o. 

• OGLED DOBRE PRAKSE – LAGUNA (Alojz Nograšek, Leskovica 
pri Šmartnem 1, Šmartno pri Litiji)

 
Prijave zbiramo do srede, 13. 11. 2015 na tel. št.: 01/7869 310.
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Geslo letošnjega meseca požarne varnosti je:  
KO ZAGORI, NAJ SE TI VEN MUDI!
Oktober je tradicionalno mesec po-
žarne varnosti. Tematika letošnjega 
oktobra – meseca požarne varnosti 
– je namenjena evakuaciji. Program 
aktivnosti je pripravila GZ Slovenije, 
skupaj z Upravo RS za zaščito in re-
ševanje ter Slovenskim združenjem 
za požarno varstvo. Pripravljeno je 
gradivo o evakuaciji (zgibanki Evaku-
acija iz stanovanja in Če zagori, naj 
se ti ven mudi ter tematski plakat za 
otroke Če zagori, naj se ti ven mudi). 
Omenjeno gradivo so dobila vsa ga-
silska društva v občini, ki so ga raz-
delila med krajane. Gradivo si lahko 
ogledate na internetni strani GZ Slo-
venije.
Najboljša evakuacijska pot je običaj-
na pot v stanovanje in iz njega. Če je 

mogoče, določite tudi drugo evaku-
acijsko pot. Razmislite o težavah, ki 
jih imate lahko vi ali vaši najbližji na 
evakuacijski poti. Evakuacijska pot 
mora biti vedno prosta in prehodna. 
Redno jo pregledujte, čistite in nanjo 
ne odlagajte odvečnih predmetov. Če 
so v gospodinjstvu otroci, starejše ali 
funkcionalno ovirane osebe, načrtuj-
te način njihove evakuacije. Pri eva-
kuaciji iz stanovanja skozi glavna vra-
ta so ključi zelo pomembni, saj nam 
zaklenjena vrata lahko preprečijo va-
ren umik. Ključe vedno hranite na is-
tem mestu in seznanite vse družinske 
člane. V pripravo oziroma seznanitev 
z načrtom evakuacije vključite tudi 
otroke. Pomembno je, da razumejo 
pomen evakuacije in se zavedajo, 
da se pred požarom ne smejo skriti 
pod posteljo ali v omaro. V povpre-
čju ljudje v zadimljenem prostoru ne 
preživijo več kot pet minut. Priprava 
in preizkušanje načrta evakuacije ob 
požaru vam lahko pomagata, da bo-
ste ob požaru ukrepali hitro in pravil-
no, kar vam lahko reši življenje. Ob 
klicu na številko 112 se tudi pogovo-
rite, kaj morate povedati operaterju 
v klicnem centru (112). 
Tako so tudi naša gasilska društva GZ 
Ivančna Gorica v oktobru po večini 
sodelovala na evakuacijskih vajah 
na osnovnih šolah po občini. Rad bi 
pohvalil vse gasilske enote in tudi 
učitelje, da z vso resnostjo pristopijo 
k izvedbi vaje in upam, da tudi dolo-
čene pomanjkljivosti, ki so jih gasilci 
zaznali, odpravijo. Največkrat se sre-
čujemo s težko dostopnimi dovozni-
mi potmi (intervencijska pot) in de-
lovnimi površinami za gasilska vozila 

(primer: trgovski centri, črpalke … 
imajo označen prostor z rumeno bar-
vo 3,5x9m, ki je namenjen za gasilska 
ali druga reševalna vozila).
V mesecu požarne varnosti se po naši 
občini izvajajo tudi sektorske vaje, ki 
jih pripravijo gasilska društva v so-
delovanju s sektorskim poveljnikom, 
v posameznem sektorju. Vse vaje 
imajo narejen načrt vaje (elaborat) 
in potekajo preko centra za obve-
ščanje (112). Vaje nadzira poveljstvo 
GZ Ivančne Gorice. Vse te aktivnosti 
spadajo med redno usposabljanje 
vseh naših operativnih enot in tako 
se poda tudi kratka analiza vsake vaje 
oziroma vsake operativne enote ali je 
dovolj usposobljena za opravljanje 
javne gasilske službe. Vse več je tudi 
društev, ki izvajajo tudi društvene in 
meddruštvene operativne vaje, na 
katere povabijo tudi poveljstvo GZ 
Ivančna Gorica. Naj omenim samo 

vajo prvih posredovalcev CZ Ivančna 
Gorica, ki je bila organizirana v sep-
tembru v Ambrusu z gasilskimi eno-
tami. 
Rad bi se zahvalil vsem operativnim 
članom GZ Ivančna Gorica, da svoj 
prosti čas, namenijo izobraževanju, 

usposabljanju, da lahko kvalitetno 
intervenirajo v primeru nesreče in s 
tem prispevajo, da je njihov kraj bolj 
varen.

Janez Kastelic, 
poveljstvo GZ Ivančna Gorica 

Foto: arhiv PGD Stična
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Aviratek tudi letos dobrodelen
Prostovoljno gasilsko društvo Šentvid pri Stični je za vse ljubitelje rekreacije, željne novih dogodivščin in doživetij, 3. oktobra organiziralo že tretji 
tek z ovirami po okoliških poljskih in gozdnih poteh, poimenovan Aviratek 2015. Število udeležencev iz leta v leto narašča – letos je teklo več kot 
360 odraslih in nekaj več kot 80 otrok, za katere so organizatorji pripravili mini Aviratek. Dvodnevno prireditev so organizatorji obogatili z zabavnim 
Oktobrfejstom.

Aviratek je t. i. dolenjski tek s pre-
magovanjem najrazličnejših ovir po-
stavljenih na območju Šentvida pri 
Stični in bližnjih vasi. Na njem so tudi 
letos tekmovalci lahko preizkusili svo-
jo vzdržljivost in telesno moč, ob tem 
pa doživeli pravo akcijo in avanturo. 
Po okoliških poljskih in gozdnih po-
teh, kjer je bilo treba preteči osem ki-
lometrov dolgo progo, so tekmovalce 
pričakale najrazličnejše ovire. Vse od 
bal sena in slame, do »jungle jimov« 

narejenih iz cevi fasaderskih odrov, 
drsalnic, motokros proge, bazena z 
blatno kopeljo, ognjene ovire in se-
veda pristnega električnega pastirja, 
ki je vsakega s preveč privzdignjeno 
zadnjico kaznoval po pastirsko. 
Kot vsako leto je bil tudi letos Avi-
ratek dobrodelen. Tokrat so zbrana 
sredstva ostala v domačem kraju. 
Tako so letos šentviški gasilci sku-
paj z Občino Ivančna Gorica podelili 
bon v vrednosti 800 evrov Osnovni 

šoli Ferda Vesela Šentvid pri Stični, 
za dokončno poplačilo dvigala za gi-
balno ovirane učence, ki so ga v upo-
rabo predali na letošnji prvi šolski 
dan. Bon je iz rok predsednika PGD 
Šentvid pri Stični Jožeta Anžlovarja in 
podžupana Tomaža Smoleta, v imenu 
šole prevzel pomočnik ravnatelja An-
ton Linec.
Ob izročitvi bona je podžupan Smole 
še enkrat čestital organizatorjem za 
vložen trud pri organizaciji priredi-
tve, ki očitno postaja vse bolj prilju-
bljena tudi v širšem slovenskem pro-
storu, obenem pa pohvalil odločitev, 
da letos sredstva od prijavnin udele-
žencev namenijo potrebam v domači 
občini. Še posebej ga veseli, ker so 
sredstva namenjena ranljivi skupini, 
gibalno oviranim učencem. 
Dobrega nadaljnjega sodelovanja s 
šentviškimi gasilci pa si v prihodnje 
želijo tudi na Osnovni šoli Ferda Ve-
sela, ki v tem smislu vzgajajo tudi 
svoje učence, je ob prejemu bona 
povedal pomočnik ravnatelja Linec.
Vsem, ki jih je letos dež prestrašil oz. 
niso zbrali dovolj poguma za sode-
lovanje na Avirateku, udeleženci in 
organizatorji sporočajo, da bo nasle-
dnja priložnost znova prihodnje leto 
v začetku oktobra.

Gašper Stopar

Vaja sektorja Stična na Muljavi (PGD 
Stična, Ivančna Gorica, Muljava in 
Metnaj)

Tudi dodatno usposabljanje operativnih enot je del oktobrskih aktivnosti gasilcev

Del prijavnin so gasilci PGD Šentvid letos namenili potrebam šentviške šole

Organizatorji so tudi letos pripravili izvirne ovire

»Ne, sploh ni mrzla tale blatna kopelj!«
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Ivanška gasilca tretja v državi
V soboto, 10. oktobra, je v Litiji potekalo letošnje sedmo, zaključno pokalno tekmovanje 
gasilskih dvojic za pokal Gasilske zveze Slovenije. Gasilca iz PGD Ivančna Gorica, Rafi 
Radelj in Tomaž Hrovat, sva v najhitrejši in najmočnejši kategoriji do 30 let osvojila 3. 
mesto in s tem potrdila tudi skupno 3. mesto na državnem prvenstvu.
Tekmovanje gasilskih dvojic ali dru-
gače Fire Combat, je eno najtežjih 
gasilskih tekmovanj, pri katerem se 
gasilske dvojice v popolni zaščitni 
opremi z dihalnim aparatom na hrb-
tu bojujejo v premagovanju različnih 
ovir in pri tem poskušajo doseči čim 
boljši čas ter obenem pridobiti čim 
nižje število kazenskih sekund. To je 
tekmovanje, v katerem je treba pri-
kazati vse sposobnosti in veščine, ki 
jih zmorejo gasilke in gasilci, hkrati pa 
od tekmovalcev zahteva tudi izjemno 
fizično pripravljenost.
V obdobju med 9. majem in 10. okto-
brom se je pod okriljem Gasilske zve-
ze Slovenije zvrstilo sedem tovrstnih 
pokalnih tekmovanj, ki so jih organi-
zirala izbrana društva. Tekmovanja so 
bila organizirana v Žužemberku, Dol-
njem Logatcu, Kompoljah, Spodnji 
Polskavi, Moravčah, Žireh in Litiji.
V soboto, 10 oktobra, je ravno v Li-
tiji potekalo zaključno pokalno tek-
movanje gasilskih dvojic za pokal 
GZS. Dvojica iz PGD Ivančna Gorica, 
za katero sva tekmovala Rafi Radelj 
in Tomaž Hrovat, je na finalni tekmi 

državnega prvenstva gasilskih dvo-
jic osvojila odlično 3. mesto od 23. 
dvojic. Prvo mesto na tekmovanju in 
drugo v skupnem seštevku je osvojila 
dvojica iz PGD Postojna. Državna pr-
vaka pa sta z drugim mestom postala 
gasilca iz PGD Zreče.
Ivanška gasilca sva letos tekmovala 
v kategoriji do 30 let in na sedmih 

pokalnih tekmovanjih osvojila po tri 
sedma in štiri tretja mesta, kar je za-
dostovalo za končno 3. mesto od 22. 
dvojic v skupnem seštevku pokala 
GZS. Najboljše dvojice v vseh kate-
gorijah smo bile s strani GZS nagra-
jene z lepimi, praktičnimi nagradami, 
pokali in medaljami. Poleg pokalnih 
tekmovanj GZS sva se v soboto, 3. 
oktobra, udeležila tudi mednarodne-
ga tekmovanja v Ilirski Bistrici, ki ga 
je pod okriljem GZ Ilirska Bistrica or-
ganiziralo PGD Ilirska Bistrica. Na tek-
movanju sva v svoji kategoriji osvojila 
odlično 2. mesto in za uspeh prejela 
lepo praktično nagrado.
Z Litijsko tekmo se je zaključila najina 
prva tekmovalna sezona v tekmova-
nju gasilskih dvojic, s katero so več 
kot zadovoljna. Zdaj pa se bova po 
kratkem premoru začela pripravljati 
na naslednjo sezono, ki se bo za naju 
začela že konec marca, ko se bova 
skupaj z najboljšimi dvojicami iz dr-
žave udeležila močnega tekmovanja 
na Hrvaškem.

Tomaž Hrovat

PGD Krka ne spi
Marsikomu se ob imenu PGD Krka 
zazdi da naše društvo miruje, vendar 
temu ni tako. Društvo PGD Krka, ki bo 
kmalu praznovalo svoje 120-letnico, 
je še kako dejavno. Člani PGD Krka 
so letos pomagali pri izvajanju pri-
reditve, ki jo je organiziralo društvo 
članov z multiplo sklerozo. Prav tako 
je izvedlo redarsko službo ob kolesar-
skem maratonu treh občin. Uspešno 
so tudi organizirali veselico ter član-

sko in veteransko tekmovanje, ki se 
ga je udeležila tudi članska ekipa PGD 
Krka. Ves ta čas pa se pridno trudi-
jo z nabiranjem sredstev za gasilski 
tovornjak, saj je zdajšnji 38 let star 
tovornjak že močno načel zob časa. 
Predvsem pa so ponos PGD Krka 
otroci, saj se tudi letos uspešno udej-
stvujejo na gasilskih tekmovanjih. 
Na gasilskem orientacijskem občin-
skem tekmovanju so mladinci dose-

gli 1. mesto, mladinke pa 2. mesto, 
obe ekipi pa sta se uvrstili na orien-
tacijsko regijsko tekmovanje, ki je 
potekalo v Stični. Mladinci so tokrat 
dosegli 2. mesto in se kvalificirali na 
nastop na državnem orientacijskem 
tekmovanju, medtem ko so mladin-
ke dosegle častitljivo 3. mesto. Na 
občinskem gasilskem tekmovanju pa 
so absolutno premoč pokazale krške 
mladinke, saj so 1. mesto dosegle s 
100 točkami prednosti, medtem ko 
so fantje zasedli odlično 3. mesto in 
s tem zagotovili, da sta se obe ekipi 
uvrstili na regijsko tekmovanje. Na 
regijskem tekmovanju so ponov-
no punce dokazale svojo premoč 
in dosegle 1. mesto in si zagotovile 
sodelovanje na državnem gasilskem 
tekmovanju, ki bo v naslednjem letu, 
medtem ko so mladinci pristali na 6. 
mestu. Mladinci pa so se uspešno 
odrezali tudi na državnem gasilskem 
tekmovanju iz orientacije, kjer so do-
segli 26. mesto. Mladina PGD Krka 
je tako dokazala, da je vrhunska ne 
le zgolj v občini ali regiji, temveč da 
konkurira na državnih tekmovanjih. 
Za dosežen uspeh in trud se PGD 
Krka zahvaljuje tako mentorjem kot 

tekmovalcem, ki s ponosom vlagajo 
svoj čas in trud v razvoj društva, tek-
movanju in pridobivanju novih čla-
nov. Verjamem, da bo naslednje leto 
še bolj uspešno tako na tekmovanjih 

kot tudi pri nakupu gasilskega tovor-
njaka in ustanavljanju pionirskih in 
članskih ekip.  

Grega Slak, višji gasilec

Šentviški pionirji gremo 
na državno gasilsko 
tekmovanje
V nedeljo, 20. 9. 2015, smo se pionirji PGD Šentvid pri Stični udeležili regij-
skega gasilskega tekmovanja v Zagorici v Dobrepolju. Tekmovanja Regije Lju-
bljana II. se je udeležilo 17 najboljših pionirskih in 19 mladinskih ekip iz šestih 
Gasilskih zvez (GZ Ivančna Gorica, GZ Dobrepolje, GZ Grosuplje, GZ Ribnica, 
GZ Kočevje in GZ Loški Potok). 

V tekmovanju gasilskih dvojic sta letos sodelovala tudi »ognjena orla« iz PGD 
Zagradec, Urban Maver in Aleš Košak. Uvrstila sta se takoj za ekipo iz Ivančne 
Gorice in zasedlo končno 4. mesto.

Šentviški pionirji smo si v močni konkurenci s svojim znanjem, hitrostjo in 
spretnostjo ter s pomočjo glasnih in spodbujajočih navijačev priborili 3. me-
sto. Ekipo je sestavljalo devet tekmovalcev, z osvojenim mestom pa smo si 
prislužili še nastop na Državnem gasilskem tekmovanju, ki bo potekalo priho-
dnje leto. Tekmovali smo Ambrož, Gašper, Anej, Laura, Blažka, David, Aljaž, 
Jure K., in Aneja.  Na tekmovanju sta nas spremljala še Jure H. kot rezerva 
in mentorica Mateja. Zelo smo ponosni na to, da smo izmed vseh pionirskih 
ekip dosegli najboljši čas pri vaji Štafeta na 400 metrov z ovirami za pionirje.
Za dosežen uspeh gre zasluga tudi naši mentorici Mateji, Lovru ter Špeli, ki 
sta nam prav tako pomagala s svojimi nasveti in izkušnjami na pripravah za 
to tekmovanje.
Sedaj nas čaka krajši oddih, nato pa se bomo z veliko vnemo lotili priprav na 
Državno tekmovanje, saj si želimo našo Občino Ivančna Gorica kar najbolje 
zastopati. V bodoče si želimo veliko sreče pri vajah in na tekmovanjih, ki se jih 
bomo še udeležili.

Blažka, Laura, Ana Barbara, Mateja

Društvo gojiteljev pasemskih malih živali Ivančna Gorica prireja

18. DRUŠTVENO  
RAZSTAVO MALIH ŽIVALI,
ki bo potekala 7. in 8. novembra 2015, v 

dvorani kulturnega doma v Ivančni Gorici
(v soboto od 8. do 19. ure, v nedeljo od 8. do 17. ure).

Na razstavi sodelujejo: kunci, perutnina, golobi, ptice.

Bogat srečelov!
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Stiški gasilci dosegli lep uspeh na 
letošnjem gasilskem tekmovanju
Zakaj se organizirajo gasilska tek-
movanja? Odgovor najdemo v knjigi 
»PRAVILA GASILSKIH IN GASILSKO-
ŠPORTNIH TEKNOVALNIH DISCIPLIN« 
Gasilske zveze Slovenije iz leta 2013. 
Gasilska tekmovanja se organizirajo 
in izvajajo za preverjanje in pridobi-
tev strokovne in fizične sposobnosti 
gasilcev, za preverjanje psihofizične 
in strokovne usposobljenosti ope-
rativnih gasilcev, za spoznavanje in 
utrjevanje medsebojnih odnosov 
ter izmenjavo izkušenj. Gasilska tek-
movanja spadajo med strokovno in 
praktično izobraževanje gasilcev.
Tekmovanja potekajo po kategorijah 
glede na spol in starost gasilcev. V 
vsaki kategoriji se tekmuje v različnih 
disciplinah, ki jih predpiše Gasilska 
zveza Slovenije ob razpisu državnega 
tekmovanja. Tekmuje se v naslednjih 
kategorijah: pionirji, pionirke (starost 
7 do 11 let), mladinci, mladinke (sta-
rost 12 do 16 let), člani A, članice A 
(starost več kot 16 let), člani B, člani-
ce B (starost 30 let in več), starejši ga-
silci (starost več kot 58 let) in starejše 
gasilke (starost več kot 48 let).
Državno gasilsko tekmovanje je or-
ganizirano tako, da se tekmovanja 
lahko udeležijo vsa prostovoljna ga-
silska društva. Zato se tekmovanja 
organizirajo v okviru občinskih gasil-
skih zvez, kjer imajo možnost, da se 
tekmovanja udeležijo vsa društva iz 
občine. Najboljše tri ekipe iz vsake 
kategorije na občinskem tekmovanju 
se udeležijo regijskega tekmovanja. 
Prve tri ekipe iz vsake kategorije pa 

se potem pomerijo na državnem tek-
movanju.
Občinska gasilska zveza Ivančna Go-
rica je letošnje občinsko tekmovanje 
organizirala v Zagradcu 5. septembra 
2015. Tekmovanja so se udeležile tri 
ekipe iz PGD Stična. Mladinci so do-
segli odlično 2. mesto. Mladinke so 
prav tako dosegle 2. mesto. Starejši 
gasilci so se odlično odrezali in za-
sedli 1. mesto. Glede na pogoje tek-
movanja so se vse 3 ekipe udeležile 
na regijsko tekmovanje, ki je bilo v 
Zagorici dne 20. septembra 2015. Na 
tekmovanju so starejši gasilci zasedli 
zanje odlično 5. mesto, saj je to za-
nje bil prvi nastop na regijskem tek-
movanju. Mladinci so se udeležili na 

državno tekmovanje, saj so zasedli 
3. mesto. Mladinkam se z zasedbo 
5. mesta žal ni uspelo udeležiti na 
zaključno tekmovanje. Za uspeh mla-
dinskih ekip so zaslužni mentorji, ki 
so posredovali znanje na mlajše ge-
neracije. Starejši gasilci so svoje pri-
prave izkoristili za prijetno druženje. 
Za redno udeležbo na vajah je skrbel 
desetar. Skoraj vedno je po telefonu 
opozoril, da so v gasilskem domu 
vaje starejših gasilcev. V ekipi sta tek-
movala dva člana, ki sta že dopolnila 
85 let. Njuna vztrajnost in prizadev-
nost je lahko zgled vsem mlajšim ga-
silcem in gasilkam. 

Jože Mestnik

PGD Radohova vas drugič zapored na 
državnem tekmovanju
Člani A iz PGD Radohova vas smo na občinskem tekmovanju na Krki osvojili 2. mesto in 
se uvrstili na regijsko tekmovanje, ki je bilo 20. septembra v Zagorici v občini Dobrepolje. 
Na regijskem tekmovanju v Zagorici smo postali regijski prvak in se že drugič zapored 
uvrstili na državno tekmova-
nje, ki bo maja prihodnje leto.
V soboto, 5. septembra, smo se čla-
ni A iz PGD Radohova vas udeležili 
občinskega tekmovanja GZ Ivančna 
Gorica na Krki. Tekmovanje je bilo se-
stavljeno iz vaje z motorno brizgalno, 
vaje razvrščanja in gasilsko štafeto na 
400 m z ovirami. Ker je ta dan deže-
valo, se je tekmovalni odbor odločil, 
da vse enote tekmujejo v štafeti brez 
ovir. Na tekmovanju smo nastopili z 
močno spremenjeno enoto in osvojili 
odlično 2. mesto. To je tudi pomeni-
lo, da smo se uspešno uvrstili na re-
gijsko tekmovanje Regije Ljubljana II. 
Iz GZ Ivančna Gorica so se na regijsko 
tekmovanje uvrstile tudi PGD Ivanč-
na Gorica kot občinski prvak in tretje 
uvrščeni PGD Vrh nad Višnjo Goro.
V nedeljo, 20. septembra, je v Obči-
ni Dobrepolje, natančneje v Zagorici 
potekalo regijsko tekmovanje Regije 
Ljubljana II. Na regijskem tekmova-
nju so nastopile v vsaki kategoriji po 
tri najboljše enote iz Gasilskih zvez: 
Dobrepolje, Grosuplje, Ivančna Gori-
ca, Kočevje, Loški Potok in Ribnica. Ta 
dan smo vsi nestrpno pričakovali in je 
bil za vse enote izjemnega pomena, 
saj se je odločalo katere tri najboljše 
uvrščene enote v posamezni katego-
riji se bodo uvrstile na državno tek-
movanje. Člani A iz PGD Radohova 

vas smo se na tekmovanje pripravili 
odlično in brez večjih težav postali 
regijski prvak. Odličen uspeh je uspel 
tudi enoti iz PGD Vrh nad Višnjo 
Goro, ki je osvojila 3. mesto. Nekoli-
ko manj sreče je imela enota iz PGD 
Ivančna Gorica, ki je osvojila nesreč-
no 4. mesto. Skupaj z nami se je na 
državno tekmovanje uspelo uvrstiti 
tudi enoti članov A iz PGD Gatina, ki 

so osvojili 2. mesto.
Za člane A iz PGD Radohova vas je 
to, po letu 2013, ko so postali regij-
ski prvak in se lansko leto udeležili 
državnega tekmovanja v Ormožu, že 
druga zaporedna uvrstitev na držav-
no tekmovanje. Državno tekmovanje 
bo potekalo maja prihodnje leto.
     

Tomaž Hrovat

RAČUNALNIŠKI NASVETI – ALI STE VEDELI …

Pregrevanje in čiščenje 
računalnika
V dobi, ko se vsakodnevno srečujemo z računalniki, bodisi pri našem delu 
bodisi prostem času, je še kako pomembno njihovo brezhibno delovanje. 
Praksa pa je pokazala, da računalniki največkrat odpovejo zaradi pregre-
vanja. 

V primeru, da se vaš računalnik pregreva, kar se odraža na njegovi hitrosti 
in zanesljivosti delovanje, je skrajni čas za čiščenje.

Tipični simptomi so:
• počasnejše delovanje,
• glasen ventilator,
• nenadno, nepredvideno 

ugašanje računalnika
• »zamrzovanje« programov 

ali javljanje napak v njiho-
vem delovanju,

• nadpovprečno toplo ohišje 
računalnika oz. tipkovnica prenosnika,

• nadpovprečno topel zrak, ki piha iz prenosnika.              

Odlašati s čiščenjem računalnika ni pametno, pravzaprav je najbolje to 
opraviti občasno preventivno, še preden se pojavijo prve težave. Posebno 
pozornost je treba nameniti prenosnikom, kjer je celoten hladilni sistem 
skupaj z ventilatorjem stisnjen na zelo majhnem prostoru, kar oteži nor-
malen pretok zraka.

Manj kritične posledice pregreva-
nja računalnika zaradi zaprašenosti 
sistema so tudi:
• dvig porabe energije,
• počasnejše delovanje, 
• pogostejše okvare,
• krajša življenjska doba,

ki se v končni obliki manifestirajo 
kot težje okvare ali tudi dokončne 
odpovedi komponent, predvsem 
kompleksnih čipov. 

Ne glede na simptome je priporočljivo čiščenje na eno do dve leti (pri pre-
nosniku pa še pogosteje) predvsem v odvisnosti od pogostosti uporabe in 
okolja, v katerem računalnik deluje (cigaretni dim, prah, vlaga).

Vsak uporabnik lahko za silo to opravi tudi sam, vendar je v računalniškem 
servisu, kjer izkušen tehnik s komprimiranim (suhim) zrakom previdno in z 
občutkom očisti prah iz vseh prezračevalnih rež in ventilatorjev, pri čemer 
pazi na statično elektriko in še dodatno očisti vgrajene komponente ter po 
potrebi odstrani staro termalno pasto in jo nadomesti z novo, postopek 
nedvomno bolj zanesljiv in temeljit. Pri nestrokovnem čiščenju žal pogosto 
pride do fizičnih in elektrostatičnih poškodb, ki vodijo v odpoved delova-
nja.
Včasih je potrebna tudi zamenjava enega ali več ventilatorjev, kar je še 
vedno zanemarljiv strošek v primerjavi z možnimi posledicami pregrevanja 
sistema. 

Tomaž Simčič
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Pred 20-imi leti se je prvič oglasila 
»zelena« frekvenca radia Zeleni val
Radio Zeleni val, ki ima tudi v naši občini zveste poslušalce, je 13. oktobra slovesno 
obeležil 20-letnico delovanja. Iz lokalne radijske postaje se je v dveh desetletjih prelevil 
v popularni regionalni radijski medij, ki pa se je prvič oglasil iz studia na Polževem nad 
Višnjo Goro.
Iz Polževega, kjer je še danes posta-
vljen radijski oddajnik, se je radio 
nato selil na Spodnjo Slivnico pri 
Grosupljem, danes pa deluje v novih 
lastnih prostorih v Grosuplju, kjer 
je potekalo tudi slovesno praznova-
nje okroglega jubileja. Spomine na 
začetek radijske poti je obujal glav-
ni in odgovorni urednik radia Boris 
Peterka, ki je postregel s številnimi 
anekdotami iz bogate radijske zgodo-
vine, med drugim pa se je zazrl tudi v 
prihodnost. Zbrane so nagovorili tudi 
gostje, med njimi tudi župani občin, 
katerih področje in delo pokriva Zele-
ni val, spregovorili pa so tudi nekateri 
sodelavci radia, tudi tisti, ki so pro-
gram oblikovali na samem začetku. 
Začetkov radia pa se še kako dobro 
spominja tudi župan Dušan Strnad, 
saj domuje na Kriško – polževski pla-
noti, kjer je radio tudi začel z delova-
njem. Ob tej priložnosti je povedal: 
»Tudi v občini Ivančna Gorica smo 
zelo ponosni na prireditve, ki jih je 
radio imel na območju naše občine, 
vse od koncerta Pesem preprostih 
ljudi do tradicionalnega Zelenega 
vikenda na šentviškem letališču. Ne 
morem pa mimo tega, da je izje-
mno pomembno poslanstvo radia 
pri obveščanju ljudi o dogodkih v 
njihovih krajih in tudi zaradi tega Ob-
čina Ivančna Gorica delovanje radia 
vedno podpira in se veseli uspehov 

radia«. Kot je še povedal, je pred do-
brim letom ob prvem obisku novih 
prostorov radia, obljubil direktorici 
Maji Peterka, da ji naslednjič prine-
se darilo, ki ga bo lahko obesila na 
steno. Tako je župan izkoristil pra-
znovanje jubileja in včeraj direktorici 
izročil stensko uro v podobi občinske 
znamke Prijetno domače in ji ob tej 
priložnosti zaželel »Da naj se čas na 
radiu Zeleni val meri po uri Prijetno 
domače iz občine Ivančna Gorica«.  
Ekipa radia Zeleni val ustvarja zani-
miv in pester program, ki v največji 
meri ustreza poslušalcem različnih 
starostnih struktur. Pravšnja mera 

vedno svežih (lokalnih) novic in pred-
vsem raznovrsten glasbeni izbor sta 
ključni lastnosti, ki ju poslušalci naj-
bolj cenijo v radijskem programu v 
najbolj poslušanih terminih (jutranji 
in popoldanski čas programskega 
pasu). Radijski program je razšir-
jen tudi na dnevno osveženi spletni 
strani, s čimer lokalnim podjetjem 
zagotavljajo predstavitev njihove po-
nudbe več kot 35.000 poslušalcem in 
več kot 1500 dnevnim obiskovalcem 
spletne strani. Zadnja leta lahko ra-
dio spremljate tudi preko spletne ka-
mere »Zelenc TV«. 

Gašper Stopar

Septembrsko srečanje krajanov Vira
V mesecu septembru smo vaščani 
Vira dobili prijazno povabilo družine 
Irene in Boruta Finec.
Vabljeni smo bili na blagoslov križa, 
ki so ga postavili ob robu gozda na 
njihovi urejeni domačiji. Krajani smo 
se povabilu odzvali v velikem številu. 
Blagoslov je opravil p. Nikolaj iz stiške 
župnije. Po blagoslovu je sledila po-
gostitev za vse krajane.
Irena in Borut Finec sta uspešno in 
hitro rastoča podjetnika, ki se ukvar-
jata z avtoprevozništvom, predvsem 
s prevozom razsutih tovorov. Zapo-
slujejo že 125 delavcev. Ker hitro 
rastejo, so podjetje preoblikovali in 
preselili v Grosuplje, kjer imajo novo 
upravno zgradbo. Po merilih časnika 
Finance so se letos uvrstili na prvo 
mesto med avtoprevozniki.
Borut Finec je bil lani tudi izvoljen za 
predsednika KS Stična. Kljub obilici 
dela se je zelo zavzeto lotil tudi dela 
v krajevni skupnosti. Krajane Vira je 

v kratkem času dvakrat združil, prvič 
ob otvoritvi kanalizacije. Na septem-
brskem srečanju smo se tako dogo-
vorili, da se bomo tudi v prihodnje 
enkrat letno srečevali. V organizaci-
jo srečanja pa se bomo vključili tudi 
ostali krajani. Na Viru čakamo še raz-
širitev ceste in pločnika ter javno raz-
svetljavo. Prepričani smo, da bo kljub 

lastniškim zapletom ta projekt z Ob-
čino Ivančna Gorica in v sodelovanju 
s KS  zaključen v bližnji prihodnosti.
Družina Finec ima v sklopu domačije 
lepo in dovršeno urejen vrt, za kate-
rega so v slovenskem merilu v letu 
2013 že prejeli priznanje za drugi naj-
lepši vrt. Vrt ravno v tem času širijo 
v gozd in povezujejo z mini živalskim 
vrtom, ki so ga zasnovali prav Finčevi 
in ima že sedaj veliko obiskovalcev. 
Ko bodo vrt razširili, ga bodo ponudili 
kot poročno destinacijo (fotografi-
ranje …). K zgodovinsko znanemu in 
turistično zanimivemu Viru bo tako 
dodan še en kamenček k dodatni 
prepoznavnosti naše lepe občine, 
tako, da bo še bolj prijetno in doma-
če.
V imenu vseh vaščanov HVALA dru-
žini Finec za prijetno popoldne, nov 
križ z razpelom na robu gozdička pa 
naj budno spremlja rast in razvoj dru-
žinskega podjetja.

Milena Vrhovec

Kje so moje rožice  
pisane in bele
Slovensko podeželje je bilo že od nekdaj skrbno obdelano, 
tudi vsak vogal ali obrobje travnika popasen od živine ali 
požet z žensko roko. 
Za potrebe gospodinjstva je bil ograjen vrt, imenovan zelnik, za rožice pa gar-
telc. Ženske so in še vedno krasile svoje domove z vezeninami, na okna ali 
balkone postavljale lončke z rožami, na vrtovih pa zasadile vrtnice, španski 
bezeg, jasmin, snežne kepe, narcise, tulipane … In ko je ponovno prišla po-
mlad, so spet cvetličile svoje domove, si med seboj izmenjale »cepiče« cve-
tlic, sadik grmov ali pa enostavno razmnožile lanske poganjke. Tako je bilo in 
je še danes. Bistvena razlika je v tem, da so bile gospodinje prepuščene lastni 
iznajdljivosti in spretnosti, dandanes pa vse vrline lahko nadomesti trgovska 
in cvetličarska ponudba.

Komisija za ocenjevanje okolja pri Turističnem društvu Ivančna Gorica je tudi 
letos budno spremljala cvetličenje domov in njihovo okolico. V Krajevni sku-
pnosti Ivančna Gorica je iskala skladnost in všečnost okrašenih hiš in izbrala 
naslednje krajane:

- Zofka Zaletelj, Mleščevo
- Štefka in Boštjan Bregar, Ivančna Gorica
- Tosja in Janez Kocjančič, Mleščevo
- Jožica Tomšič, Malo Hudo
- Marija Pečjak, Ivančna Gorica

Na slovesni podelitvi, ki je bila 16. 10. 2015 v prostorih gostilne Krjavelj, smo 
jim podelili pohvale in darila, ki jih je delno prispeval Zavod prijetno doma-
če. Predsednica TD Tatjana Skubic je pohvalila nagrajence za njihovo skrb in 
urejenost življenjskega okolja v širšem smislu krajevne skupnosti, predsednik 
Občinske turistične zveze Pavel Groznik je povedal, da tudi njihova komisija 
vsako leto podeli priznanja za lepo vzdrževano okolico informativnih točk v 
vseh 12 krajevnih skupnostih v občini. Direktor Zavoda prijetno domače Miha 
Genorio pa nas je povabil k medsebojnemu medobčinskemu turističnemu 
povezovanju, kot primer kolesarjenje po » rimski cesti« iz Ivančne Gorice do 
Žužemberka.
 
Za kratek kulturni navdih pa sta se potrudila Leopold, ki je povedal nekaj be-
sed o cvetličenju in tajnica Ema, ki je izbrala pesmi Ivana Sivca, znanega pisa-
telja in pesnika in ena pesem se konča:

Tam še vedno cveto,
rože kakor pred leti,
rad utrgal bi z roko,
šopek naš slovenski.

To je nagelj rdeč,
rožmarin ves dehteč,

kaj želel bi še več.

Drugo leto bosta prišla pomlad in poletje in spet se bo vsepovsod bohotilo 
cvetje in zelenje. Komisije za ocenjevanjebo spet izbrala le najlepše.
Razšli smo se zadovoljni v pričakovanju novih izzivov krašenja in urejenosti.

Ema Grűnbacher, 
članica TD Ivančna Gorica
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Sliši se, govori se … PRAV JE, DA SE IZVE!
Spoštovani sokrajani!
Sporočamo Vam, da smo od 16. 11. 2015 uvedli nekaj novih sprememb 
v delovanju društva. Za vas bomo pripravili nekaj dodatnih artiklov, ki jih 
boste lahko dobili pri nas glede na sezonski čas. Začeli bomo z naslednjimi:
• Ročno izdelane voščilnice »Pridnih krških rok«
• Adventne venčke »Pridnih krških rok«
• Domači med »Učnega čebelnjaka Krka«
• Ročno izdelani nakit » Delavnice na Krki«
• Ročna dela pletenja in kvačkanja »Pridnih krških rok«
Vljudno vabljeni!

NAPOVEDNIK DOGODKOV V SEZONI 2015/2016
Približujejo se jesenski dnevi in ob vedno daljših večerih bo več časa za 
ustvarjanje. Zato je to čas, ko se bomo ponovno srečali. Pripravili smo celo 
paleto delavnic, ki se bodo odvijale v prostorih Info pisarne – Krka 1b, kjer 
je pošta.
• Naučimo se kvačkati in plesti. Delavnica je namenjena vsem začetni-

cam in profesionalkam. Začnemo 3. 11. 2015 ob 18. uri  in bo potekala 
vsak torek pod vodstvom gospe Dragice Vodenšek. Material nabavite 
sami skladno z dogovorom vodje delavnice.

• Naučimo se izdelovati nakit. Delavnica je namenjena vsem, pomoč pri 
osvajanju izdelovanja nakita (žica, perle …) vam bo nudila gospa Barba-
ra Janškovec. Začnemo 3. 11. 2015 ob 18. uri, bo potekala vsak torek. 
Prijave in informacije dobite na številki 040/702-173 (Barbara). Mate-
rial nabavite sami skladno z dogovorom vodje delavnice. 

• NOVO: 4. 11. 2015 ob 18. uri bomo prvič začeli z začetnim tečajem 
»klekljanja idrijske čipke« pod vodstvom gospe Martine Korošec. Tečaj 
je primeren za vse, ki bi se radi naučili klekljati, vanj pa se lahko vključi-
jo tudi tisti, ki osnovno znanje klekljanja že imajo, vendar bi želeli svoje 
znanje izpopolniti. Prijave in informacije dobite na številki 041/748-
871 (Karmen Koželj Trček) ali na el. pošto: kkozelj72@gmail.com. Ma-
terial nabavite sami skladno z dogovorom vodje delavnice. 

• Izdelovanje izdelkov iz krep papirja bo potekalo vsak četrtek ob 18. 
uri pod vodstvom gospe Danice Petrič. Prvič se dobimo 5. 11. 2015 ob 
18. uri. S seboj prinesite škarje in dobro voljo. Material nabavite sami 
skladno z dogovorom vodje delavnice. 

Za dodatne informacije smo vam na voljo na tel. št. 041/308-308, Nataša.                                                                    
Želimo vam prijetno jesen in pridružite se nam na delavnicah, kjer boste v 
naši družbi preživeli nekaj prijetnih uric na teden.
In ne nazadnje vabimo vas k ogledu naše spletne strani www.tdkrka.si, kjer 
se lahko seznanite z dogodki v našem kraju in okolici.

Nataša Lukman,
predsednica TD Krka

Spominska prireditev na Korinju
Člani Združenja borcev za vrednote NOB Grosuplje in domačini na Korinju smo tudi letos 
gostili italijanske partizane in njihove simpatizerje iz Goriške pokrajine.
Pred spomenikom na Velikem Ko-
rinju je bila 26. 9 2015 spominska 
slovesnost, na kateri smo skupaj z 
italijanskimi gosti iz Goriške pokraji-
ne, obudili spomin na oktobrske dni 
leta 1944. Prireditev je pripravilo 
Združenje borcev za vrednote NOB 
Grosuplje s svojo krajevno organiza-
cijo Krka.
Predsednica krajevne organizaci-
je Krka, tov. Tina Perko, je v svojem 
govoru spomnila, da je 17. 10. 1944 
na Korinju padel v zasedo 4. bata-
ljon Roma Orfeo Levstikove brigade. 
Pod streli domobrancev in SS enot je 
umrlo 33 pomanjkljivo oboroženih, 
slabo izurjenih in slabo obveščenih 
italijanskih partizanov. Boleče in šte-
vilne izgube na strani pogumnih in 
požrtvovalnih partizanov pa niso bile 
zaman. Fašizem je bil tudi po njiho-
vi zaslugi premagan, njihov boj pa 
je kasnejšim in mlajšim generacijam 
vzor aktivnega upora proti krivici in 
nepravičnosti. 
Tudi predstavnik ANPI za Goriško po-
krajino je spomnil: »Ta spomenik je 
dokaz skupnega boja slovenskih in 
italijanskih partizanov in dokaz, da v 
Italiji ni bil samo fašizem, temveč tudi 
duh proti fašizma in želja po miru in 
sodelovanju med narodi. Žal smo da-
nes priča obujanju nevarne preteklo-
sti, za katero smo mislili, da je zave-

dno za nami. Po Evropi se ponovno 
gradijo ograje, gledamo revne ljudi, 
označene s številkami na rokah, kar 
nas spominja na bolečo preteklost, 
za katero si želimo, da se ne bi nikoli 
več povrnila. Spominjati se narodno-
osvobodilnega boja in odporništva ni 
le moralna dolžnost do tistih, ki so 
dali svoja življenja za svobodo, am-
pak je politično aktualna dolžnost, 
kajti fašizem, nacizem, pa tudi rasi-
zem, populizem in ksenofobija, so še 
prisotni v naši družbi in ustvarjajo so-
vraštva in delitve, ki jih je treba izko-
reniniti in to je tisto, za kar si moramo 
prizadevati vsi narodi«.
Obujanje spomina na takšne dogod-

ke je namenjeno temu, da se kaj ta-
kega ne bi nikoli več ponovilo. 
V kulturnem programu so sodelovali 
učenci in učiteljice OŠ Stična podru-
žnične šole Krka, Rogisti LD Krka, so-
listka Rebeka Radovan in recitatorka 
Tatjana Zadel.
Domačini na Korinju s člani gasilske-
ga društva na čelu, že leta skrbijo za 
sprejem in pogostitev udeležencev, 
pomagajo pri pripravi srečanja in skr-
bijo za spomenik padlim italijanskim 
borcem. Na srečanje smo vabili tudi 
predstavnike oblasti, ki pa se vabilu 
niso odzvali.

Franc Štibernik

Krko je konec septembra obiskala nenavadna skupina »turistk«. Dve ženski, Španka in Francozinja skupaj s štirimi 
punčkami potujejo po Evropi z vozovi in s spremstvom živali. Še do lanskega leta so potovale v večji skupini, od 
katere so se odcepile. Kot so povedale domačinom, so namenjene proti Istri, kjer bodo prezimile. Krčani so v duhu 
dobre turistične ponudbe lepo poskrbeli zanje, da so zjutraj zadovoljno nadaljevale svojo pot. (mš)

NAGRADNA IGRA:  
Miha trgovina in Pivovarna Kraus
Ob vsakem naročilu piva Kraus na prodajnih mestih 
piva Kraus iz pobratene občine Hirschaid izpolnite 
kupon in se potegujte za bogate praktične nagrade. 
Nagradna igra traja v času od 10. 11. 2015 do 19. 
12. 2015. Žrebanje nagrad bo na božičnem sejmu na 
tržnici v Ivančni Gorici, 19. 12. 2015.
Nagradna igra poteka na naslednjih lokacijah: 
Ivančna Gorica in okolica: Pizzerija Kegeljček, Bar 
Furman, Fortuna No1, Dnevni bar Glorija, Klub bar, 
Prince pub, Bar jama, Viridin hram, Gašper bar, La-
vričeva koča na Gradišču, Mestno kopališče Višnja 
Gora, Kicbil; Litija: Bistro V&R, Pungi pub; Trebnje: 
Bencinski servis OMW.
___________________________________________________________

NOVO: OSTRITEV ROČNIH NOŽEV
- ostrimo strokovno - samo na za ostritev nožev namenjenemu 

stroju DICK,
- ostrimo na vodno hlajenemu brusu, s kotom vpetja za rezanje 

rdečega mesa,
- v postopku ostritve se rezilo v nobenem primeru ne pregreje,
- nože prejete v ostritev lahko praviloma prevzamete naslednji 

dan.

NOŽE LAHKO DOSTAVITE V TRGOVINE MESARSTVA MAVER V 
STIČNI IN VIŠNJI GORI. UGODNE CENE ZAGOTOVLJENE!
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Gobar Bojan Jereb se 
predstavi …
V nedeljo, 18. oktobra, je bila na Gradišču nad Stično raz-
stava gob. Večji del primerkov je prispeval Ivančan Bojan 
Jereb, zapriseženi gobar in kot tak bolj poznan po celi Slo-
veniji kot v domačem kraju.

Ljubezen do gozda so mu položili že 
v zibko, saj so ga kot dojenčka doma-
či jemali s seboj, ko so nabirali gobe 
in druge gozdne sadeže. Zrasel je ob 
gozdu, kjer živi z družino še danes, 
dokončno pa ga je z ljubeznijo do 
narave in gob »zastrupil« njegov po-
kojni oče. V zahvalo za to mu Bojan 
vsako leto za Dan mrtvih na grob po-
loži »ikebano«, narejeno iz (seveda 
pravih) gob.
Gozd je njegov drugi dom, saj ga od 
njega ne odvrne ne letni čas ne vre-
me. Pozna več vrst gob, s številko se 
noče hvaliti, in nabira jih vse leto. Za 
gobarje sta najuspešnejša meseca 
oktober in november, vendar to zanj 
ne velja. Najde jurčka v decembru in 
marčevko v januarju, tudi ob največji 

suši se iz gozda ne vrne praznih rok. Za gobe ima posebno intuicijo, »nos«, bi 
rekli, vendar se za tem skriva tudi ogromno znanja. Ve, kakšna rastišča potre-
buje posamezna vrsta gob, pot do njih mu kažejo drobni znaki, kot je recimo 
podrast ali plesen. Seveda pa je treba zanje vedeti in jih tudi videti. Več kot 
kilogram težak jurček, 20 cm visoka lisička in polmetrska lesna goba so samo 
nekateri primerki njegove strasti, pravzaprav že kar zasvojenosti, kot sam pri-
znava.
Znanje o gobah nabira iz strokovne literature in ga prenaša v prakso. Je dol-
goletni član gobarskega društva Štorovke iz Hočevja, kjer imajo razna preda-
vanja, prirejajo razstave, sami in v sodelovanju z drugimi gobarskimi društvi 
po Sloveniji. Ti Bojana poznajo kot velikega »dobavitelja« primerkov gob. Žal 
nam v Ivančni Gorici še ni uspelo ustanoviti gobarskega društva, čeprav »go-
bjeljubcev« ne manjka.
Obžaluje, da so gobarji predvsem starejši ljudje, upokojenci. Meni, da so ti 
manj dovzetni za dojemanje sprememb, ki se dogajajo tudi v gobarstvu. Ne-
katere gobe izumirajo in pojavljajo se nove. Nekatere so bile zaščitene, pa 
niso več. Nekatere so veljale za strupene, pa ne veljajo več. Želi, da bi se v 
gobarstvo vključilo več mladih, za njihovo ozaveščenost pa bi morali poskr-
beti mediji in seveda gobarska društva. Gobarjenje vključuje ljubezen do gob, 
gozda in narave nasploh. Sodelovanje gobarjev in lovcev je tradicionalno, saj 
lahko drug drugega opozarjajo na živali ali njihove sledi, s katerimi se srečuje-
jo. Bojan je že doživel srečanje z medvedom. Ali ste vedeli, da obstaja sprej, ki 
zverino odžene? No, Bojan ga ima vedno za pasom!
Za praktično rabo velja upoštevati njegov nasvet: gobe vedno nabirajte v ko-
šaro, s tem namreč njihove trose »sejete« po gozdu in skrbite za obnavljanje 
rastišč. Naša zakonska omejitev pri nabiranju gob, torej 2 kg na osebo na dan, 
je brez potrebe. Dokazali so, da nabiranje gob celo pospešuje razraščanje go-
bjega micelija. Največ škode je v naših gozdovih tudi na gobah pustila žled. 
Micelij bolj kot vsi gobarji uničuje namreč težka mehanizacija, s katero spra-
vljajo les iz gozdov.
Ker se iz gozda nikoli ne vrača prazen, bi morali v njegovi družini gobe jesti 
vsak dan. Seveda jih ne, saj jih večinoma podari prijateljem in sosedom. In kje 
so najboljša rastišča gob pri nas? Pokljuka seveda. Kje jih nabira on, tega pa 
tako kot noben drug gobar ne izda. 
Ko ga boste srečali, ga mirno kaj povprašajte o gobah, saj je poln znanja o 
njih, čeprav pravi, da ni dober govorec. Morda bomo sčasoma prišli tudi do 
svojega gobarskega društva, če bo dovolj zanimanja. Bi rekla, da predsednika 
že imamo …

Joža Železnikar

Krajevne skupnosti

Odlično vreme, buče in razstava gob
Tretja nedelja v oktobru je že 19 let rezervirana za pohod po Lavričevi poti, ki ga organi-
zira Planinsko društvo Šentvid pri Stični. Tudi letos je bilo tako, ko se je po daljšem de-
ževnem vremenu le prikazalo tudi lepo vreme in zvabilo na pot številne pohodnike, zlasti 
domačine, tiste iz drugih koncev Slovenije pa je očitno ravno dež nekoliko prestrašil. 

Lavričeva pot, ki so jo šentviški pla-
ninci trasirali leta 1997, v spomin na 
znamenitega predvojnega tovarnar-
ja in naprednega Šentvidčana Josipa 
Lavriča (1898–1968), se lahko v naši 
občini po množičnosti in obiskanosti 
uvršča takoj za znamenito Jurčičevo 
potjo, seveda pa se zlasti ponaša z 
prelepimi razgledi in razgibanostjo 
trase. Po startu v središču Šentvida 
se pot najprej dviguje proti Velikim 
Češnjicam in Malemu Kalu, nato pa 
spusti v Bukovico in zoper dviga pro-
ti Cerovcu in mimo Lectovega gradu 
na Felič Vrh. Nato spet v dolino in 

navkreber proti Pristavi, do cilja na 
Gradišču pa spet spust in vzpon. Se-
veda je ves čas poti možno opraviti 
postanke ob različnih stojnicah, ki 
jih pripravijo prijazni domačini.
Tudi letos je bilo na zaključku po-
hoda za udeležence pripravljeno 
dobro okrepčilo, tudi z moštom in 
pečenim kostanjem. Tradicionalno 
so si pohodniki  in obiskovalci lah-
ko ogledali razstavo buč, t. i. »Bu-
čarijo« in drugo leto zapored tudi 
gobarsko razstavo. Iz buč so izdelke 
izdelovali učenci matične OŠ Stična, 
Podružnične šole Stična in podru-
žnične šole Zagradec, na razstavi pa 
sta svoje zanimive primerke različ-
nih buč razstavljala tudi Stanka in 
Janez Sadar. Upajmo, da se bo Buča-
rija v prihodnosti še bolj prijela med 
našimi občani.

Razstavo gob pa so pripravili pre-
izkušeni in izvrstni gobarji, katerim 
so gobarski placi v naši občini dobro 
poznani, in sicer Bojan Jereb, Slavko 
Pajntar in Pavle Gregorka, slednji je 
tudi predsednik Gobarskega dru-
štva Štorovke iz Hočevja nad Krko. V 
dneh pred pohodom so za pripravo 
razstave na območju naše občine 
nabrali približno 5O vrst različnih 
gob. Bojan Jereb pa je za povrh kar 
na dan pohoda prinesel na Gradišče 
dve košari svežih jurčkov. Pravi kuli-
narični mojster Slavko Pajntar je po-
skrbel, da so pohodniki in drugi obi-
skovalci lahko degustirali pravi gobji 
golaž in panirane dežnike, seveda so 
bili vsi trije gobarji na razpolago tudi 
za vprašanja obiskovalcev.

Takšnih in podobnih dogajanj je na 
Gradišču skozi vse leto in če ne prej, 
obiščite Gradišče prihodnje leto, ko 
bo na vrsti že 20. jubilejni pohod po 
Lavričevi poti.

Matej Šteh 

Rekordni oktobrski »ulov« jurčkov

Lisička rekorderka, ki jo je Bojan utr-
gal letos septembra

Slavko Pajntar je za obiskovalce pripravil prave gobje specialitete
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Deseti tradicionalni 
pohod po Poti dveh slapov
Pohod, ki ga organizira PD Polž, je kot vsako leto potekal zadnjo soboto v 
septembru. Vreme je bilo bolj turobno, vendar se je vseeno zbralo kar 43 
pohodnikov. Pridružili so se nam tudi pohodniki iz pobratenega društva PD 
Drago Bregar Ljubljana in PD Krka Novo mesto.

Zjutraj smo se zbrali pred cerkvijo sv. Tilna v Višnji Gori, kjer smo prejeli dnev-
nik za žigosanje na treh kontrolnih točkah. Krenili smo proti Dednemu Dolu, 
nadaljevali ob potoku Višnjica, kjer je prvi slap. Pri slapu smo se povzpeli po 
lestvi in pot nadaljevali proti Blečjemu Vrhu. Malo vzpenjajoča gozdna pot 
nas je vodila do Kuclja (748 m). To je najvišja točka pohoda v občini Grosuplje. 
Na vrhu je manjši geodetski stolp, ob katerem je tudi žig. Bili smo več kot na 
polovici poti, zato smo se malo odpočili, malicali in se posladkali z bomboni 
in uživali v čudovitem razgledu. Pot je vodila mimo Gorenjega Brezovega, po 
kolovozu na Gradišče (706 m), ki je drugi najvišji vrh v občini. Po shojeni trav-
niški poti smo prispeli v vas Vrh nad Višnjo Goro, kjer smo se okrepčali s čajem 
in se odpravili v dolino. Prispeli smo do drugega slapa Kosca, ki je res čudovit. 
Slednji je najvišji lehnjakov slap v Sloveniji. Pot smo nadaljevali ob potoku 
skozi gozd do Višnje Gore.
Ves čas poti smo bili dobre volje, na koncu nas je obsijalo še sonce. V dvorani 
ob župnišču smo pojedli še okusen golaž in se družili ob klepetu.
Pot je lahkotna, primerna za vse generacije in polna lepot narave skozi vse 
letne čase, zato je to dober predlog za izlet.

Anica Košak, PD Polž

Ture in pohodi Planinskega društva Polž
Planinski tabor Bavšica 2015
Planinsko društvo Polž Višnja Gora je organiziralo pla-
ninski tabor Bavšica od 9. do 14. avgusta. Značilnosti le-
tošnjega tabora so bile: nadvse lepo vreme, tako da so 
bile izpeljane vse načrtovane aktivnosti, manjše število 
udeležencev, bilo nas je 17 planincev, delovali smo kot 
ena velika družina, ponovno pa smo bili deležni odličnega 
kulinaričnega razvajanja izpod rok gospe Ave in gospoda 
Franca, ki sta skrbela za naše želodčke.
Kaj vse smo doživeli?
V nedeljo, 9. 8. 2015, smo se vsi planinci zbrali v Bavši-
ci in se po odličnem kosilu najprej razporedili po sobah. 
Popoldne smo se razdelili v dve skupini, prva skupina se 
je odpravila na kajak, bili so res sami »izkušeni kajakaši«, 
druga skupina pa se je odpravila na bližnjo planino Balo.
V ponedeljek, 10. 8. 2015, smo se vsi skupaj z italijanske 
smeri z gondolo odpeljali na Kanin, nato pa smo se po-
novno razdelili v dve skupini, prva se je odpravila na Viso-
ki Kanin po ferati Rosalba Grasselli, sestop pa je potekal 
po ferati Juliana, druga skupina pa je raziskovala bližino 
Kanina. 
 V torek, 11. 8. 2015, smo imeli prosto plezanje, in sicer 
na plezališču Kal-Koritnica, kjer smo se lahko preizkusili 
v prostem plezanju, seveda pa smo bili varovani z vrvjo. 
Vsi, ki so se udeležili plezanja, so pokazali odlične plezal-
ne sposobnosti. Popoldne smo se osvežili in kopali v Na-
diži, nekateri pa so se odpravili občudovati lepote Bovca 
kar s kolesom.

V sredo, 12. 8. 2015, smo se vsi skupaj odpeljali mimo 
Kobarida v smeri Drežnice, naše izhodišče so bile Drežni-
ške Ravne. Del poti smo opravili skupaj, nato pa se je ena 
skupina odpravila na Krasji vrh, prihod na vrh je bil zares 
veličasten, kajti kamor je segel pogled, so se lesketali vsi 
najvišji vrhovi Julijskih gora s Triglavom na čelu. Druga 
skupina pa se je odpravila na planino Zaprikaj, kjer je mu-
zej na prostem iz prve svetovne vojne.

V četrtek, 13. 8. 2015, se je večina planincev odpravila na 
Krnsko jezero, ki je največje slovensko visokogorsko jeze-
ro. Od jezera se je razprostiral lep razgled proti Krnu in 
njegovim sosednjim vrhovom. Zvečer pa smo organizirali 
zaključno zabavo, kjer smo nazdravili skupnim dosežkom, 
bili nadvse zadovoljni, ker se ni nihče poškodoval ter se 
veselili novih podvigov, ki so še pred nami.
V petek, 14. 8. 2015, smo se po zajtrku odpravili domov 
in zapustili to neokrnjeno dolino Bavšice, ki leži v osrčju 
Triglavskega narodnega parka, kjer imaš občutek, da se 
čas ustavi in se popolnoma sprostiš.
Vsi udeleženci se zahvaljujemo vsem vodnikom za odlično 
organizacijo in izvedbo tabora Bavšica 2015.

Aleksandra Jančar, PD Polž

Visoke Vrbanove špice
V soboto, 22. avgusta, smo se ob 5. uri zjutraj zbrali pred 
trgovino Tuš v Višnji Gori. Zbralo se nas je 11 Polžkov. Na 
pot smo se podali z osebnimi avtomobili. Gorenjsko avto-
cesto smo zapustili na izvozu Hrušica, nadaljevali v smeri 
Kranjske Gore do izhodišča Doline Kot (950 m). Na začet-
ku naše poti smo prečkali hudournik in se nato kar nekaj 
časa vzpenjali skozi gozd. Po zložni poti skozi gozd pa se 
je pot začela vzpenjati. Ko je strmina popustila, nas je pot 
pripeljala do studenčka, ki je na višini 1340 m. Pot je nato 
prečila pas rušja in se višje vzpela na bolj kamnita pobo-
čja, kjer smo pred seboj videli Debeli kamen. Pri Debe-

lem kamnu smo odložili svoje nahrbtnike, se okrepčali in 
spočili že malo utrujene noge, naši pogledi so se vztrajno 
obračali desno proti vrhu. Od tu naprej nas je pot peljala 
do razpotja, na katerem smo se usmerili desno za oznaka-
mi Visoke Vrbanove špice (levo Staničev dom). Malo na-
prej od razpotja smo se ponovno ustavili, a tokrat zato, da 
smo si nadeli varovalno opremo; varovalni pas in čelado. 
Tukaj pa je pot postajala zahtevnejša. Do vrha Spodnjih 
Vrbanovih špic nas je vodilo kar nekaj klinov in jeklenic. 
Ko smo dosegli vrh Spodnjih Vrbanovih špic, smo nadalje-
vali pot proti Visokim Vrbanovim špicam. Obe Vrbanovi 
špici povezuje ozek in razklan greben, po katerem poteka 
plezalna pot. Sestopili smo iz Visoke Vrbanove špice proti 
Staničevem domu. Pri Staničevem domu smo si privoščili 
malo daljši počitek, da smo si nabirali moči še za varen 
sestop. Razgled pri domu Valentina Staniča je bil narav-
nost čudovit, od tu se namreč prekrasno vidi naš ponos, 
naš Triglav. Pot v dolino proti avtomobilom je potekala 
hitro, čeprav smo bili nekateri že pošteno utrujeni, smo 
vsi srečno prispeli na cilj. Zahvala gre vodnikoma Tade-
ju in Janezu, ki nas sta varno popeljala po poti, po kateri 
smo Polžki stopali prvič, vendar zagotovo ne tudi zadnjič. 

Jasmina Kastelic

Polžki na Triglavu
Člani PD Polž smo v petek, 28. 08. 2015, ob petih zjutraj 
iz Višnje Gore krenili proti Gorenjski. Bilo nas je 37 članic 
in članov, med njimi tudi dva najmlajša in najbolj vztraj-
na planinca, sedemletna Bojana in leto dni starejši brat 
Adrijan Zorec.
Iz Kranjske Gore smo se zapeljali v Mojstrano in naprej 
v smeri doline Vrat, kjer nas je avtobus odložil v bližini 
Aljaževega doma. Polni pričakovanja in dobre volje smo 
si oprtali težke nahrbtnike in vzeli pot pod noge. Prvi žig 
smo dobili že po nekaj metrih hoje, v Aljaževem domu. 
Skupina najbolj kondicijsko pripravljenih je krenila proti 
Triglavu čez Plemenice, drugi smo šli čez Prag. Pot nas je 
vodila čez gozd in ob hudourniku naprej v hrib. Po prečka-
nju hudournika smo pošteno zagrizli v kolena, v pomoč so 
bili nam tudi prvi klini. Bolj, ko se vzpenjamo, lepši je raz-
gled, in tudi vreme nam je zelo naklonjeno, saj sonce vez 
čas boža naše razgrete obraze. Za sabo imamo že dober 
del poti, posledično pa se že oglašajo tudi naši želodčki. 
Dobro se okrepčamo z malico iz nahrbtnika, nekoliko spo-
čijemo noge, saj je pred nami najzahtevnejši del poti čez 
Prag. Sonce vse močneje pripeka, mi pa počasi, a vztrajno 
grizemo pot proti Kredarici. Ob poti vidimo tudi še nekaj 
snega, najbolj razgreti se poskušajo ob njem malo ohladi-
ti. Strmina končno malo popusti in že precej utrujeni pred 
sabo zagledamo Triglavski dom na Kredarici. Ponovno do-
bimo zagon in do doma pridemo ravno v času, ko prista-
ja vojaški helikopter. Nekateri so prvič videli pristanek in 
vzlet tako od blizu.
Po okrepčilu in po uri in pol počitka nadaljujemo pot pro-
ti vrhu Triglava. Pot je ves čas dobro varovana s klini in 
jeklenimi vrvmi, naša najmlajša člana nimata nobenih te-
žav pri premagovanju le teh in se vztrajno vzpenjata proti 
vrhu. Po debeli uri vzpenjanja zagledamo Aljažev stolp. 
Vsi, ki smo na vrhu prvič, smo navdušeni, saj smo konč-
no postali pravi »Slovenci«. Sledil je krst tistih, ki so prvič 
stali na vrhu Triglava. Po krajšem počitku smo se vrnili na 
Kredarico, kjer povečerjamo, se poveselimo in odpravi-
mo spat. Zjutraj, takoj po zajtrku, se odpravimo v dolino. 
Vračamo se mimo Vodnikove koče proti Pokljuki. Na poti 
pa moramo biti še posebej previdni, saj srečujemo tria-
tlonce (organiziran triatlon jeklenih), ki tečejo iz Rudnega 
polja do Vodnikovega doma. Na planini Konjščica se še 
zadnjič okrepčamo in se po gozdni poti spustimo do Ru-
dnega polja, kjer nas čaka avtobus.
Ob tej priložnosti bi se rada zahvalila vsem vodnikom in 
predsedniku društva, ki so nas srečno in varno vodili na 
Triglav in nazaj. Posebna zahvala pa velja Janezu Čebular-
ju in Milanu Sirku, ki sta poskrbela za varnost najmlajših 
dveh.

Jasmina Zorec

V Ambrusu po ličkanju še 
večer šansonov Iztoka 
Mlakarja
25. septembra je bil ravno prav moker jesenski petek za druženje ob ličkanju 
koruze. Kulturno društvo Ambrus je medse povabilo Dramsko skupino iz Krke, 
Dramsko skupino Pod mostom iz Velike Loke in gledališčnike Svetega Mihaela 
iz Grosuplja, ki že vrsto let prijateljujejo z domačo dramsko skupino.
Da bi bilo druženje pestrejše, je pristopilo še Turistično društvo Ambrus, ki 
je skupaj s kulturniki poskrbelo za pripravo ličkanja in tradicionalno ambru-
ško malico. V prijetnem okolju Štecnarjevega ranča se je ob ličkanju veselo 
klepetalo, marsikdo se je lahko razveselil darilca, ki so skrita čakala v kupu 
koruze. Vmes je Renato Muhič zaigral še na harmoniko in ličkanje je kar pre-
hitro minilo. 
Za malico se je poleg vsega drugega, tako, čisto po ambruško, v žerjavici spe-
klo krompir in nad ognjem še zajca v omaki. Po vsem tem je sledilo še pre-
senečenje večera, nastop Etno bande Poseben gušt, ki odlično interpretira 
pesmi Iztoka Mlakarja. Sam Iztok Mlakar je izjavil, da če jih posluša in zapre 
oči, ne ve, ali poje on sam, ali kdo drug. In tej izjavi se lahko samo prikima. Ker 
pa v Ambrusu drugače ne gre, se je ob zaključku večera znova godlo, pelo in 
plesalo. Naj bo tako še mnogokrat.

Polona Hrovat, KD Ambrus 

Izkušeni kajakaši

Planinci na Krnskem jezeru
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Planinski pohod starejših krajanov 
Višnje Gore na planino Vogar
Zbrali smo se 26. 08. 2015 pred trgo-
vino v Višnji Gori, da se odpravimo 
na pohod proti planini Vogar. Bilo nas 
je 29 upokojencev, skupaj z našim vo-
dnikom Janezom, ki je skupaj z ženo 
vse požrtvovalno organiziral in skrbel 
za nas skozi ves dan, za kar se jima 
iskreno zahvaljujemo in priporočamo 
za vnaprej.
Prejšnji dan je lilo kot iz škafa, zato 
je nas kar malo skrbelo, kako bo v 
bohinjskem koncu, saj ima tam, kot 
pravijo dež mlade. Pa ni bilo tako, saj 
je bil dan kot nalašč za pohod, ker ni 
bilo vroče, predvsem pa je bil to dan 
poln presenečenj. 
Že pred odhodom nas je najprej pre-
senetil predsednik naše KS gospod 
Luka Šeme. Prišel nas je pozdravit, 
nam zaželel kar se da lep dan in nam 
prinesel »zdravila« za na našo pot. 
Med vožnjo proti Gorenjski smo opa-
zovali Julijske Alpe, kako se kopljejo 
v soncu, pod njimi pa megla, ki se na 
našo žalost ni razkropila do popol-
dneva. 
V Stari Fužini smo imeli najprej po-
stanek za jutranjo kavico, nato pa 
nas je šofer avtobusa odpeljal vse 
do planine Blato, od koder smo na-
daljevali pot peš. Med potjo smo 
opazovali napore kmetov, ki se tru-
dijo v gozdovih odpraviti posledice 
naravnih nesreč in ogromne škode, 
ki jo je naredil na smrekah lubadar, 
te ogromne količine poškodovanih 
dreves ni mogoče pospraviti, čeprav 
veliki tovornjaki les nenehno odvaža-
jo, verjetno v tujino, saj smo domačo 
lesno industrijo uničili.
Pot proti planini Vogar na začetku 
sploh ni bila naporna. Je lepa goz-
dna pot, po kateri so se mimo nas 
vozili kar z avtomobili. Vodnik Janez 
pa nam je že na začetku poti obljubil 
presenečenje. Kar naenkrat je s poti 
zavil v gozd in na hrib, po slabi in tudi 
slabo označeni poti proti planini Vo-
dični vrh. Planina je visoka 1486 m 
in se nahaja med planino Vogar in 

planino Planina Jezero. Po uri in pol 
hoje smo prispeli na vrh in zagledali 
nekaj pastirskih koč, potem pa veliko 
presenečenje. Pri eni izmed koč nas 
je pričakal naš gospod župnik Janez 
Mihelčič s svojo ekipo. Gospa Luč-
ka, Matej in Gašper so požrtvovalno 
kuhali in pekli za nas. Najprej smo 
doživeli sprejem gospoda župnika s 
stiskom roke in požirkom iz njegove 
čutare. Kdo bi si mislil, da nas bodo 
na vrhu pričakali z zelo okusno juho, 
dobrotami z žara, domačim kruhom, 
ki ga je spekla gospa Marija, čajem, 
ostalimi dobrotami in na koncu še s 
kavo in zelo dobrim mašnim vinom. 
Vsaka jim čast in naša iskrena zahva-
la. Še pomisliti ne smem, s kakšnimi 
napori so vse skupaj spravili na pla-
nino, z željo, da nas presenetijo. Po 
obilni in zelo okusni malici smo si 
ogledali okolico. To je stara fužinar-
ska planina, ki je dostopna samo peš 
in na kateri skoraj ne pasejo več. Ob 
našem prihodu so bile na planini le 
tri telice. Je pa v okolici osem stanov 
s sirarno v sredini, ki je tudi edina zi-
dana stavba tam gori. Zunaj ima vzi-
dano kamnito ploščo z letnico 1921 
in napisom Franc Štros, ki je bil na 

planini sirar. Stanovi so stari in neka-
teri lepo obnovljeni. Stojijo na lese-
nih kolih, v pritličju je bil prostor za 
živino, v nadstropju pa je prebival pa-
stir. Obnova je zelo težka, saj je treba 
ves material na planino prinesti na 
rokah. Zaradi predvsem smrekovega 
gozda v okolici ni lepega razgleda, 
zato smo šli na razglednik Vodičnega 
vrha, od koder je ob lepem vremenu 
čudovit razgled na naše vršace. Stoji 
nad petdeset metrov visokim prepa-
dom, pod katerim čepi planina Blato. 
Gospod župnik nam je pokazal tudi 
kraj, kjer stoji velik lesen križ in kjer 
on ob posebnih priložnostih daruje 
svete maše.
Čas na planini je kar prehitro minil in 
odpravili smo se v dolino proti Stari 
Fužini, kjer nas je čakalo še obilno ko-
silo. Med potjo v dolino so nas dohi-
teli tudi naši gostitelji, ki so na planini 
že vse pospravili in odnesli v dolino 
tudi vse naše smeti.
Domov smo prispeli v večernih urah, 
polni nepozabnih vtisov in hvaležni 
vsem, ki so prispevali, da je bil dan 
nepozaben.

Frida Zupančič

Veterani OZVVS Grosuplje  
na jesenskih pohodih
Pohodniki Območnega združenja 
veteranov vojne za Slovenijo Grosu-
plje, smo se v soboto, 12. septembra 
2015, spet udeležili pohoda, ki ga 
vsako leto organizirajo naši prijatelji 
– veterani vojne za Slovenijo iz Rib-
nice. Tokrat so nam pokazali Loški 
potok – prelepo dolino s čudovitimi 
vasmi, prijaznimi ljudmi in bogato z 
mnogimi spomeniki, ki nas opomi-
njajo na našo polpreteklo zgodovino.
Z dvema avtomobiloma, skupaj nas 
je bilo devet, smo se torej odpravili v 
Loški potok – vas Hrib, kjer so nas pri-
jazno sprejeli naši prijatelji iz Ribnice, 
pozdravil nas je tudi župan občine 
Loški potok g. Ivan Benčina, nato pa 
smo krenili na pot.
Hodili smo skozi vas Bela voda, se 
ustavili pri spomeniku pri Martalozu 
in se počasi bližali našemu cilju – Par-
tizanski bolnici Ogenjca. Tu smo se 
najprej odpočili in okrepčali z okusno 
malico, nato pa smo si ogledali muzej 
s fotografijami iz tistih časov, ogleda-
li pa smo si tudi podzemne prostore 
te bolnice, kjer so se skrivali ranjeni 
partizani, ki so bili na koncu izdani in 
pobiti. Rešili so se samo trije, zato je 

ta zgodba tudi prišla na dan.
Vse to nam je razložil g. Jaka Bartol, 
ki dobro pozna zgodovino teh krajev. 
Z zanimanjem smo poslušali zgodbo 
teh junakov in samo želimo si lahko, 
da se kaj takega ne bi ponovilo nikoli 
več.
Počasi smo se vračali proti vasi Hrib, 
kjer nas je v lepem novem objektu 

čakala topla malica in si z zanima-
njem ogledali razstavo zdravilnih ra-
stlin in drugih predmetov, ki so raz-
stavljeni v tem hotelu.
Pa se je spet, kot že tolikokrat, poka-
zala gostoljubnost naših ljudi. Ko smo 
odhajali proti avtomobilom, so nas 
prijazno povabili prebivalci in usluž-
benci doma ostarelih, da se pridruži-

Aktivno poletje
Veterani vojne za Slovenijo iz občin Grosuplje, Ivančna 
Gorica in Dobrepolje organizirani v Območnem združenju 
Grosuplje, tudi letošnje poletje niso mirovali.
V počastitev praznika občine 
Grosuplje so 28. junija v Ivanč-
ni Gorici organizirali Odprto 
prvenstvo v streljanju z ma-
lokalibrsko puško ter kot se 
za domačine spodobi, zasedli 
prvi mesti tako v ekipni kot 
posamični konkurenci. Dele-
gacija združenja se je udele-
žila tudi osrednje proslave, ki 
je potekala v vasi Kompolje v 
občini Dobrepolje. Proslava je 
bila organizirana kar s trojnim 
namenom, in sicer počastitev 
državnega praznika Dneva dr-
žavnosti, proslavitev 90-letni-
ce krajevnega gasilskega dru-
štva in otvoritve prenovljene 
osnovne šole.
Kot je to že ustaljena praksa, so 
bili znova med najaktivnejšimi 
veterani pohodniki. Udeležili so se namreč kar nekaj pohodov. Med njimi po-
hoda in proslave na Pristavi nad Stično, pohoda na Kočevskem in v Ribnici ter 
v Domžalah.
Žal pa so se morali člani združenja zbrati tudi zato, da se še zadnjič poslovijo 
od svojega soborca in prijatelja Jožeta Žejavca.
Kot vidimo, članov OZVVS Grosuplje tudi letošnja izjemna poletna vročina ni 
ovirala pri njihovih aktivnostih, ki se bodo nadaljevale tudi v prihajajočih je-
senskih in zimskih mesecih.   

Franci Zorko

mo njihovemu srečanju. Ponudili so 
nam kavo, pijačo in čudovite domače 
slaščice.
Preden smo se odpeljali proti domu, 
smo se povzpeli še na grič sredi vasi, 
kjer stoji cerkev, od koder je prelep 
razgled na celo dolino. Na koncu smo 
se poslovili od svojih gostiteljev, se 
zahvalili za gostoljubnost in se polni 
lepih vtisov odpeljali proti domu.
Ti kraji so res tako čudoviti, da se 
bomo zagotovo še kdaj vrnili, če ne 
drugače pa gotovo s svojimi družina-
mi.
Ribniškemu pohodu sta v septembru 
sledila še dva:
Prvi je bil kot vsako leto tretjo sobo-
to v septembru, pohod na Goteniški 
Snežnik, ki ga vsako leto organizira 

OZVVS Kočevje. V prelepem vreme-
nu so se pohodniki preko kamnitega 
zidu povzpeli na Goteniški Snežnik, 
med potjo v dolino pa so si ogledali 
še partizansko tiskarno. 
Bilo je spet eno lepo doživetje, ki ga 
pohodniki ne bodo pozabili.
26. septembra pa so pohodniki spet 
krenili na pot, tokrat na povabilo 
OZVVS Domžale na pot spominov 
osamosvojitvene vojne. Pohodniki so 
bili nad organizacijo navdušeni, saj 
so spet spoznali nove lepe kraje in se 
družili s prijatelji iz drugih združenj.
Ta jesen je bila res bogata z lepimi 
doživetji in upamo, da bo tako tudi 
drugo leto.

Jelka Janežič

Zmagovalci prvenstva v streljanju
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Tradicionalno srečanje upokojencev  
iz treh občin
V soboto, 10. oktobra, je v športni dvorani Osnovne šole Stična potekalo že tradicional-
no kulturno - zabavno srečanje upokojencev in drugih starejših z območja treh občin: 
Ivančne Gorice, Grosuplja in Dobrepolja. Srečanje vsakoletno organizira Koordinacija 
društev upokojencev treh občin, v katero je vključenih sedem društev upokojencev, od 
tega tudi vsa štiri upokojenska društva iz naše občine.
V uvodu je vse navzoče najprej poz-
dravila predsednica Koordinacije 
društev upokojencev in glavna pobu-
dnica srečanja starejših, Malči Žitnik. 
Posebej se je zahvalila županom in 
donatorjem, ki vsakoletno pripomo-
rejo pri pokroviteljstvu srečanja sta-
rejših. Tako kot lani je tudi letos glav-
no pokroviteljstvo prevzela Občina 
Ivančna Gorica.
Srečanja so se udeležili tudi številni 
gostje, župan Občine Ivančna Gori-
ca Dušan Strnad in podžupan Tomaž 
Smole, župan Občine Grosuplje dr. 
Peter Verlič, podžupanja občine Do-
brepolje Nevenka Dolgan, predsedni-
ca Sveta župana za starosti prijazno 
občino Milena Vrenčur, predsednik 
Mestne zveze upokojencev Ljublja-
na in predsednik Osrednjeslovenske 
pokrajinske zveze društev upokojen-
cev Marjan Sedmak, podpredsednica 
Mestne zveze društev upokojencev 
Anka Tominšek in direktorica Doma 
starejših občanov Grosuplje mag. 
Marta Gašparovič.
V nagovoru je župan Strnad izrazil 
navdušenje nad rekordno udeležbo, 
lahko rečemo, da se jih je v stiški 
športni dvorani zbralo več kot 500. 
»V občini Ivančna Gorica vključuje-
mo vse občane in občanke, ki želijo 
občini pomagati in vesel sem, da ste 
tudi vi starejši občani med njimi. Še 
naprej se bomo trudili za skupno do-
bro vseh«. Na koncu jim je še zaželel 

veliko zdravja, volje, zagnanosti in 
energije pri vključevanju v takšne in 
drugačne aktivnosti. 
V kulturnem programu so nastopili 
člani godalnega orkestra Gross upi 
iz Glasbene šole Grosuplje – podru-
žnična Ivančna Gorica, Mešani pev-
ski zbor Škrjanček iz DU Dobrepolje, 
Ženski pevski zbor DU Šmarje –Sap 
Večerna Zarja, Mešani pevski zbor 
Sončni žarek iz DU Šentvid pri Stični 
in Ženski pevski zbor Lastovke iz DU 

Grosuplje. Poseben gost prireditve je 
bil pevec Višnjan Marko Vozelj, ki je 
s svojimi hiti na noge spravil celotno 
dvorano. Za zaključek so skupaj, z 
upokojenskimi pevskimi društvi, za-
peli še Slakovo pesem V dolini tihi in 
vsem znano Dan ljubezni. 
Po kulturnem programu in nagovoru 
gostov je sledilo druženje ob pijači, 
jedači in zvokih ansambla.

Gašper Stopar

Otvoritev avtobusne 
postaje na Kitnem Vrhu
V nedeljo, 13. septembra, je bil za Kit'nce prav poseben dan. Poleg tega, da 
so se takrat začele trgatve, smo se vaščani zbrali še zaradi bolj slavnostnega 
dogodka, uradne otvoritve avtobusne postaje, ki je »zrasla« s pomočjo KS 
Zagradec in Občine Ivančna Gorica.

V ta namen so vaški otroci skupaj z Lidijo, Vanjo, Tanjo in Sabino pripravili 
kratek program, ki so ga skrbno načrtovali cel teden pred tem. Prireditev se 
je začela z obujanjem spominov, kako je bilo, ko se je v šolo hodilo še peš in 
kakšno veselje je bilo ob pridobitvi kombija. Nato so otroci prikazali, kako so 
preživljali čas ob čakanju na avtobus, se soočali z dežjem, smetmi ... Povedali 
so še deklamacijo o novi postaji, potem pa je po njih prišel NikoTours, ki so ga 
sami izdelali. Najmlajši so še zaplesali, nato pa vsi skupaj zapeli pesem Na Ro-
blek s prirejenim besedilom (Tu gor na Kitnem Vrhu stoji nova postaja). Zagra-
ški župnik je postajo še blagoslovil, potem pa je sledil slavnostni prerez traku, 
ki sta ga opravila Slavko Blatnik in Nuša Mohorčič. Vsak otrok je dobil svoj del 
traku, da je bilo vse črno na belem, pa so se vsi tudi podpisali na velik list, pod 
naslovom: Skrbniki avtobusne postaje na Kitnem Vrhu. Obljubili so, da bodo 
zanjo lepo skrbeli, sproti pobirali smeti in postajo tudi pometli, če bo treba. 
Vsi prisotni so bili nad programom navdušeni, kako tudi ne, saj so se otroci 
res zelo potrudili. Po uradnem delu smo se sredi vasi pri Urbanovih še malo 
zadržali, saj so gospodinje res veliko napekle, nedeljsko popoldne pa se je 
tako zaključilo s prijetnim druženjem. 

Sabina Ejavec

KS Metnaj
Podpisani Grčman Anton sporočam, da sem odstopil s položaja predsednika 
KS Metnaj. Odstop je bil neizbežen zaradi nedelovanja telefonske in interne-
tne povezave, ki samo letos ni delovala več kot 60 dni, kljub velikim mojim 
prizadevanjem za odpravo napak. 
Kot predsednik KS Metnaj nisem imel nujne telefonske in internetne poveza-
ve, ki je za delovanje KS nujna, saj je vse poslovanje med KS, občino in državo 
vezano na elektronsko obliko - vsa pošta, vabila, dopisi, računi in vsa orga-
nizacija KS. Vse v zvezi s KS sem prej opravljal od doma, zaradi nedelovanja 
internetne povezave pa sem bil primoran to opravljati na občini, zato sem 
tudi sklenil, da je tako delovanje nemogoče in o odstopu obvestil tako vodilne 
na občini kot svet KS.                        
Na sedežu KS v Metnaju ni ne telefonskega priključka ne internetne poveza-
ve, omrežje je prezasedeno, prav tako pa ni možna povezava preko mobilne 
telefonije, saj ni mobilnega signala. Vse pristojne v zvezi s telefonijo (Telekom 
Slovenije, Občina Ivančna Gorica) prosim, da omogočijo nemoteno delovanje 
tako telefonskega kot internetnega omrežja in odpravijo napake na omrežju 
ter izboljšajo signal mobilne telefonije. 
Vseskozi sem delal brezplačno v dobrobit vseh krajev KS Metnaj in bil zelo 
aktiven, tako pri pripravi plana dela kakor tudi pri prostovoljnem delu. Letos 
smo pridobili javno luč (na sončne foto celice) pri avtobusni postaji v Meki-
njah, sklenjen je bil dogovor za odkup zemljišča za igrišče v Metnaju, na mojo 
pobudo in s prizadevanjem pa smo skupaj z domačini Obolnega pripravili idej-
no zasnovo postavitve orientacijske točke na vrhu hriba Obolno. S pomočjo 
Zavoda Prijetno domače se je točka tudi postavila, potrebuje pa še dokončno 
podobo. Moja prizadevanja pa bodo še bodo še usmerjena v obnovitev infra-
strukture, telefonije, dotrajanih in poškodovanih cest ter v izgradnjo vodovo-
da v hribovitih krajih občine. 
Funkcijo predsednika je prevzel Aleš Pečnik iz Mekinj, ki bo mandat vodil s po-
močjo dveh podpredsednikov, sam pa bom ostal v svetu KS kot izvoljeni član. 

Anton Grčman
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Po petinštiridesetih letih
Pred petinštiridesetimi leti smo zaključili šolanje na OŠ Stična, v samostanu, v 
Stični. V soboto, 5. 9. 2015, smo se po doooooolgih letih spet srečali. Pravijo, 
da prve ljubezni nikoli ne pozabiš, ugotovili smo, da to velja tudi za prava pri-
jateljstva. Srečanja so bila res ganljiva. Pogovorom ni bilo ne kraja ne konca, 
v glavnem pa smo se spominjali dogodkov, ki smo jih ušpičili v času šolanja. 
Smeha in dobre volje je bilo res obilo, zato smo se dogovorili, da se naslednjič 
srečamo že čez leto ali dve. 

Prvošolčki 1945/46
20. septembra 2015 smo se sošolci, ki smo prvič sedli v šentviške šolske klopi v šolskem 
letu 1945/46, zbrali na turistični kmetiji Fajdiga v Temenici. Tako smo obeležili 70. oble-
tnico našega vstopa v hram učenosti. 
Ker je bilo šolsko leto 1945/46 prvo 
po končani drugi svetovni vojni, je 
bilo v 1. razred vpisanih kar 183 
učencev. Razdeljeni smo bili v 4 od-
delke. Povprečno število učencev v 
oddelku je bilo torej 46. Le kaj bi k 
temu rekli današnji normativi? Bili 
smo različnih starosti – letniki rojstva 
1935 do 1938. Oddelki so bili večino-
ma oblikovani po starosti otrok. Tiste 
najstarejše so potem kar nekako »na 
hitro« prešolali v 2. razred.
V učilnicah so bile dolge klopi zbite 
iz desk, ki niso bile niti pobarvane. 
Na teh klopeh smo sedeli po štirje 
učenci, včasih celo 6. V veliki učilnici 
je bila za ogrevanje samo visoka peč 
(kamin), ki smo jo kurili z drvmi. Ti-
ste, ki so bili od peči bolj oddaljeni, je 
kar pošteno zeblo. Zlasti je bilo težko 
pozimi tistim, ki so po visokem snegu 
gazili do šole tudi do 6 km slabo oble-
čeni in brez pravih čevljev. Zvezkov 
in svinčnikov ni bilo. Mame so nam 
zvezke naredile tako, da so polikale 
trgovinske vrečke, jih razrezale na 
primerno velikost in jih sešile. Tudi 
nahrbtnike so sešile iz raznovrstnih 
kosov blaga, ki so bili v tistem trenut-
ku pri hiši. 
Vsakodnevno obvezno pitje ribjega 
olja, s katerim so preprečevali rahi-
tis, nam je ostalo v zelo neprijetnem 
spominu. Pri katedru je stala velika 
kovinska kanta z oljem. Postavili smo 
se v vrsto in vsak je moral brez pri-
pomb pogoltniti žlico olja. Žlica je 
bila železna in zdela se nam je grozno 
velika, saj je šla smrdljiva tekočina le 

stežka po grlu. Še danes, po 70-ih le-
tih, marsikdo od nas prav zaradi tega 
ne mara rib. Velik strah za prvošolč-
ke je bilo tudi cepljenje proti črnim 
kozam. Tisti dan, ko je prišel v razred 
zdravnik (dr. Fedran) in z nekakšnim 
nožem, ki ga je razkuževal nad špiri-
tnim gorilnikom, zarezal tri črtice v 
vsako roko, je poteklo precej solz. 
V šoli smo se pridno učili tudi novih 
slovenskih besed. Razredničarka 1.c 
razreda je bila Ivanka Ivančič. Med 
tednom je živela v Šentvidu, vsako 
soboto pa se je z vlakom odpeljala v 
Ljubljano. Neko soboto je učencem iz 
Doba naročila, naj jo po pouku poča-
kajo, da ji bodo pomagali na železni-
ško postajo nesti kovček. Bistre gla-
ve so stopile skupaj, ampak nikakor 

niso mogle doumeti, kaj bodo nesle 
na vlak. »Kovček« je bil po njihovem 
mnenju lahko le kol, po katerem se 
ovija fižol na domačem vrtu. Končno 
so le dočakali učiteljico, ki je prišla 
z velikim rjavim kartonastim »ku-
from«. 
Take in podobne spomine smo obu-
jali na svojem 18. druženju. Spomnili 
smo se prvih učiteljic: Ivanke Ivančič, 
Gizele Kus, Angele Zorec in ravna-
telja Lovra Jevnikarja ter vseh tistih 
sošolcev, ki jih žal ni več med nami. 
Upamo, da se prihodnje leto, tretjo 
nedeljo v septembru, ponovno sre-
čamo. 

Lojzka Trnovšek

Letovanje v Novem 
Vinodolskem po programu 
za ohranjanje zdravja 
invalidov 2015
V prvih septembrskih dneh, ko sonce ne žge več tako močno, morje pa vabi s 
svojim vonjem, smo člani društva delovnih invalidov Grosuplje preživeli pre-
lep teden na morju. Kar petinpetdeset se nas je zbralo. Novi Vinodolski je 
kraj, ki smo ga obiskali prvič. Po namestitvi v hotelu je večina kar takoj zače-
la raziskovati kraj, kamor smo prispeli. Dneve bivanja smo preživljali vsak po 
svojih zmožnostih, željah in potrebah. Vsako jutro smo skupaj na plaži začeli 
s telovadbo. Pod vodstvom gospe Olge smo se razmigali, si raztegnili mišice, 
pozdravili sonce in z dobrimi mislimi začeli dan. Tisti, ki jim hoja ne dela težav, 
so prehodili vse bližnje vzpetine in vsak dan z navdušenjem poročali, kje so 
bili in kaj so videli. Nekateri smo raziskovali bližnjo okolico. Nekateri so pre-
živeli veliko časa na plaži in ob bazenu. Eni so se peljali z ladjico in raziskovali 
morsko dno. Nekateri pa so samo uživali v prijetni klimi ali pa se lahko ne-
skončno naklepetali. 
Vsi pa smo si bili na koncu enotnega mnenja, da smo se imeli lepo, da smo si 
nabrali novih moči, se naužili sonca, se naplavali in da bomo drugo leto vse 
to ponovili.     

Romanje na Zaplaz in kopalni dan na Otočcu  
Zadnjo avgustovsko soboto smo se člani Društva delovnih invalidov Grosuplje 
že tradicionalno udeležili romanja in svete maše za bolne, invalide in starejše 
na Zaplazu.  Po sveti maši smo se v prijetnem okolju, ob druženju z invalidi iz 
Novega mesta, zadržali kar nekaj časa. Ko se je dan že prevesil v drugo polo-
vico, smo se poslovili in nadaljevali svojo pot proti Otočcu. Tu smo se razdelili 
v dve skupini. Polovica se nas je šla razgibat v bazen, druga polovica pa se je 
raje odločila za prijeten sprehod po čudoviti okolici Otočca. Čas je kar prehitro 
minil in vsi smo se zadovoljni proti večeru vrnili domov.   

Karmen Jurčič

Z letalci med oblake, z gasilci čez »avire«
Spoznavanje nove župnije je zago-
tovo ena temeljnih nalog vsakega 
duhovnika, ko nastopi novo delovno 
mesto. Od avgusta v šentviški župniji 
delujeta novi župnik Izidor Grošelj in 
kaplan Branko Setnikar. Župnik Izidor 
se je odzval povabilu, da si župnijo 
ogleda tudi iz zraka, na ta način pa 
je spoznal tudi delo Letalskega kluba 
Šentvid. Najbolj zaslužen za ogled žu-
pnije iz ptičje perspektive je bil Jože 
Kastelic; izkušeni pilot Alojz Haupt-
man pa je na zadnjo avgustovsko 
soboto znal izkoristiti lepo vreme in 
je popeljal župnika nad župnijo in 
čez dobršen del občine Ivančna Go-
rica. Priložnost je bila kot nalašč še 
za »skok čez hrib«, nad Šentlambert 
pri Zagorju, kjer je župnikova rojstna 
vas. 
Tisto soboto se poletu ni mogel pri-
družiti kaplan Branko, sicer zapri-
sežen ljubitelj kolesarjenja. Se je pa 

zato v soboto, 3. oktobra, pridružil 
mladim in se spoprijel z edinstvenimi 
ovirami Avirateka, ki so ga pripravili 
šentviški gasilci. Kaplan se je pogu-

mno podal čez ovire; po pripovedo-
vanju očividcev pa si je nekaj ovir 
prihranil za prihodnje leto. 

Matej Šteh

Mali oglasi 
Oddamo v najem dva prostora velikosti 125 m2, primerna za pisarne, zdra-
vstvo, rekreacijo ali druge dejavnosti. Prostora sta na dobri lokaciji v Ivanč-
ni Gorici.
Informacije: 040 359 150.
-------------------------------------------------------------------------------------------------
Kupim mizarsko mizo-ponk, kredenco, stole, mizo. 
Informacije: 041 623 165
-------------------------------------------------------------------------------------------------
Ugodno oddamo v najem lokal v velikosti 50 m2, v pritličju, v centru Ivanč-
ne Gorice za lekarno. Deluje že 25 let neprekinjeno, je opremljen, zagoto-
vljeno parkirišče in WC. 
Informacije: 051 613 861 (Ljubica Groznik). 
Prijazno vabljeni v naš kraj!

Veseli smo bili, da se nam je pridružila naša razredničarka gospa Marinka 
Piškur, ki bi jo prav lahko zamenjali za sošolko, tako vitalna in elegantna je. 
Veseli smo bili tudi našega učitelja, ki je ure biologije vedno znal narediti za-
nimive, Leopolda Severja, pa tudi pozdravov po telefonu gospe Josipine Zajc, 
gospe Irme Jančar, gospe Jožefe Robek in sošolcev, ki se nam letos niso mogli 
pridružiti. Kmalu nasvidenje.                                                                                    

Antonija Sever
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Cepljenje proti gripi
Gripa je akutna virusna bolezen di-
hal, ki se zelo hitro širi. Pri nas se 
pojavlja predvsem v zimskih mesecih 
in ogroža celotno prebivalstvo, še 
posebno starejše ljudi, bolnike s kro-
ničnimi srčnimi, pljučnimi, presnov-
nimi in drugimi boleznimi ter majhne 
otroke in nosečnice.
Gripa se prenaša s kužnimi kapljica-
mi, pri govorjenju, kihanju in kašlja-
nju.
Približno tri dni po okužbi z virusom 
gripe se lahko pojavijo: mrazenje, 
izčrpanost, visoka temperatura, gla-
vobol, bolečine v mišicah in kosteh, 
dražeč občutek v žrelu, suh kašelj. 
Razen kašlja, ki lahko traja več te-
dnov, znaki po navadi izginejo v dveh 
do sedmih dneh. 

Kako se lahko zavarujemo pred gri-
po? 
- z rednim in temeljitim umiva-

njem rok z milom in vodo, 
- z rednim čiščenjem površin in 

predmetov z vodo in detergen-
tom. Razkuževanje rok in površin 

je smiselno pri negi in zdravljenju 
bolnikov in izjemoma, kadar ni 
možno umivanje z vodo in milom, 

- z rednim zračenjem prostorov. 

Najučinkoviteje se proti gripi zaščiti-
mo z vsakoletnim cepljenjem. Ceplje-
nje ščiti pred boleznijo in zapleti.

Cepljenje je posebej priporočljivo za:
- starejše od 65 let
- bolnike s kroničnimi boleznimi 

pljuč, srca, ledvic, diabetike, ose-
be z imunsko pomanjkljivostjo, 
bolnike z rakom, 

- nosečnice, 
- vse prebivalce, da pred boleznijo 

zavarujejo sebe in svoje bližnje.

Cepivo je varno in ne more povzročiti 
bolezni, saj ne vsebuje virusa gripe. 
Zaščita se razvije po enem do dveh 
tednih, odvisno od imunskega siste-
ma.
Neželeni učinki po cepljenju se redko 
pojavijo. Najpogosteje so na mestu 
vboda kot oteklina, bolečina ali rde-

čina. Zelo redko se pojavijo povišana 
temperatura, slabo počutje, slabost, 
glavobol, utrujenost. Neželeni učinki 
običajno hitro minejo. 
Cepi se lahko vsakdo, razen oseb, ki 
imajo dokazano alergijo na sestavo 
cepiva!

Cepljenje proti gripi je samoplačni-
ško, in sicer je redna cena cepljenja 
12 evrov, za kronične bolnike in sta-
rejše od 65 let pa 7 evrov.

Proti gripi se lahko cepite v ZD Ivanč-
na Gorica. Urnik cepljenja je obja-
vljen na spletni strani ZD Ivančna Go-
rica, oziroma pokličite na tel. št. 01 
781 90 00.

Za cepljenje proti gripi se ni treba 
posebej naročati, pridite v času, ko je 
termin za cepljenje.  

NAJUČINKOVITEJŠA ZAŠČITA 
PROTI GRIPI JE CEPLJENJE!

ZD Ivančna Gorica

Novost v Zdravstvenem domu Ivančna Gorica
Ustni higienik ali kako se izmaknete »tihemu ubijalcu«, ki prizadeva 90 % slovenske populacije?
Ste med ščetkanjem zob prebledeli, 
ker ste opazili kri na zobni krtački? 
Morda pa ste med nasmehom pred 
ogledalom opazili, da imate nekoliko 
odmaknjeno dlesen?  Vse navedeno 
še ni razlog za preplah. Lahko pa so 
to eni od prvih opozorilnih znakov, 
da ste eden od več kot 90 % odraslih 
Slovencev, ki ima obolenje dlesni. 
Glede na raziskave je med temi kar 
tri četrtine takih, ki imajo znake pa-
rodontalne bolezni. 
Namen tega prispevka ni povzroča-
nje dodatne zaskrbljenosti, temveč 
osveščanje ljudi. Ste vedeli, da je pa-
rodontalna bolezen pri nas in v svetu 
med najbolj razširjenimi kroničnimi 
boleznimi? Če ste trdno odločeni, 
da ukrepate še preden bo prepozno, 
vam bodo te informacije zelo koristi-
le.

Kaj je parodontalna bolezen? 
Ob besedni zvezi parodontalna bole-
zen mnogi pomislijo na šokantno TV 
reklamo za znano zobno pasto, ki je 
mnogim od nas »zamajala« zdrave 
zobe. Gre za reklamo, v kateri se med 
umivanjem zob v umivalniku najprej 
prikaže pljunek sline, obarvan s krv-
jo. Že v naslednjem kadru pa smo pri-
ča grozljivemu prizoru, ki ga nihče od 
nas ne želi doživeti niti v sanjah – ob 
izpiranju zob v umivalnik poleg vode 
in sline prileti zob odraslega človeka. 
Vsekakor ena od televizijskih reklam, 
ki nas ni pustila ravnodušnih.  

Koliko od videnega v reklami 
je resnice?
V reklami gre za »filmski« prikaz za-
dnje faze parodontalne bolezni, ki 
je najpogostejši vzrok za izgubo zob 
pri odraslih. Kako bolezen nastane? 
Parodontalna bolezen je bolezen 
obzobnih tkiv, ki se razvije iz dolgo-
letnega vnetja dlesni ali gingivitis-a. 
Kako je to videti v praksi? Dlesni so 
pordele, rob dlesni je otečen. Opisa-
no stanje dlesni za marsikoga ni alar-
mantno in prav zaradi tega razvoja 
bolezni ne opazi pravočasno.

Ali ste vedeli, da… 
Parodontalni bolezni rečemo tudi 
»tihi ubijalec«, ker to ni samo bole-
zen ust, temveč celotnega telesa. Je 

sistemska bolezen, ki izvira v ustih. 
Parodontalna bolezen je povezana z 
veliko bolezenskimi stanji in tveganji 
kot so srčnožilni bolniki, sladkorni 
bolniki, nosečnice, stres in debelost, 
kadilci, starejši od 50 let.
Kdaj govorimo o parodontalni bole-
zni? Gre za vnetje dlesni, kosti, kore-
nine in vezivnega tkiva, ki povezuje 
korenino s kostjo. Poleg tega gre za 
okužbo. Če bakterij, ki so v ustih zelo 
številčne, ne odstranjujete dovolj na-
tančno, se začnejo razmnoževati in s 
sproščanjem toksinov napadejo telo. 
Telo se sčasoma odzove z vnetjem. 
Sprva pride do vnetja dlesni oziroma 
gingivitisa, kasneje pa ostalih pod-
pornih tkiv. Parodontalna bolezen 
povzroči kronično vnetno rano, oku-
ženo z množico mikroorganizmov. 
Kateri so najpogostejši razlogi, da 
nekateri razvoja bolezni ne opazijo 
pravočasno? Ker poteka praktično 
brez bolečin, večina obolelih prvim 
znakom obolenja, kot so krvavitev 
dlesni med ščetkanjem in ustni za-
dah, ne pripisuje večjega pomena. 
Večina obolelih ne ve, da gre za bo-
lezen - bakterijsko okužbo. Do pre-
plaha pri obolelih pogosto pride šele, 
ko se zobje začnejo majati in kasneje 
izpadati. Če se boste pravilni ustni hi-
gieni posvetili šele v tej fazi, z veliko 
verjetnostjo ne boste preprečili izpa-
danja zob. 

Ali ste vedeli da…. bi s pra-
vilno ustno higieno parodon-
talno bolezen preprečili?.
Priporočljivo je, da si zobe čistimo 
dvakrat do trikrat na dan, vendar je 
bolj kot pogostost čiščenja pomemb-
na kakovost čiščenja. Čim daljša 
ohranitev zdravih zob je odvisna od 
ustrezne in zadostne ustne higiene, 
pri čemer vam je lahko v veliko po-
moč ustni higienik. 

Ste si že izbrali svojega 
ustnega higienika?
V Zdravstvenem domu Ivančna Gori-
ca prične v mesecu oktobru delovati 
ustna higieničarka Mirjam Škorjanc. 
Takole se nam je predstavila:
Izhajam iz prve generacije ustnih hi-
gienikov. Diplomirala sem leta 2006 

pod okriljem prof. dr. Uroša Skaleri-
ča, očeta ustnih higienikov in člove-
ka, ki mu je uspelo ta profil oziroma 
poklic pripeljati v Slovenijo. Pred in 
med študijem sem pridobivala izku-
šnje ter se izobraževala znotraj dveh 
zasebnih zobozdravstvenih ordinacij. 
Preko dela sem spoznavala vse veje, 
povezane s celostno obdelavo paci-
enta v zobozdravstveni ordinaciji. Za 
kvalitetno opravljanje dela ustnega 
higienika je potrebno usvojiti celotno 
znanje o ustni votlini ter imeti zelo 
natančen vpogled v ostale zobozdra-
vstvene poklice. 
Na mojo izbiro poklica so prav gotovo 
delno vplivali tudi moji sorodniki, od 
katerih so nekateri zaposlenih v zdra-
vstvu. Vsakemu pacientu posvetim 
veliko časa, saj se trudim, da svoje 
delo opravljam kar se da kakovostno. 
Vesela sem, da sem si izbrala poklic, 
ki mi omogoča, da pomagam ljudem 
vzdrževati njihov največji ponos in 
okras – zobe. Menim, da smo sami 
najboljši zgled za svoje delo. Vse, kar 
v zvezi z ustno higieno svetujem dru-
gim, v praksi preizkušam tudi sama. 
Ker na življenje gledam z obilico opti-
mizma, mi iskreni nasmeški niso tuji. 
Zadovoljni pacienti in njihovi zdravi 
nasmehi mi pomenijo največ.. 
Ustni higieniki smo dejansko prijatelji 
vaših zob, saj si prizadevamo, da bo-
ste čim dlje časa obdržali svoje zobe. 
Naša glavna naloga je, da vam po-
magamo pri pravilnem vzdrževanju 
ustne higiene ter vzpostavitvi zdrave-
ga življenjskega sloga. 
Ste vedeli, da lahko z rednimi obiski 
pri ustnem higieniku in ustreznimi 
preventivnimi ukrepi preprečite veči-
no ustnih bolezni? Redni obiski ustne-
ga higienika so smiselni, ker lahko le-
-ta pravočasno odkrije bolezni v ustni 
votlini, kar bolnika pripelje do ustre-
znega zdravljenja.
Večina pacientov s parodontalno 
boleznijo, ki je obiskala naš dental-
ni studio, je imelo zase občutek, da 
so v preteklosti premalo pozornosti 
posvečali pravilni ustni higieni. Moj 
namen pa je, da vam pomagam pri 
vzpostavitvi pravilne ustne higiene, s 
pomočjo katere se lahko v celoti izo-

gnete razvoju parodontalne bolezni.  

Kaj lahko pričakujete na 
prvem pregledu pri ustnem 
higieniku?
1. Najprej vam izmerimo globine 

žepa na šestih točkah pri vsakem 
zobu. 

2. Poučimo vas o pravilnih tehnikah 
čiščenja zob. 

3. Poučimo vas o pravilni izbiri pri-
pomočkov za čiščenje. 

4. Sledi temeljito čiščenje mehkih in 
trdih zobnih oblog z ultrazvočno 
napravo ter posvetovanje in na-
črtovanje nadaljnjega posega pri 
subgingivalnem zobnem kamnu. 

5. Po končanem začetnem zdra-
vljenju vas naročimo na ponovni 
pregled čez dva meseca, na kate-
rem ponovno opravimo meritve 
obzobnih žepov. Prav tako oceni-
mo količino oblog in krvavitve ter 
ugotovimo, ali se je stanje izbolj-
šalo. 

6. Na podlagi ugotovljenih rezulta-
tov in podatkov pacientu določi-
mo, na koliko mesecev nas obišče 
ponovno. 

V ZD  Ivančna Gorica se lahko za 
termin prijavite osebno pri informa-
cijah, kjer bo na vpogled tudi cenik 

storitev ustnega higienika. Vse stori-
tve ustnega higienika so SAMOPLAČ-
NIŠKE. Za dodatne informacije lahko 
pokličete na telefonsko številko ZD: 
01 7819 000. 

Misel za konec 
Ob koncu nasvetov o tem, kako se 
lahko pravočasno izognete parodon-
talni bolezni, vam želim sporočiti 
samo še to, da je vsaka ura preživeta 
z ustnim higienikom, dobro preživeta 
ura. Vaši zobje so namreč okras obra-
za, odraz zdravja in ogledalo vašega 
odnosa do lastnega telesa.

Darija Brlek, dr. dent. med., 
ZD Ivančna Gorica

Rotary klub Grosuplje
vas vabi na

Dobrodelni koncert Rotary kluba  
Grosuplje in župnije Grosuplje

Nastopali bodo:
Ernest Bartmann – orgle

Ljubljanski godalni kvartet
Glasbena šola Grosuplje – kvartet pihal

Matjaž Robavs - tenor

Koncert bo v soboto, 7. novembra 2015, ob 19.00 uri
v župnijski cerkvi Grosuplje.

Vstop je prost, prostovoljni prispevki bodo namenjeni župnijski Karitas.

Vljudno vabljeni.
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V naši občini imamo tudi diamantna 
maturanta 
Predsednik Republike Slovenije Borut Pahor in ministrica za izobraževanje znanost in 
šport dr. Maja Makovec Brenčič sta 19. septembra 2015 na Brdu pri Kranju sprejela leto-
šnje diamantne maturante, ki so na spomladanskem in jesenskem roku poklicne, splo-
šne in mednarodne mature dosegli vse možne točke. Med njimi sta bila tudi maturanta 
iz občine Ivančna Gorica, Andreja Grabnar in Martin Čebular. 
Diamantni maturant-ka je naziv, ki ga prejme dijak oz. dijakinja, ki zaključi srednješolsko izobraževanje s 100 % uspe-
hom na maturi. Tak izjemen uspeh je letos uspel kar dvema našima občanoma, Andreji Grabnar iz Boge vasi in Martinu 
Čebularju iz Doba pri Šentvidu. Zanimivo je, da sta oba nekdanja učenca OŠ Ferda Vesela iz Šentvid pri Stični in živita v 
sosednjih vaseh Krajevne skupnosti Dob. Andreja je srednješolsko izobraževanje zaključila na Srednji šoli za farmacijo, 
kozmetiko in zdravstvo, medtem ko je Martin Čebular obiskoval Srednjo elektro šolo in tehniško gimnazijo v Novem 
mestu.

Naši dijaki vabljeni v 
Evropski parlament
Odločitve na evropski ravni dnevno vplivajo na naše življenje. Z namenom 
vzbuditi zanimanje slovenskih dijakinj in dijakov za teme Evropske unije, de-
lovanje Evropskega parlamenta in delo evropskih poslancev Informacijska pi-
sarna Evropskega parlamenta v Sloveniji organizira projekt EVROŠOLA. 

SREDNJEŠOLSKI ŠPORT

Sestri Gjerek in Neža 
Clemente odlično plesale 
na SP na Češkem
V Ostravi na Češkem je konec septembra potekalo štiridnevno Svetovno pr-
venstvo v Street dance showu in Svetovni pokal v Disco dancu, kamor se je 
odpravila tudi zelo številčna slovenska reprezentanca (več kot 500 plesalcev), 
ki je ponovno posegla po najvišjih uvrstitvah. Skupno so si priplesali 36 me-
dalj, od tega kar 15 zlatih, 13 srebrnih in 8 bronastih. Tekmovanja se je udele-
žilo več kot 2000 plesalcev iz 14 držav.
Nika Gjerek, Maja Gjerek in Neža Clemente, dijakinje srednje šole Josipa Jur-
čiča in članice Plesne šole PLESNO MESTO so s svojo skupino priplesale 1. 
mesto v kategoriji mini produkcije. Iskrene čestitke!
Prav tako konec meseca septembra pa so na področnem ekipnem tekmova-
nju nastopile najboljše srednješolske atletske ekipe na Dolenjskem. Kot posa-
mezniki so izstopali naslednji dijaki in dijakinje Srednje šole Josipa Jurčiča iz 
Ivančne Gorice: Tjaša Perpar, ki je bila v teku na 400 metrov odlična 2., Tibor 
Juhart in Maša Tekavčič sta v suvanju krogle dosegla tudi odlično 5. mesto, 
Aljaž Mihelič je bil zelo dober 9. v teku na 2000 metrov, prav tako zelo dobra 9. 
je bila v skoku v višino Lucija Zaletel, enako mesto pa je dosegla tudi izjemno 
vsestranska dijakinja Klara Groznik v skoku v daljino. Veronika Pavčič je bila 
tudi zelo solidna 10. v teku na 100 metrov. Omeniti velja še štafeto deklet v 
teku na 4x100 metrov, ki je dosegla 4. mesto. 
Ekipno so bili naši dijaki 8. od 10 ekip, dekleta pa 5. od 7 ekip.

Simon Bregar

Dan jezikov na SŠ Josipa Jurčiča Ivančna Gorica 2015

Evropski dan jezikov – 26. september
European Day of Languages 2015 / Europäischer Tag der Sprachen v 3. b in 4. b
Resda šele v ponedeljek, 28. sep-
tembra, pa vendarle! Tudi v dveh 
gimnazijskih razredih smo uri posve-
tili evropskemu dnevu jezikov. Prav 
'osvežujoče' je bilo iskati pozabljene 
ali skoraj pozabljene besede! Pa če-
prav na podeželju kljub vsemu še ve-
dno vemo kaj pomenita besedi 'davi' 
in 'snoči'! A kljub temu dijaki ob so-
botah ne pospravljajo svojih 'kamric' 
in gostom ne odpiramo ne 'duri' ne 
'dveri', iz 'bukev' pa se itak še vedno 
učimo – zlasti 'dečve', ki so za 'uk' 
bolj vnete!
Tako smo malce hudomušno in no-
stalgično začeli z iskanjem slovenskih 

besed in nadaljevali v nemščini in 
angleščini. Predvsem zato, da smo 
začeli s tekstom, ki smo ga mnogi 
spoznali kot prvo pravcato literaturo. 
S pravljico! Drugi razlog pa sta seve-
da brata Grimm, prava jezikoslovca 
in znanstvenika, ki sta na začetku 19. 
stoletja izdala znamenite ''Kinder – 
und Hausmärchen.''
Pri uri nemščine smo poiskali v izvir-
nem besedilu nekaj besed in pravlji-
co postavili v pravilni vrstni red. Pri 
uri angleščine pa smo delali z angle-
škim prevodom in tudi v njem našli 
izraze, ki sodijo v jezik pravljic in/ali 
preteklosti. Na koncu pa izdelali la-

sten konec pravljice – malce bolj pi-
san na kožo (ups!) volka.
Evropski dan jezikov prinaša in ohra-
nja bogastvo jezikov, predvsem pa 
lepoto materinščine. Lepo se je znati 
poigrati z besedami! Velika prednost!

Maja Zajc Kalar, prof.

Kulturno društvo Temenica in Rdeči križ Temenica 
vabita na prireditev 

ZAČIMBE SKOZI LETO,
ki bo potekala v petek, 20. novembra 2015, ob 18. uri, v 

Domu krajanov Temenica.

Prireditev se bo začela s predavanjem o začimbah, ki ga bo izvedla zeli-
ščarka Jožica Bajc Pivec. Spregovorila nam bo o moči začimb z domačega 
vrta pri raznovrstnih zdravstvenih težavah. Po predavanju bodo na ogled 
razstava začimb, likovna razstava natečaja ZAČIMBE Z DOMAČEGA VRTA 
ter razstava kruha.
Članice Rdečega križa Temenica organizirajo razstavo kruha. K udeležbi na 
razstavi vabijo vse, ki pečejo, da se predstavijo s svojim kruhom. Pa naj 
bo bel, črn, ajdov, pirin, krompirjev, božični, velikonočni, prvomajski, pra-
znični, kruh z začimbami ali vsakodnevni kruh, iz krušne peči, štedilnika ali 
kruhomata. 
Udeležbo lahko prijavite po telefonu na številki 041/830-110 ali 031/678-
591, ali pa kruh prinesete na razstavo v petek, najkasneje do 17. ure.
Razstavljavci bodo svoj kruh podarili podružnični osnovni šoli v Temenici. 
Kako? Tako, da si bodo obiskovalci izbrali kakšnega zase, denar, ki bi ga si-
cer dali za kruh, pa bodo kot prostovoljni prispevek podarili šoli v Temenici.
Vse, ki jih zanimajo ZAČIMBE SKOZI LETO obveščamo, da se predavanja in 
razstave lahko udeležijo s svojim kruhom ali kot obiskovalci.

Janez Koleša 

Kulturno društvo 
Temenica vabi na ogled 

gledališke predstave

STEVARDESE 
PRISTAJAJO
(Avtor: Marc Camoletti; 

Režija: Borut Sever)

Premiera v petek, 
6. 11. 2015, ob 19. uri, 

ponovitev v soboto,  
7. 11. 2015, ob 19. uri,

v dvorani 
Doma krajanov 

Temenica.

Vabljeni!

Dijaki se na regijskem tekmovanju v znanju o Evropski uniji in Evropskem par-
lamentu pomerijo s svojimi vrstniki. Tekmovanje je sestavljeno iz treh delov: 
testa, izdelka na temo vrednot Evropskega parlamenta (večkulturnost, mir in 
solidarnost, enakost, človekove pravice in svoboda misli, razvoj). Naši dijaki so 
posneli film na temo 'nasilje nad ženskami'. 
Pomerili so se z vrstniki na regijskem tekmovanju v Ljubljani in bili zelo uspe-
šni. Za nagrado se bomo enkrat do konca leta 2015 odpravili v Strasbourg, na 
simulacijo Evropskega parlamenta.

Mojca Saje Kušar, prof., mentorica

Predsednik republike je diamantnim maturantkam in maturantom izročil posebno priznanje, t. i. Sovo modrosti, ki 
ponazarja znanje, učenost, odprtost uma in kreativnost. Letos je maturo z vsemi možnimi točkami zaključilo 79 matu-
rantov. Izmed teh jih je 18 zaključilo šolanje na gimnazijah in 59 na poklicnih šolah.

Gašper Stopar
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Naravoslovni in likovni tabor
Tretji vikend v septembru je bil za 
učence OŠ Ferda Vesela Šentvid pri 
Stični zelo ustvarjalen in poučen. Na 
naravoslovnem in likovnem taboru, 
ki ga šola že šestič organizira ob slo-
venski obali v CŠOD Breženka v Fiesi, 
je uživalo oseminštirideset učencev 
od 6.-9. razreda.
Tema letošnjega tabora so bile ribe 
in ribolov. Ustvarjalni in raziskovalni 
tabor se je začel s prikazom uporabe 
ribolovne palice in priprave vabe. Z 
vsem tem nas je seznanil ribič Mari-
no. Z njegovo pomočjo so se udele-
ženci tudi preizkusili v ribolovu s po-
mola v Fiesi. Sreča je bila na njihovi 
strani, saj so ujeli nekaj rib.
Naslednji dan jim je mag. Aleš Bo-
lje pojasnil osnove biološke in oce-
anološke značilnosti gospodarsko 
pomembnih ribjih vrst slovenskega 
morja, predstavil načine ribolova pri 
nas ter jih podučil, kako ločijo sve-
žo ribo od stare. Naravoslovci so se 
z barko odpeljali do školjčišča, kjer 
gojijo školjke. Pot so nadaljevali do 
prave ribiške barke ter z varne razda-
lje opazovali dvig ribiške mreže. Svoj 
ulov je ribič prinesel na njihovo bar-
ko in odgovarjal na njihova zanimiva 
vprašanja. 
Naravoslovci so v času tabora z veli-
kim zanimanjem raziskovali sistema-
tiko rib in različne vrste ribolova. Pri-

pravljali so se na tekmovanja, izvajali 
kemijske poskuse, raziskovali živali in 
rastline, ki so jih našli na obali in v 
morju. 
Likovniki so se seznanjali z različni-
mi likovnimi tehnikami, ki so jih tudi 
sami preizkusili. Na temo RIBE so 
tako ustvarjali v tehniki Quilling (se-
stavljanje oblik iz zvitih papirnatih 
trakov), slikali s pasteli in oblikovali 
»vitraže« iz papirja. V kratkem času 
jim je uspelo izdelati veliko čudovitih 
izdelkov, ki so bili predmet razstave v 
šolski avli.  

Še posebej so se likovniki potrudili 
z izdelavo morske deklice velikanke. 
Skozi odprtino za obraz so kukali zve-
davi otroški pogledi, ter se pretvarja-
li, da so prav oni čudovite pravljične 
lepotice. 
Udeleženci tabora so v nedeljo polni 
lepih vtisov prišli domov, a že komaj 
čakajo na naslednje šolsko leto, ko 
bodo ponovno prepletali raziskoval-
ne in ustvarjalne niti. 

Mentorji: 
Marija Zajc, Nina Pavlin, Jelka Rojec, 

Emilijan Grgić in Sabina Rozina

2. planinski tabor 
(2. 10. 2015 – 4. 10. 2015)
Prvi petek v oktobru smo se učenci od 1. do 6. razreda Osnovne šole Ferda 
Vesela odpravili na planinski tabor v Planico. 
V želji, da odkrijemo veliko novih planinskih točk, smo se polni veselja vkrcali 
na avtobus. Ko smo prispeli, smo v dom najprej odnesli prtljago. Upravnik 
doma nam je predstavil učiteljico, s katero smo se podali na letalnico Planica. 
Do vrha je bilo kar 850 stopnic, ki smo jih kar težko premagali. Vendar nam 
je uspelo. Razmišljali smo, kolikokrat morajo vse te stopnice premagati naši 
odlični skakalci. Postali so nam še večji vzorniki. Iz vrha letalnice pa se je vide-
lo čisto novo nogometno igrišče.

»Trk dveh svetov«
V septembru smo učenke in učenci 9. razredov matične šole Stična in obeh podružničnih 
šol iz Višnje Gore in Zagradca obiskali Muzej 1. svetovne vojne v Kobaridu. Tako smo v 
naravi spoznali posledice soške fronte; hkrati smo zaključili naše raziskovanje o sledeh te 
vojne v naših krajih z naslovom Poslala ti bodem kruha pa mesa, tobaka pa nimam več.
Muzejsko zbirko smo si ogledali v 
prostorih Mašerovega kmečkega 
dvorca iz 18. stoletja. Vodiči so nam 
na maketi najprej predstavili obmo-
čje, kjer je potekala devetdeset kilo-
metrov dolga fronta in se je dotaknila 
tudi tam živečih Slovencev, njihove-
ga naravnega in kulturnega okolja. 
Zapustiti so morali svoje domove, 
postali so begunci zaradi bojev, ki so 
potekali na tistih območjih. Kolo zgo-
dovine se vrti; tudi danes ljudje beži-
jo pred vojno, le da z drugih koncev 
sveta v dežele, kjer slutijo človeka 
vredno življenje. 
Sprehod skozi sobe, kjer so prikazani 
delčki »življenja« vojakov na fronti, 
nas je pretresel. Spoznali smo, da so 
to bili ljudje, ki so si želeli domov, da 
bi videli in objeli svoje matere, očete, 
žene, otroke, pomladi čutili kipečo 
zemljo, ki je čakala na njihove pridne 
roke, na novo seme, ki bi v jeseni ob-

rodilo bogate sadove … Minila so dol-
ga leta, preden so se samo nekaterim 
izpolnila skrita in tako človeška hre-
penenja. Mnogi so ostali na okoliških 
strminah, v kavernah, vojaških poko-
pališčih ... označeni samo z imenom. 
Spopadali so se z mrazom, izčrpano-
stjo, boleznimi, lakoto. Velikokrat so 
jih reševali paketi s hrano in toplimi 
oblačili, ki so jih dobivali od doma … 
in pismi, ki so jih pisali svojim dragim. 
Med strogo pregledano vsebino so 
vendarle lahko poslali tudi del sebe 
in svojih misli na domače. Tega ni 
mogel izbrisati nihče.
Nekaj ur, preživetih na Kobariški poti, 
kostnica padlih italijanskih vojakov 
pri cerkvi sv. Antona nas je prepričala 
o nesmiselnosti umiranja v vojnah. 
Hkrati smo si zastavili tudi vprašanje, 
koliko sploh lahko ljudje vplivamo na 
podobne dogodke. Zgodovina na-
mreč kaže drugače!

Ustavili smo se v Vrsnem, rojstnem 
kraju Simona Gregorčiča, ki je na-
povedal gorje ob reki Soči. Ogledali 
smo si njegovo rojstno hišo, podoži-
veli nekatere njegove pesmi, lepoto 
kraja in okolice, njegovo hrepenenje 
po neizpolnjeni ljubezni. Danes se ne 
čudimo več, zakaj si je tako želel »na-
zaj v planinski raj«.
Slap Kozjak! Mogočen, skrivnosten, 
a hkrati tako vabljiv in nedosegljiv. 
Zdelo se nam je, da nas je »očistil« 
pogleda na skoraj neprehodne poti, 
ki so jih premagovali vojaki na soški 
fronti, na njihove poškodovane obra-
ze, podpise na starih lesenih vratih, 
fotografije, križe, orožje … In prav je 
tako. Mladost se mora oprijeti življe-
nja, načrtovati prihodnost, sanjati o 
lepem in boljšem svetu.

Zlata Kastelic, prof.

Obiskali so nas gasilci iz 
PGD Muljava
V tednu otroka so nas v torek, 6. 10. 2015, obiskali domači muljavski gasilci 
z namenom, da nas poučijo, kako se varno in čim hitreje umakniti iz goreče 
stavbe. Gasilec Gašper nam je najprej vse nazorno razložil in predstavil zašči-
tno opremo gasilca. 

Ob šestih smo imeli večerjo. Po večerji smo zložili svoja oblačila iz potovalk. Ko 
smo to naredili, smo si umili zobe in šli spat. Zjutraj smo imeli pravo jutranjo 
telovadbo- sprehod do skakalnic. Po zajtrku smo se odpravili na svojo drugo 
planinsko pot v Tamar. Tam smo si ogledali čudoviti slap Nadiža. In ker smo iz-
gubili kar nekaj energije, da smo prišli na cilj, smo se v koči nekateri posladkali 
s kakavom z veliko sladke smetane.
Popoldan smo se razdelili v dve skupini. Prva skupina je plezala na plezalni 
steni, druga pa si je ogledala mladinsko tekmo naših skakalcev. Ob vsakem 
skoku nam je vzelo sapo. 
Po večerji smo pisali dnevnik in nestrpno pričakovali presenečenje, ki so ga 
nam pripravili naši učitelji Polona, Karla in Janez. Ne boste verjeli, odšli smo na 
pravi nočni pohod, kjer smo v popolni temi občudovali zvezde, iskali Veliki voz 
in našli zvezdo Severnico. Kar malo nas je bilo strah tišine in teme. Za nekatere 
je bilo to pravo doživetje, ki ga ne bomo pozabili.
Zadnji dan smo se zbudili v deževno jutro. Čakal nas je še zadnji pohod in v 
dežju smo se odpravili na Belopeška jezera. Vsi smo bili navdušeni, ko smo 
videli prelepa jezera. Na koncu poti nas je čakal topel avtobus. 
Ko smo prišli v Planico, smo pospravili kovčke, pojedli kosilo in se odpeljali 
domov.
Doživeli smo veliko lepega, kljub temu, da nam je nagajal dež. 
Bilo nam je zelo lepo, zato upamo, da bomo prihodnje leto vse to tudi pono-
vili.

Žak Grabljevec, 4. b in udeleženci planinskega tabora OŠ Ferda Vesela 

Potem smo bili na vrsti mi. Pokazati smo morali, kaj smo se naučili. Čim hitreje 
in varno smo zapustili šolo in se zbrali na zbirnem mestu, to je na šolskem 
igrišču. Vajo smo uspešno opravili. Za nagrado so nam gasilci predstavili svoja 
vozila in opremo. Najbolj smo uživali, ko smo lahko gasili z vodo kot pravi ga-
silci. Ugotovili smo, da morajo biti gasilci močni in zdravi, da lahko opravljajo 
svoje požrtvovalno delo. Gasilka Anica nam je pripravila sladko presenečenje, 
ki smo ga bili zelo veseli. Sledilo je še obvezno fotografiranje in gasilska slika. 
Učiteljice pa smo bile še posebej ponosne, da so bili gasilci, ki so nas obiskali, 
naši nekdanji učenci, in da zdaj oni učijo nas.
Gasilcem želimo, da bi se čim prej preselili v nov gasilski dom ter da bi imeli 
čim manj požarov, poplav in drugih naravnih nesreč.

Barbara Maver, učiteljica na PŠ Muljava
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»… jeseni do polne police …«
In res smo šli – do polne police nove-
ga znanja – o Galeriji likovnih samo-
rastnikov v Trebnjem, nekaterih sli-
kah, kipih, Šentjuriju na Dolenjskem, 
rojstnem kraju Toneta Pavčka, izviru 
reke Temenice, Zijalu.
Učenke in učenci 6. a in 6. b OŠ Stič-
na smo se 23. septembra odpravili 
proti Dolenjski. Najprej smo se usta-
vili v Trebnjem, v Galeriji likovnih 
samorastnikov. Kustosinja Andrejka 
Nose nas je popeljala v svet likovne 
umetnosti na prav poseben način. 
Povedala nam je, da likovni ustvarjal-
ci svoje motive poiščejo tudi v litera-
turi. Tako smo se srečali z Martinom 
Krpanom in njegovo slavno kobilico, 
s Krjavljem in njegovo kozo, ki jo je 
»ubesedil« Josip Jurčič, z mitološkim 
junakom, ki je želel poleteti k soncu, 
a mu je željo preprečilo prav sonce …
Posebej zanimiva je bila upodobitev 
Kralja Matjaža, ki bi ga še kako po-
trebovali v teh časih. Saj veste, tam 
daleč pod Peco čaka, da se mu brada 
devetkrat ovije okrog mize … Dobili 
pa smo tudi nalogo. Ogledali smo si 
sliko Daritev januarju in že v galeriji 
sestavili pravljico in se tako dodatno 
pripravili za 1. šolski spis. Očarale so 

nas slike na steklu, tiste, sestavljene 
iz drobnih pikic in še in še.
Pot smo nadaljevali v Šentjurij, kjer 
se je rodil Tone Pavček. Sprejeli sta 
nas prijazni gospe Agata Klavora in 
Ljudmila Bajc pred moderno zgrad-
bo, ki so jo poimenovali po rojaku. 
Zvedeli smo, da sta se oba pesniko-
va starša rodila v vasi, da je njegovo 
otroštvo zaznamovala dnina, ki jo je 
opravljala njegova mati, očetova od-
sotnost … Pa šola – ni je maral, ne 
razreda v gasilskem domu ne Mari-
janišča v Ljubljani. Njegovo odločitev 
za študij prava je narekoval – dež! Ker 
je v deževnem jutru pospremil prija-
telja na pravno fakulteto, se je tudi 
sam vpisal na pravo – do medicinske 
fakultete, njegove študijske izbire, je 
bilo v dežju predaleč …
Postal je pravnik, a je opravljal delo 
novinarja, urednika. In pisal pesmi, 
za otroke in odrasle. Ni čudno. Ob 
toliki lepoti, ki jo je kot otrok užil v 
domačem kraju, je pero kar samo za-
šlo na papir. Številni gričkiposejani z 
vinogradi, izvir reke Temenice, okoli-
ca cerkvice sv. Jurija, hiše in hišice, tik 
ena ob drugi … 
Tudi mi smo se pripravili na obisk roj-

stnega kraja Toneta Pavčka. Prebirali 
smo njegove pesmi, vsak si je izbral 
»svojo« in jo, če je želel, predstavil na 
druženju v Šentjuriju, tako v besedi 
kot sliki. Likovne izdelke smo podarili.  
V Šentjuriju so nas očarale freske v 
cerkvici sv. Jurija, lep razgled po oko-
liških krajih, zbirka njegovih osebnih 
predmetov, film o pesniku, kjer je 
pripovedovalec »o sebi« kar pesnik 
sam. Ugotovili smo, da nas spoznava-
nje kulture različnih narodov bogati, 
kljub temu da v šolskih klopeh se-
dijo otroci z različnih koncev sveta s 
povsem drugim kulturnim izročilom. 
Nekaj posebnega je bil tudi izvir reke 
Temenice. 
Prav posebej za naš prihod so se v 
kraju potrudili in lepo očistili pot do 
izvira Zijalo. Hvala.  Razlaga o življe-
nju in delu Toneta Pavčka, popestre-
na z drobnimi iskricami, je dobila 
oceno odlično. Zato vam vsi mi želi-
mo, da bi v Šentjuriju na Dolenjskem 
še naprej »živeli« s Pavčkom in širi-
li njegovo sporočilo, ki nas kar sili k 
ustvarjalnosti: »Treba je biti živ, živ, 
vznemirljiv, pa bo tudi svet lep in za-
nimiv.«

Zlata Kastelic, prof.

Nekaj ti moram povedati ...
V času tedna otroka smo učite-
ljice OŠ Stična na matični šoli 
z učenci preživljali lepe dneve 
z zanimivimi in raznolikimi de-
javnostmi. Dopoldanski pouk 
smo popestrili z obiskom vrt-
ca Ivančna Gorica, imeli pravi 
šolski kino s kokicami in izde-
lovali izdelke iz naravnih mate-
rialov. Vreme smo izkoristili za 
sprehod v dežju v škornjih in 
pelerinah seveda ter zaključili 
teden z igro. Tudi delo v OPB-
-ju je bilo ta teden zelo pestro. 
Imeli smo čajanko z najbolj 
okusnim čajem, do solz smo 
se nasmejali risanemu filmu in 
si sami pripravili slastne sadne 
kupe. Pravo jesensko vzdušje 
pa smo imeli v petek, ko smo s 
pomočjo hišnika, gospoda Vinka, pekli kostanj na šolskem igrišču. Seveda pa 
poleg ni manjkala kapljica sladkega jabolčnega soka.
Da smo preživeli zelo lep in pester teden se učiteljice in učenci OPB-ja zahva-
ljujemo vsem staršem in delavcem šole za pomoč pri izvedbi dejavnosti.  

Maja Sever in Maja Miklavčič

Na obisku pri naših 
gasilcih
V petek, 16. 10. 2015, smo učenci 1. triade OŠ Stična odšli 
peš na Malo Hudo. 

Teden otroka v Vrtcu Ivančna Gorica
V mesecu oktobru je teden otroka, ki se začne vedno prvi ponedeljek v 
mesecu oktobru in traja 7 dni.
Geslo tokratnega tedna otroka je bilo: »Nekaj ti moram povedati«. 
Geslo je idealna priložnost, da se zamislimo, koliko besed in kakšne na-
menimo svojim otrokom. Količina besed, ki jo naši otroci iz dneva v dan 
slišijo, je ogromna in na žalost prevladajo tiste z negativnim prizvokom: 
“ Ne delaj tega, ne delaj traparij, zakaj ne poslušaš, pojdi v sobo, obleci 
se”, ipd. Velikokrat se ne zamislimo, kako naporno je našim malim za-
kladom neprestano poslušati ukaze, zapovedi in prepovedi.
Kdaj bi bilo dobro, da svojim otrokom namenimo pozitivne besede. 
Starši želimo najboljše za svoje otroke, zato tudi spodbudne in nadvse 
ljubeče besede niso odveč. Pogovor med staršem, otrokom in z vzgo-
jiteljem, naj ne bo samoumeven in poln praznih besed. Dodajmo mu 
toplino in odtenek ali dva sreče. 
V vrtcu Ivančna Gorica je teden otroka potekal ob številnih prostoča-
snih in razvedrilnih dejavnostih namenjenim otrokom. V enoti Pikapo-
lonic so otroci ves teden bili v središču pozornosti. Od predstave Debe-
la repa, ki so jo pripravile vzgojiteljice, gibalno športnega dne, kjer so 
spoznali pomen gibanja, obiska prvošolcev, jesenske delavnice straši 
do igre “Gostilna malega šefa”, kjer so delali sadna nabodala. 
V vrtec pa so drugi teden v mesecu prišli na obisk gasilci PGD Ivančna 
Gorica. Najmlajšim so prikazali pomembnost njihovega dela, demon-
strirali gašenje požara in reševanje na višini. Otroci so z največjim ve-
seljem opazovali njihovo delo, ter s ponosom povedali, da so gasilci 
pravi heroji. Iskrena hvala PGD Ivančna Gorica za sodelovanje in njiho-
vo dobro voljo.    
Skrbno izbrane delavnice za otroke, kjer jim približamo vsakodnevne 
dejavnosti in tudi poklice, so odlična popotnica za naše male zaklade. 
Sodelovanje s starši je v vrtcu Ivančna Gorica zelo aktivno. Z veseljem 
smo se udeležili organizirane jesenske delavnice, kjer smo izdelovali 
najrazličnejše likovne izdelke. Domišljija je pustila prosto pot ob delu 
z jesenskimi pridelki in tako so nastali čudoviti izdelki, ki so jih otroci z 
veseljem ponesli v svoje domove.  
Iskreno bi se zahvalila vsem vzgojiteljicam in pomočnicam vzgojiteljic 
za izpeljane aktivnosti, katere se otrokom zasidrajo v brezčasni spomin. 

Mateja Okorn

Krajevna skupnost Višnja Gora
oddaja v najem storitveni poslovni prostor (prostori nekdanje tovarne Iskra)
Objekt obsega 560 m², od tega klet, 
pritličje in nadstropje. V kleti so sa-
nitarni prostori cca 80 m², v pritličju 
delavnice in skladišča cca 400 m², 
v nadstropju pa pisarne cca 80 m². 
Površina celotnega zemljišča znaša 
1200 m².
Objekt je bil zgrajen leta 1960, adap-
tiran leta 2005 in je dobro vzdrževan. 
Kontakt za dodatne informacije:  
Luka Šeme - 041/320-551 
oz.seme.luka@gmail.com.

Pred gasilskim domom so nas že čakali gasilci z opremo in vozili. Najprej so 
nas povabili v gasilski dom, kjer smo si ogledali kratek film o evakuaciji. Gasi-
lec nas je ob gledanju filma opozoril, na kaj vse moramo biti pozorni in kaj mo-
ramo narediti, če okrog nas zagori. Predstavil nam je tudi delo gasilca. Izvedeli 
smo, da je gasilec lahko vsak, vendar se mora izobraževati, opraviti tečaje in 
biti zelo delaven, pa tudi poguma mu ne sme manjkati.
Po ogledu filma in pogovoru smo odšli pred gasilski dom, kjer smo spoznali 
vozila, obleko in vse pripomočke, ki jih gasilec uporablja pri svojem delu. Pre-
izkusili smo se tudi pri gašenju z vodo.
Dopoldne je zelo hitro minilo. Spili smo še sok, se posladkali z bombončki, 
naredili eno skupinsko fotografijo, se zahvalili gasilcem za prikaz njihovega 
dela in odšli domov. A ne peš; pač pa so nas gasilci odpeljali s pravim gasilskim 
avtomobilom. Bilo je krasno doživetje; za nekatere je bilo prvič, spet druge je 
bilo malce strah, vsem pa je ustrezalo, saj je zelo padal dež.
Hvala vsem gasilkam in gasilcem za sprejem in prikaz njihovega dela, za go-
stoljubje, prijaznost in za njihovo požrtvovalnost ter prostovoljnost pri tako 
pomembnem delu.  

Maja Sever
Foto:  Nina Kump Papić
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Jesen je čas, da se 
študentje aktiviramo!
Ko se gozd obleče v jesenske barve in nas nizke temperature trmasto prisilijo, 
da nadanemo tople plašče, takrat je tudi čas, ki nam študentom in dijakom 
ponuja mnogo možnosti, da se aktiviramo. Mladi smo polni idej in znanja. 
Samo odprto priložnost potrebujemo, da se lahko izkažemo in svojemu raz-
mišljanju ter delu dodamo višjo ali celo tržno vrednost. 

Danska od blizu
37 slovenskih dijakov, 4 spremljevalci, 2 šoferja, 1 avtobus in en sam cilj: Kraljevina Dan-
ska. 
Dobro se spominjam, kako je ravno 
v času mature gospod ravnatelj prof. 
Milan Jevnikar pristopil do mene 
med šolsko malico ter me vprašal, 
če bi bila pripravljena predstavljati 
našo šolo še zunaj meja, na čudoviti 
nižinski Danski. Odgovor je bil seveda 
očiten. Sedaj je za mano neverjetnih 
9 dni, ki so letos le še češnja na vrhu 
odlične torte, ki ji pravim matura.
V petek, 4. 9., je napočil dan D – Dan-
ska. Pred nami je bilo 20 ur vožnje z 
avtobusom in spoznavanje drugih di-
jakov, ki so tako kot jaz bili izbrani, da 
predstavijo svojo šolo, kraj in pokra-
jino. Vožnja ni povzročala težav, po-
govori so stekli in začela so se plesti 
prijateljstva. 
Prvi dan na Danskem me je spomnil 
na ure geografije, kajti bili smo priča 
vremenu, kot ga v Sloveniji le ma-
lokdaj vidimo – hladno, deževno in 
viharno vreme se je v manj kot petih 
minutah spremenilo ter na dansko 
pokrajino poslalo tople sončne žar-
ke. Da je stvar resna, smo ugotovili 
že zgodaj zjutraj, ko je napočil čas za 
prvo pevsko vajo in zato tudi za od-
krivanje pravih talentov- dobesedno! 
Naša prva postojanka je bila Askov 
Højskole. Ko smo se namestili po so-
bah, smo začeli s pripravami na dva 
Slovenska večera. Seveda ni manjkal 
zvok harmonike, kitar in klavirja. 
V nedeljo, 6. septembra, smo obiska-
li mesto Ribe, ki letos praznuje kar 
1305-letnico ter si tam ogledali vikin-
ški muzej. Po sprehodu skozi mesto 
smo začutili idilo, ki jo je moč začuti-
ti le na Danskem. Majhne opečnate 
hiše, lepo pokošena travica (kosijo jo 
tudi do trikrat tedensko!) in lepo ure-
jeni vrtovi so prva stvar, ki jo opazi-
mo. V Sloveniji lahko v eni sami vasici 
opazimo najrazličnejše sloge hiš ter 
barv fasad, a tu ne! Celo mesto živi 
in diha kot celota, zato je čar Danskih 
mest in vasi toliko večji. Prava zaba-
va se je začela v Legolandu, od koder 
smo se vrnili sicer izmučeni, a polni 
adrenalina. 
V ponedeljek smo krenili proti se-
veru Danske, na poti pa smo se po-
slikali še ob skulpturah štirih mož. V 
Nykøbingu so nas pričakali profesorji 
ter ravnatelj tamkajšnje gimnazije. 
Slovenski dijaki smo bili naključno 
razdeljeni danskim gostiteljem. Lah-
ko rečem, da sva imeli s prijateljico 
Vito zelo gostoljubno družino. Nav-
dušena sem bila nad znanjem angle-
ščine vseh članov družine, zato pogo-
vor v angleščini ni predstavljal težav. 
Na prvi hip se zdi, da sta si Danska in 
Slovenija dokaj podobni (če seveda 
izključimo dejstvo, da je njihova naj-
večja »gora« velika 170 m), po po-
govoru z Danci pa hitro ugotovimo, 

zakaj Dansko uvrščamo med države 
z višjim življenjskim standardom. 
Ljudje mirno povedo, da plačevanje 
višjih davkov ne predstavlja težav, saj 
to hkrati prinaša mnoge prednosti. 
Počutijo se varne, saj vedo, da ima 
država dovolj sredstev, da jim omo-
goči mirno ter brezskrbno življenje.
Naslednji dan smo sodelovali tudi 
pri pouku. Ena šolska ura traja kar 
90 minut (brez vmesnega odmora). 
Profesorji so brez težav predavali v 
angleščini, tako da smo sodelovali pri 
kemiji, geografiji, matematiki ter dru-
gih predmetih. Slovenski dijaki smo 
bili presenečeni, ko smo ugotovili, da 
na šolskih klopeh sploh nimajo pu-
ščic, zvezkov ali učbenikov, je pa zato 
nujni šolski pripomoček prenosni ra-
čunalnik. Seveda so mnogi dijaki pre-
življali čas na spletnih omrežjih, za 
kar pa se profesorji niso zmenili, saj 
imajo načelo, da je dijak sam odgo-
voren za svoja dejanja. Po pouku smo 
se z danskimi gostitelji odpeljali proti 
zahodni obali, kjer smo obiskali tudi 
bunkerje ter pristanišče v Hansthol-
mu. Zvečer pa končno predstavitev 
Slovenije, na katero smo se tako zelo 
pripravljali, kjerkoli se je le dalo – naš 
spremljevalec Mitja oz. Mičo je pač 
zahteval perfekcijo. 
Zjutraj je sledilo težko slovo od dan-
skih gostiteljev. Zaradi želje po po-
novnem srečanju sva se z Rikke (moja 
gostiteljica) dogovorili, da bo čez dve 
leti obiskala Slovenijo ter nekaj časa 
z menoj zares odkrivala njene lepote. 
Siva pot nas je peljala do drugega 
največjega mesta na Danskem – Ar-
hus, kjer smo si ogledali čudovit in 
barvit muzej umetnosti. Ker pa smo 
Slovenci zagreti pohodniki, smo mo-
rali opraviti še hiter pohod na najviš-

jo goro Danske. No, pohodnih čevljev 
nismo potrebovali, saj nas je na vrh 
pripeljal kar avtobus. Sledilo je še za-
dnje dejanje – obisk H. C. Anderseno-
ve rojstne hiše in muzeja v Odenseju 
ter kasneje namestitev po sobah v 
hotelu First Taastrup. 
V četrtek nas je čakal ogled Vikin-
škega muzeja ter obisk Katedrale v 
Roskildu, kjer smo lahko videli kripte 
37 danskih kraljev in kraljic. Sledil je 
meni najljubši del ekskurzije-obisk 
danskih gradov, nad katerimi sem se 
navdušila že v Sloveniji. Ogledali smo 
si Frederiksborg, Kronborg ter Fre-
densbor (rezidenca danske kraljeve 
družine), kjer smo s ponosom zapeli 
slovensko in dansko himno. Zvečer je 
sledila ponovitev Slovenskega veče-
ra, torkat na internacionalni srednji 
šoli v Helsingøru. Po predstavitvi smo 
nadaljevali veselo vzdušje ob glasbi 
s plesom. Žal ni bilo časa za pozno 
rajanje, zato je naš »Kapetan« Mičo 
prekinil z zabavo, saj nas je naslednji 
dan čakal obisk slovenskega vele-
poslaništva v Københavnu ter ogled 
danskega parlamenta. 
Vse je minilo tako hitro, da smo se 
komaj v petek zavedali, da je to naš 
zadnji celi dan na Danskem. Po zajtr-
ku smo hitro skočili do slavne Morske 
deklice in poskusili v gruči ljudi na-
rediti nekaj fotografij. Po sprehodu 
mimo gradu Amalienborg smo se 
odpravili do slovenskega veleposlani-
štva v Københavnu ter nato do dan-
skega parlamenta v gradu Christians-
borg. Popoldne smo preživeli vsak po 
svoje, imeli smo namreč prosto. Naša 
pogumna skupina željna adrenalina 
se je odločila za obisk zabavišča Tivo-
li, kjer smo uživali v prostih padih ter 
divjih vlakcih. 
Sobota – Zadnje dejanje na Danskem 
je bil ogled gradu »Rosenborg«. Nad 
ogledom tega gradu sem bila najbolj 
navdušena, morda tudi zaradi ogleda 
razkošne krone, ki je včasih krasila 
glavo Danskega kralja Kristjana IV. Po 
kosilu je sledil odhod proti Sloveniji. 
Na poti domov smo začeli čutiti po-
sledice vetra, mraza ter neprespa-
nosti (seveda, za to smo odgovorni 
sami!). Polni vtisov smo obujali spo-
mine ob gledanju fotografij, ki smo 
jih naredili na Danskem. A verjemite, 
najlepše se je vrniti  nazaj domov v 
rodno Slovenijo. Ko smo prispeli na 
parkirišče v Dolgem mostu, smo se 
skupno objeli tako kot ena velika dru-

žina, čeprav se pred devetimi dnevi 
sploh nismo poznali. In to je čar te 
Danske, saj nas je zbližala in povezala 
v tesne prijatelje. 
Ne, ni bila le Danska od blizu – mi 
smo jo preučevali pod mikroskopom! 
Za konec pa bi se še enkrat rada za-
hvalila vsem organizatorjem ter spre-
mljevalcem, ki so sicer člani Društva 
Slovensko-Danskega prijateljstva. 
Odkrivala sem lepote Danske ter, kar 

je najpomembnejše, spoznala čudo-
vite ljudi. Ta ekskurzija mi bo zares 
ostala v lepem spominu, zato se ve-
selim našega naslednjega srečanja. 
Hvala za vse trenutke, ki ste jih delili 
z mano. 
Zahvala pa gre tudi gospodu ravnate-
lju Milanu Jevnikarju ter celotnemu 
kolektivu SŠJJ. Hvala, da ste me izbra-
li za to neverjetno doživetje. 

Tanja Adamlje

Pri iskanju zaposlitve je potrebno biti še kako aktiven. To smo spoznali že 
v četrtek, 15. 10., na Kariernem sejmu v Ljubljani. Tam smo lahko v enem 
dnevu naredili velik korak naprej k redni zaposlitvi. Na enem mestu smo ime-
li možnost spoznati bodoče delodajalce, se udeležiti brezplačnih predavanj, 
testiranj ter kariernih svetovanj. Še več pa nam je obetala prav sredina okto-
bra. Od 20. do 22. 10. je med drugim na Gospodarskem razstavišču potekala 
16. študentska arena, ki je poskrbela za prijetno druženje, slikovite sejemske 
prostore, mreženje, kul in uporabna predavanja, zaposlovanje, zabavo, šport 
in kulturne poslastice. Če ste jo zamudili, vas naslednja čaka prihodnje leto.
Prav v tem vikendu pa smo aktivni tudi GROŠ-evci. V tem času je pri nas po-
tekala vseslovenska študentska krvodajalska akcija ''Častim ½ litra''. V UE 
Grosuplje smo jo razširili na kar 4 termine in lokacije. Študentje, kot tudi vsi 
ostali, ste lahko darovali kri  21. 10. 2015 v Ivančni Gorici (v srednji šoli Josipa 
Jurčiča od 7:00 do 13:00), 22. 10. 2015 v Dobrepolju (v osnovni šoli Dobrepo-
lje od 7:00 do 12:00), 23. 10. 2015 v Šentvidu pri Stični (v osnovni šoli od 7:00 
do 12:00) in še 26. 10. 2015 v Grosuplju (v osnovni šoli Louisa Adamiča od 
7:00 do 13:00). Do sedaj je v jesenski študentski krvodajalski akciji ''pol litra 
častilo'' že več kot 1000 študentov s cele Slovenije. Veseli smo, da bomo tudi 
Groševci del te že tradicionalne akcije. 
V preteklem obdobju se je Študentski klub Groš aktivno predstavil kar v treh 
občinah. S svojo stojnico smo bili prisotni na prireditvi ''Grosuplje v jeseni'', 
19. 9. 2015, ki se je v organizaciji Študentskega kluba Groš nadaljevala še 
dolgo v noč s prireditvijo ''GROŠ na ulici''. Po kratkem zatišju in mnogih de-
lovnih sestankih članov upravnega odbora ŠK Groš, smo se predstavili še  10. 
oktobra na 6. pohodniškem festivalu ''Dobrepoljsko vandranje''. Obiskovalce 
smo, tako kot že prej v Grosuplju, počastili z našimi ''Grošalinkami''. Priznati 
moramo, da je bil odziv kljub deževnemu vremenu več kot odličen. Še isti 
dan pa smo našim novim članom s Škofljice pripravili prvi Grošev žur prav na 
njihovem koncu, v baru Špica. Tudi tu je bila udeležba nad vsemi pričakovanji. 
Tako smo pokazali, da študij ni samo naporno učenje in guljenje šolskih klopi, 
ampak tudi zabava in sprostitev. Upamo, da bomo imeli čimprej možnost, da 
se predstavimo tudi v Ivančni Gorici. V prihodnje pa načrtujemo še mnogo 
projektov – od športnih dogodkov in izletov pa do potopisnih predavanj in 
izobraževanj. Vse skupaj pa bomo seveda začinili s kančkom zabave! 
Trenutno so odprte prijave na enodnevni izlet v mikropivovarno Bevog in hišo 
penin Frangež (31.10.), tečaj urejanja spletnih strani v programu Wordpress 
(začetek 4. 11.) in Martinovanje po Goriških Brdih z GROŠ-em (7. 11.). Prijavi-
te pa se lahko še na dva decembrska dogodka: Ski opening v Franciji (12. – 19. 
12.) in na Novo leto v Novem Sadu (30. 12. – 2. 1. 2016). Cene naših dogodkov 
so še posebej nizke predvsem za naše člane, saj klub vedno subvencionira del 
stroškov. Seveda pa smo veseli, če se naših dogodkov udeležite tudi nečlani. 
Tudi za vas se potrudimo pripraviti čimbolj ugodno ceno. Uradne ure imamo 
tudi v Ivančni Gorici in sicer vsak četrtek od 18:00 do 20:00 v Športnem studiu 
V.I.P.
Spremljajte nas na naši uradni FB strani Študentski klub GROŠ in na www.
klub-gros.com. In ne pozabite, GROŠ-evcu ni nikoli dolgčas!

Patricija Kastelic, Študentski klub GROŠ
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Rodbina
Začnimo svojo pripoved na višenjski 
Dobravi, kjer je v prvi polovici 19. 
stol. živela Rusova družina. Imeli so 
dve hčeri. Ana se je leta 1836 omo-
žila z Jožefom Kozlevčarjem v Met-
naj nad Stično, Uršula pa istega leta 
z Jakobom Koprivcem na Culko pri 
Šentvidu. Koprivčevima se je leta 
1848 rodil sin Jožef, ki je, kdo ve po 
spletu katerih okoliščin, stopil med 
frančiškane, dobil redovno ime Ino-
cencij, končal šolanje v Ljubljani in bil 
leta 1872 posvečen v duhovnika. Čez 
tri leta je odšel v Novo mesto in tu 
ostal do smrti. Frančiškani so imeli v 
Novem mestu deško ljudsko šolo. V 
njej je učiteljeval, dokler so mu dovo-
ljevale moči. Osem let je bil tudi vo-
ditelj šole. Pravijo, da je bil učencem 
dober prijatelj, a zelo strog do »ma-
lopridnih in zanikrnih«. Sam o sebi je 
menil, da je poosebljena sitnost. A to 
je veljalo le za zadnji dve leti, ko ga 
je mučila bolezen. Ob njegovi smrti 
jeseni leta 1904 so zapisali, da je nje-
govo priljubljenost najbolj označila 
množica ljudi, «ki so se kljub sema-
njemu dnevu prav obilno udeležili 
pogreba«. Sprevoda se je udeležilo 
poleg domačih sobratov 28 svetnih 
duhovnikov, 9 usmiljenih bratov ter 
odposlanci samostanov v Kamniku in 
Ljubljani.

Birsov Frančišek
Pater Inocencij Koprivec je kar 25 
let ubijal znanje v glave dolenjskih 
dečkov. Nič čudnega, da se je med 
njimi znašel tudi vnuk njegove tete 
Ane - Frančišek Kozlevčar, Birsov iz 
Metnaja. Pod stričevim varstvom je 
končal osnovno šolo. Ker se je veliko 
zadrževal v samostanu in vsa leta p. 
Inocenciju tudi ministriral, se je zde-
lo samo po sebi umevno, da se bo 
tudi on pridružil frančiškanom. Po 
končani peti šoli je leta 1903 stopil 
v nunciat v Brežicah ob Savi, kjer je 

bila takrat frančiškanska podružnica. 
Čez leto dni so ga poslali v Kostanje-
vico pri Gorici, da bi tam nadaljeval 
študije na frančiškanski gimnaziji 
pod vodstvom znanega slavista Sta-
nislava Škrabca. Po končani gimnaziji 
je stopil v bogoslovje v semenišču v 
Gorici, tretje in četrto leto je končal v 
Ljubljani, v duhovnika je bil posvečen 
25. julija 1910 in pel novo mašo v do-
mači Stični. Njegovo redovniško ime 
je bilo Sofronij. Naslednja postojanka 
patra Sofronija je bil frančiškanski sa-
mostan v Nazarjah v Savinjski dolini. 
Ker je bil kmečki sin in ga je veseli-
lo gospodarstvo, so ga imenovali za 
ekonoma.

Prva svetovna vojna
Potem pa je prišla prva svetovna voj-
na. Tedaj je v Nazarjah in okolici našlo 
zatočišče približno 2.000 beguncev z 
Goriške, predvsem iz Mirna, kjer je 
delovala znamenita čevljarska zadru-
ga. Ob začetku vojne je bila zadruga 
postavljena pod vojaško nadzorstvo 
in je delala čevlje le za vojaške potre-
be. Ko je postalo na Goriškem zaradi 
vojnih razmer prenevarno, se je za-
druga preselila v Nazarje. Svoje delo 
so čevljarji nadaljevali v barakah, ki 
so jih zgradili prav v ta namen. S če-
vljarji so prišle tudi njihove družine in 
še drugi begunci iz Mirna in okolice.
Pater Sofronij se je zelo zbližal z be-
gunci. Ne samo kot duhovnik, veliko 
jim je pomagal  – seveda z dovolje-
njem svojih predstojnikov - tudi v 
gmotnem pogledu. Med njim in lju-
dmi z Goriškega so se spletle vezi, ki 
so držale do konca njegovega življe-
nja. 
Toda med prvo svetovno vojno niso 
z Goriškega bežali samo ljudje. Pri-
ljubljeno romarsko središče Sveta 
Gora je bilo spremenjeno v kup ru-
ševin. Marijino podobo so tamkaj-
šnji frančiškani prenesli v Ljubljano. 
Vrnila se je šele leta 1922. Toda po 
vojni je zasedla Primorsko Italija. V 
prizadevanju, da bi Slovence na tem 
ozemlju poitalijančili, so tudi bož-
jo pot na Sveti Gori, ki so jo doslej 
upravljali slovenski frančiškani, pre-
vzeli italijanski frančiškani iz mesta 
Trento. 22. maja 1924 so morali slo-
venski duhovniki oditi v Jugoslavijo 
in na Sveti Gori se je govorilo samo 
še italijansko. Toda romarji, ki so še 
vedno prihajali v velikem številu, so 
bili večinoma Slovenci, zato je vrhov-
ni predstojnik frančiškanov odločil, 
naj prideta na pomoč dva slovenska 
frančiškana. Prvi je odšel že po štirih 
mesecih, drugi je ostal skoraj 20 let. 
To je bil pater Sofronij Kozlevčar. Nje-
gova glavna zadolžitev je bilo spove-

dovanje na Sveti Gori, vendar je tudi 
veliko pomagal duhovnikom v župni-
jah po Goriškem in Tržaškem, tako 
da je bil zelo znan med ljudmi. Ob 
njegovi smrti so med drugim zapisali: 
»Ker je bil kot Dolenjec jako mehke-
ga srca, ni čuda, da je bil povsod tako 
priljubljen zlasti po svoji skromnosti 
in šegavosti. Saj pa tudi ni čuda, da se 
mu je Goriška in njeno ljudstvo tako 
priljubila, saj imata vendar Dolenjska 
in Goriška toliko sličnosti v svojih gri-
čih, vinogradih in prelepem, rodovi-
tnem polju.«

Druga svetovna vojna
Začetek druge svetovne vojne pa-
trom na Sveti Gori ni prinesel po-
sebnih sprememb. Bilo je sicer nekaj 
manj romarjev, zato pa veliko mo-
litev in prošenj, da bi bilo čim prej 
konec vojne. Leta 1942 je pater So-
fronij začel pisati nekakšen dnevnik. 
V droben žepni koledar, kjer je imel 
le malo prostora, je zapisoval vsak-
danje dogodke. Precejkrat je omenil 
tudi svojo bolezen.
»21.9. Zjutraj deževalo, pozneje pa 
lepo. Spovedoval več kot eno uro, 
pripravljal sode za trgatev. Se ne po-
čutim posebno dobro.
20.10. Mrzlo in megleno skoraj celi 

dan. Malo pridigo pisal, drugače pa v 
spovednici skoro celi dan. Spovedo-
val  enajst ur.
28.10. Vreme je nekoliko boljše kot 
včeraj. Spovedoval sem malo in malo 
delal v kleti. Popoldne sem bil slab in 
sem šel počivat.«
Tako so dokaj enolično minevali dne-
vi na Sveti Gori. Do sprememb je pri-
šlo septembra 1943, ko je Italija kapi-
tulirala in so jo zasedli Nemci. Do 26. 
septembra je potekala tako imeno-
vana Goriška fronta, ko so partizani 
skušali zadržati prodor Nemcev. Sve-
togorske menihe so aretirali in jih od-
peljali proti Trnovskemu gozdu. Pater 
Sofronij je spotoma omagal, zato so 
jih spravili v neko gostilno in doma-
čini so jim ponudili mleka. Čez dobro 
uro je prišel kamion in jih odpeljal v 
preiskovalni zapor v Ajdovščino. Za-
prli so jih pod pretvezo, da so s Svete 
Gore telefonirali Nemcem po pomoč. 
Pater Sofronij jim je zlahka dokazal, 
da to ni bilo mogoče, ker so jim parti-
zani že štirinajst dni prej vzeli telefon. 
Patre so sicer izpustili, a skrbela jih je 
usoda milostne podobe, ki so jo pred 
tem, ker so se bali bombardiranj, že 
odnesli v Grgar. V Ajdovščini je bil 
tistega dne sestanek varnostno ob-
veščevalne službe. Tja je šel ajdovski 
župnik vprašat, ali bi partizani poma-
gali rešiti Marijino podobo. Poveljnik 

Luka Leskošek je privolil in določil 
dva partizana, ki sta spremljala patra 
Sofronija in še enega meniha pri pre-
nosu Marijine podobe iz skrivališča. 
V ajdovski cerkvi je bil zvečer slove-
sen sprejem Marije. Pri slovesnosti 
je sodelovala kot častna straža tudi 
četa desetih partizanov.
Marija se je vrnila na Sveto Goro šele 
čez mnogo let, pater Sofronij nikoli.
Zadnji dve leti je kdaj potožil, da mu 
nagaja srce in noge včasih odpove-
dujejo. Poslali so ga v Strunjan na 
jadransko obalo, da bi se v tamkaj-
šnjem samostanu visoko nad mor-
jem malo odpočil in se okrepil. Toda 
že po treh mesecih je umrl in poko-
pali so ga v frančiškansko grobnico v 
Piranu.
P. S.: Jožef Kozlevčar, ki je leta 1836 
prevzel Birsovo domačijo v Metna-
ju, je imel mlajšega brata Janeza. Ta 
se je priženil na Culko pri Šentvidu. 
Njegov prapravnuk Tone Kozlevčar 
(1914- 1995) je bil znani pevec Slo-
venskega okteta.

Valči Ravbar
VIRI:
Nadškofijski arhiv Ljubljana.
Letno poročilo štirirazredne deške ljud-
ske šole v Rudolfovem 1904/1905. 
Rudolf Klinec: Dnevniški zapisi 1943-
1945. 
Zareški zapiski, Katoliški glas 1964/20.
Goriški list, 13. 9. 1944.

FRANČIŠEK KOZLEVČAR
p. Sofronij s Svete Gore

(14. 10. 1886−5. 9. 1944)

Sofronijeva sestra pred domaco hišo
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Srečanje kulturnikov iz naše občine 
letos potekalo na Krki
V soboto je na Krki potekalo drugo 
srečanje kulturnikov občine Ivančna 
Gorica. Pripravila ga je Zveza kultur-
nih društev skupaj z letošnjim go-
stiteljem Kulturnim društvom Krka. 
Potekale so tako izobraževalne de-
lavnice, skupni program društev kot 
tudi družabni del s krškimi polharji. 
Predstavitve društev, ki se je je ude-
ležil tudi župan Dušan Strnad, pa je 
z literarnimi in glasbenimi vložki lepo 
obogatila krška literarna sekcija. 
Od 13.30 so se v Družbenem domu 
na Krki in Čukovini začele izobraže-
valne delavnice na temo Kakovostno 
upevanje in efektivna pevska vaja, ki 
jo je vodila Janja Omejec in delavnica 
Gledališka improvizacija, ki jo je vo-
dil Vid Klemenc. Ob 17.00 so skupno 
druženje začeli gostitelji z glasbo in 
pesmijo, v nadaljevanju so društva 
predstavila svoja delovanja, ob kon-
cu pa so najbolj vztrajni odšli še na 
prijetno druženje – polhanje s Kultur-
nim društvom Krka. 
Namen srečanja je spodbujati ozra-
čje sodelovanja in povezanosti, da 
skupaj kar se da dobro predstavljamo 
in ustvarjamo kulturno bogastvo ob-
čine Ivančna Gorica. Na skupni pred-
stavitvi nas je nagovoril župan Dušan 
Strnad, ki je izrekel zahvalo gostitelju 
Kulturnemu društvu Krka za doprinos 
k bogastvu kulturnega ustvarjanja v 
občini, obenem pa je vsem prisotnim 
zaželel še naprej veliko uspeha pri 

njihovem kulturnem poslanstvu. Na 
srečanju so se sicer predstavili: KD 
Krka, KD Ambrus, KD Godba Stična, 
KD Harmonija, KD Ivančna Gorica, KD 
Josipa Jurčiča Muljava, KD Likovniki 
Ferdo Vesel, KD Stična, KD Vidovo, 
ŠKD Dob, UTŽO Ivančna Gorica, KD 
Šentviški slavčki in KD Janeza Ciglerja 
Višnja Gora. 
Kulturna društva so v naših krajih 
neprecenljiva, saj kulturno udejstvo-

vanje temelji na ljubiteljski kulturi. 
Zato je še toliko bolj pomembno, 
da kulturna društva in njihovi člani 
sodelujemo in se med seboj povezu-
jemo. Hvala gostitelju KD Krka, hvala 
mentorjem in vsem sodelujočim, ki 
jim želimo veliko uspeha pri snovanju 
prihodnjih kulturnih vsebin. 

Za ZKD Ivančna Gorica 
Maja Lampret

FESTIVAL STIČNA 2015 
(od 14. 11. do 5. 12. 2015)
Sobota, 14. 11. 2015: PREDFESTI-
VALSKO DOGAJANJE
21.00: Duet Vlado in Bojan, blues 
knapovska poezija, Mlin pri Marjanu

Petek, 20. 11. 2015
16.00: Glasbeni maraton, Rock Vizije 
in natečaj Festivala Stična 2015, kon-
cert, bar Jama
21.30: Charlie Butter Fly, rock kon-
cert, bar Jama

Sobota, 21. 11. 2015: OTVORITEV 
FESTIVALA
Dan knjižnice na Festivalu Stična - 
Branju prijazen dan, Kulturni dom 
Stična
9:00: Angleška ura pravljic
10:00: Ura pravljic s Palčkom Bralčk-
om
11:00: Socialne igre s knjigo
18.00: Darja Srebnik in Franci Jaušo-
vec - Fric, likovna razstava, galerija 
Muzeja krščanstva na Slovenskem
19.00: Godalni orkester Kulturnega 
društva Stična, komorni koncert, Mu-
zej krščanstva na Slovenskem
21.30: Kontrabant, etno koncert, bar 
Jama

Nedelja, 22. 11. 2015
16.00: Čarodej Saturno, otroška ča-
rovniška predstava, Kulturni dom 
Stična
19.30: The Transcontinental Race; v 
petnajstih dneh s kolesom skozi dva-
najst držav, Andrej Zaman, potopisni 
večer, Kulturni dom Stična

Četrtek, 26. 11. 2015
20.00: Tasmanija, Tina Grčar, potopi-
sni večer, Kulturni dom Stična

Petek, 27. 11. 2015
21.30: TABU, rock koncert, bar Jama

Sobota, 28. 11. 2015
19.00: Čista 10-ka; 10. Folklorni ve-
čer, Folklorna skupina Kulturnega 
društva Stična, Kulturni dom Stična

Nedelja, 29. 11. 2015
16.00: Babica Marmelada, otroška 
predstava, Kulturni dom Stična
19.30: Križarjenje po Karibih in Alja-
ski, Andrej Morelj, potopisni večer, 
Kulturni dom Stična

Četrtek, 3. 12. 2015
20.00: S kolesom do Južne Koreje, 
Boris Šajtegelj, potopisni večer, Kul-
turni dom Stična

Petek, 4. 12. 2015
19.00: Butec na večerji, KUD Branko 
Radičević Stara Pazova, Srbija, kome-
dija, Kulturni dom Stična
21.30: Repetitor, Srbija, alternativni 
rock post punk koncert, bar Jama
Bar Jama

Sobota, 5. 12. 2015, TA VESELI DAN 
KULTURE
19.00: Režijska vaja za opero Gospo-
dovalna služkinja, Slovensko komor-
no glasbeno gledališče, glasbena ko-
medija, Kulturni dom Stična
21.30: Prismojeni profesorji bluesa, 
blues koncert, bar Jama
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Večer slovenskih in dalmatinskih  
pesmi v Šentvidu
Moški pevski zbor Prijatelji iz Šentvida pri Stični je v so-
boto, 17. 10. 2015, spet organiziral letni koncert z na-
slovom Večer slovenskih in dalmatinskih pesmi. Šolsko 
avlo v Osnovni šoli Ferda Vesela v Šentvidu so napolni-
li poslušalci iz bližnje in daljne okolice, ki so skoraj dve 
uri lahko poslušali pester izbor pesmi, ki so ga pripravili 
organizatorji MoPZ Prijatelji pod vodstvom Roberta Mar-
koviča. Poleg Prijateljev pa so se poslušalcem predstavili 
tudi gostje MePZ Zborallica, Vipavski tamburaši, pianistka 
Špela Sellak, citrarka Eva Medved in pa navsezadnje tudi 
ansambel Hec. Skupaj so s pestrim programom napolnili 
dvorano z zvoki in melodijami, ki so navdušile vse poslu-
šalce. Pevci Prijatelji pa so nas v družbi Vipavskih tambu-
rašev v mislih popeljali v Dalmacijo, saj so skupaj zapeli in 
zaigrali nekaj izbranih dalmatinskih pesmi. Zadovoljstvo 
je bilo tako s strani poslušalcev glede izvedbe koncerta 
kot tudi s strani organizatorjev glede udeležbe. 
Med koncertom sta nekaj besed spregovorila tudi pred-
stavnica osnovne šole Ferda Vesela Nuša Volkar in tam-
kajšnji kaplan Brane Setnikar. Oba sta izrazila navdušenje 
nad udeležbo in v nekaj stavkih povedala, kako pomemb-
no je takšno druženje. Koncert pa je s toplimi besedami 
povezovala Andreja Rus. 
Pevci Prijatelji se vsem udeležencem, gostom in sponzor-

jem zahvaljujejo za udeležbo in njihov prispevek k temu 
čudovitemu večeru. Kmalu pa se bodo začeli pripravljati 
za nove nastope zlasti v božičnem in novoletnem času. 
Lahko jih boste slišali na božičnem koncertu v Šentpavlu, 
na živih jaslicah v Velikih Češnjicah in še marsikje drugje. 
Z novimi nastopi bodo razveselili tudi prihodnje leto, saj 
takrat MoPZ Prijatelji praznuje 10 let delovanja.

Jernej Gorenc

Kultura

Pevci in godci ljudskih pesmi  
Studenček z nami že 10 let
V soboto, 26. septembra, je v Ivančni 
Gorici potekal slavnostni koncert ob 
10-letnici delovanja skupine Pevci in 
godci ljudskih pesmi Studenček. 
V Ivančni Gorici je pred desetimi 
leti začela delovati skupina pevcev 
ljudskih pesmi, ki se je poimenovala 
Studenček, po zaselku Studenec, ki 
je del naselja Ivančna Gorica. Skupi-
na si je v prvem desetletju delovanja 
nabrala številne izkušnje, saj ljudski 
pevci in godci iz Ivančne Gorice zelo 
radi popestrijo marsikatero priredi-
tev v domačem kraju in tudi drugje, 
kamor jih povabijo. Sodelujejo s KO 
RK Ivančna Gorica, DPŽ Ivanjščice, 
domovi starejših občanov, Varstve-
no-delovnim centrom Želva in drugi-
mi društvi in organizacijami. 
Na koncertu ob praznovanju jubile-
ja so v goste povabili Pevce ljudskih 
pesmi Šešče, Moško pevsko skupino 
Gmajnarji, skupino Sosedje in duo 
Nastja in Jože. Slovesnega praznova-
nja sta se udeležila tudi župan Dušan 
Strnad in podžupan Tomaž Smole. 
Župan Strnad je članom in članicam 
čestital ob jubileju in jim zaželel še 
veliko uspešnih let delovanja, pred-
vsem pa je izrazi zahvalo za njihov 
prispevek k ohranjanju slovenske 

ljudske pesmi in slovenske kulture 
nasploh. Še posebej je poudaril, da 
se skupina vedno rada odzove po-
vabilu na nastop tudi ob različnih 
prireditvah, ki jih organizira Občina 
Ivančna Gorica in dogodkih na tržnici 
v Ivančni Gorici. Za njihov doprinos 
k razvoju in prepoznavnosti občine 
Ivančna Gorica jim je ob tej priložno-
sti podelil posebno županovo prizna-
nje v obliki spominskega kovanca, v 
podobi občinske znamke Prijetno 
domače.
Člani skupine so ob jubileju prejeli 
srebrne Maroltove značke, ki jih po-
deljuje Javni sklad RS za kulturne de-

javnosti. V odsotnosti vodje izposta-
ve JSKD Ivančna Gorica je priznanja 
podelila predsednica Zveze kulturnih 
društev Ivančna Gorica, Maja Lam-
pret.
Ob koncu koncerta so Studenčki še 
enkrat zapeli in zagodli skupaj z gosti 
in nekdanjimi člani skupine in pesem 
je v dvorani kulturnega doma odzva-
njala še pozno v noč. In naj bo tako 
tudi v prihodnje, saj Studenčkom 
pod vodstvom Renate Laznik energi-
je zagotovo še ne primanjkuje.

Matej Šteh

Folklorni festival na Cipru 
ali zakaj radi plešemo v 
FS Vidovo
Folklorniki Folklorne skupine Vidovo smo konec julija 2015 sodelovali na med-
narodnem folklornem festivalu v kraju Mehmetçik, ki se nahaja na severnem 
(turškem) delu Cipra. Na topel poletni večer smo s polnimi kovčki prišli na le-
tališče Jožeta Pučnika, kjer smo nestrpno čakali let proti Larnaki. Mesto Larna-
ka se nahaja na južnem (grškem) delu Cipra, zato smo po prihodu na letališče 
z avtobusom odšli v Mehmetçik, kjer nas je fascinirala ločenost obeh delov 
Cipra, saj smo morali pri prečkanju meje celo presesti na drug avtobus. 
Da smo daleč od doma, nas je takoj po prihodu v oddaljeno deželo opozarjala 
suha pokrajina, polna kaktusov, pa tudi huda vročina, ki nas je pozdravila že, 
ko smo stopili skozi vrata letališča, in je z nami vztrajala do konca festivala. Bili 
smo veseli klime v sobi in bazena pred hotelom, saj so se čez dan temperature 
dvignile krepko nad 40 °C in se celo čez noč niso veliko spustile.
Začetek festivala je naznanila dolga povorka skozi mesto, kjer smo začutili me-
sto in njegove prebivalce. Povorka se je zaključila s kratkim nastopom vsake 
skupine, v katerem smo hitro pokazali svojo energijo pri plesu in poskočne 
korake polke. Oder smo si delili še s skupino iz Mehike, dvema skupinama iz 
Turčije in domačo ciprsko folklorno skupino. Zadnje dejanje prvega večera pa 
je bil županov nagovor, v katerem je izrazil svoj ponos na njihov prvi medna-
rodni festival.

Naslednjega dne smo se z majhnim avtobusom, v katerem je moral vedno 
nekdo sedeti na plastičnem stolu, ker ni bilo dovolj sedežev, odpeljali na polo-
tok Karpaz, ki se nahaja na najbolj severnem delu Cipra. Temu delu kraljujejo 
divji osli, ki ob cesti čakajo na kakšen priboljšek in pozirajo pred fotoaparati, tu 
je namreč njihov naravni rezervat. Od daleč smo videli tudi samostan apostola 
Andreja, nato pa obiskali najbolj znano plažo Severnega Cipra, Zlato plažo, 
kjer smo se kopali v izjemno čisti in topli vodi. Ciprske plaže so znane po mivki 
in tega ne pozabiš kar tako, saj je nemogoče zapustiti plažo, ne da bi s seboj 
odnesel precejšnje zaloge le-te. Zanimiva pa je tudi neokrnjenost narave, saj 
je turistična dejavnost z zakoni države omejena zgolj na ožja, manjša območja. 
Na festival seveda ne bi prišli brez veliko vaje, ki je ni manjkalo tudi na Cipru. 
Tako smo tudi ta dan zaključili z vajami, saj nas je naslednji dan čakal polurni 
nastop na gala večeru. Zaplesali smo dva spleta dolenjskih plesov, ki smo jih 
povezali z zanimivimi točkami, plesom s stoli, plesom s klobuki ter bekslom. 
Naši plesi so bili prava atrakcija, saj so se precej razlikovali od turških in mehi-
ških poskočnih ritmov. Pa ne samo plesi, tudi noše in glasbila so kazala na to, 
kako zelo drugačen narod smo.
Zadnji dan smo si ogledali ruševine antičnega mesta Salamis in staro mesto 
Famagusta, ki je samo po sebi bogato z znamenitostmi, največ naše pozor-
nosti pa je pritegnilo srednjeveško obzidje z Othellovim stolpom. Na večerni 
prireditvi je bila tokrat v ospredju narodna glasba in tako smo ob plesni spre-
mljavi lahko slišali vsa mogoča glasbila in ritme. Festival je bil odličen in nihče 
od nas ni mogel verjeti, da se je tako hitro končal. Letalo nas je odpeljalo nazaj 
domov, z nami pa so prileteli tudi naši spomini na toplo ciprsko sonce in ogro-
mne količine nepozabno sladkih lubenic.

Ana Zvonar

In zapel ti bom ...
V majhnem kraju, kjer smo ljudje 
med seboj povezani, ima vsak, še 
tako majhen dogodek, veliko veljavo. 
Če pa je dogodek tako pomemben, 
kot je bil sobotni koncert, je njegova 
veljava nepopisna. 
24. oktobra je bil jasen sobotni ve-
čer; v zraku je bila napetost in po celi 
Višnji Gori se je šušljalo le o nečem: 
o koncertu Višnjanskih fantov, ki se 
mora zgoditi ta večer. Urni kazalci 
so se pomikali proti sedmi uri, avla 
višnjegorske osnovne šole pa se je 
vztrajno polnila. In napolnila do za-
dnjega kotička. Luči so pogasnile in 
na osvetljen oder so elegantno pri-
šli Višnjanski fantje. Deset mladih 
fantov in mož – Avguštin Zupančič, 
Janko Zadel, Brane Medved, Luka Vo-
zel, Rok Matjaž, Jaka Skubic, Matevž 

Zadel, Janez Koščak, Žiga Jevnikar in 
Kristjan Bašar – so začeli z uvodno 
pesmijo na svojem petem samostoj-
nem koncertu, ki so ga tokrat naslo-
vili In zapel ti bom ... Naredili so izbor 
pesmi o ljubezni, pa tudi o drugih 

plasteh življenja. Z zanimivimi prired-
bami so razživeli občinstvo, ki je z nji-
mi pelo in uživalo. Pri nekaj pesmih 
je petje na kitari spremljal basist Žiga 
Jevnikar, v dveh pa sta petje z dia-
tonično harmoniko spremljala Luka 

Vozel in Rok Matjaž. Dve pesmi je ob 
spremljavi Avguština Zupančiča na 
klavirju oz. Žige Jevnikarja na kitari 
zapela tudi njihova umetniška vodja 
Maja Škufca. Višnjanski fantje so v 
goste povabili krasne pevce, in sicer 
oktet fantov KD Stična. Občinstvo so 
očarali tudi oni in bili vsakokrat na-
grajeni z bučnim aplavzom. Koncert 
so fantje zaključili s petjem dveh sku-
pnih pesmi; občinstvu so pobožali 
ušesa s skladbama Pleničke je prala 
ter V dolini tihi, kjer so dodali spre-
mljavo diatonične harmonike. 
Pri izvedbi koncerta so pomagali Ob-
čina Ivančna Gorica, KS Višnja Gora, 

gospod župnik Janez Mihelčič, Po-
družnična šola Višnja Gora ter vsi 
prizadevni člani KUD-a Janez Cigler 
Višnja Gora. Ter seveda Višnjanski 
fantje, brez katerih koncerta sploh 
ne bi bilo. 
Kaj naj še rečemo ob koncu? Koncert 
kot je bil ta, je dokaz, da se da tudi 
v ljubiteljski kulturi narediti veliko in 
delati kvalitetno. Z veliko dobre volje 
in vloženega truda so rezultati res 
lepi. Vsi, ki smo bili na koncertu, smo 
nepopisno uživali. In komaj čakamo, 
da pridemo na naslednji koncert Vi-
šnjanskih fantov, na šestega po vrsti. 

Mateja Zupančič

Kulturno društvo Vidovo Šentvid
vabi k sodelovanju nove člane, ki jih veseli  

PETJE, PLES in GLEDALIŠČE.
Dobimo se ob ponedeljkih v Domu Kulture Šentvid ob 19.30.

Vabljeni!

Foto: Tadej Strah
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Enota Ivančna Gorica
Cesta II. Grupe odredov 17
1295 Ivančna Gorica
tel. št.: 787 81 21
sikivancna@gro.sik.si

PON., TOR., SRE., PET. 
od 9. do 19. ure
ČET. od 9. do 14. ure 
SOBOTA od 8. do 13. ure

KRAJEVNE KNJIŽNICE
Odprte so ob četrtkih popoldne, in 
sicer: 
Višnja Gora: od 13. do 15. ure 
(788 45 88)
Stična: od 13. do 15. ure 
(051 236 436)
Šentvid: od 16. do 18. ure 
(051 236 436)
Krka: od 16. do 18. ure (780 65 45)

POTOPISNI VEČERI Z MATE-
JEM KOŠIRJEM
Letos bomo potovali po svetu s sve-
tovnim popotnikom Matejem Ko-
širjem. Na svojih predavanjih ob 
fotografijah in tradicionalni glasbi 
predstavi glavne značilnosti države in 
dogodke, ki dajo potovanjem zagoto-
vo poseben pečat. Na potopisni večer 
ste vabljeni vsak prvi ponedeljek v 
mesecu ob 18. uri. Ogledali si bomo: 
2. 11. - Kostariko, 7. 12. - Mjanmar, 1. 
2. 2016 - Čile, Bolivijo, Argentino in 7. 
3. 2016 – Indijo, Nepal.

BRALNI KLUB 
Bralni klub Kranjska čbelica deluje 
že tretjo sezono. Pogovarjamo se o 
skupni prebrani knjigi, se srečamo 
s kakim pisateljem in se tudi odpra-
vimo na kako ekskurzijo. V bralnem 
klubu se srečujemo vsak prvi torek v 
mesecu ob 17. uri. Vabljeni vsi »knji-
goljubci«, da se nam pridružite. Spet 
se srečamo 3. novembra, pogovarjali 
se bomo o knjigi Kari Hotakainen: Kar 
nam je usojeno. 

USTVARJAMO IZ KNJIG: 
Kadar ni drugega učitelja, si lahko 
pomagamo s knjigami. Tam so skrita 
mnoga znanja, tudi ročne spretnosti. 
Z malce usmeritve animatork Renate 
Medved in Zale Petelin izdelujemo 
izdelke za različne priložnosti. Vsa 
mesta v skupini za odrasle so že za-
polnjena, sprejmemo pa še kakega 
osnovnošolca ali dijaka (tudi kakega 
starša kot pomoč otroku) v sobotno 
skupino: 
Srečevali se bomo vsako drugo sobo-
to v mesecu ob 10. uri, in sicer: 12. 

12. 2015 Okraski za smrečico, voščil-
nice, 9. 1. 2016 Srčni izdelki, 13. 2. 
2016 Velikonočni zajčki in putke 12. 
3. 2016 Sladice iz blaga: Tortice, pi-
škoti krofi. Prijavite se na tel. št. 7878 
121 ali osebno za pultom. 

ODPRTJE RAZSTAVE VIZ Vzgoj-
no- izobraževalnega zavoda VIŠNJA 
GORA II vzgojne skupine iz Zajčeve 
vile pod mentorstvom Melite Gar-
vas: Razstiranje mladosti bo 17. no-
vembra ob 17. uri. Predstavljeno bo 
ljubiteljsko ustvarjanje s področja 
fotografije, likovna dela in poezija. 
K sodelovanju so povabili še stano-
vanjsko skupino, ki deluje v Ljubljani. 
Predstavili se bodo z likovnim ciklu-
som Metulji. Dogodek pripravljajo z 
vzgojitelji II. vzgojne skupine. Otvori-
tev oz. druženje bo kulturno in kuli-
narično doživetje. Vstop je prost, res 
toplo vabljeni vsi!:)

URA PRAVLJIC S PALČKOM 
BRALČKOM: 
Vsako tretjo sredo, ob 17. uri, med 
nas pride Palček Bralček in pripove-
duje nove pravljice. Igramo se tudi 
besedne igre, se sladkamo s Palčk-
ovimi piškoti, Palček tudi kaj začara 
in zapoje. V oktobrskem srečanju je 
Palček gostil KD Temenica, ki je lani 
izdalo slikanico »Iz česa je kruh«. 
Novembra za vas pripravlja ljudsko 
pravljico, v decembru pa zopet pride 
med nas Irma Jančar z novo ekopra-
vljico: Zmajček Pometajček. Prijavite 
se pravočasno na obe, na tel. št. 7878 
121 ali osebno za pultom. Primerno 
je za otroke od 6. do 99. leta starosti.
Socialne igre in angleško-slovenske 
ure pravljic: vsa mesta so že zasede-
na, lahko pa pustite kontakt. V pri-

meru, da kdo odpove udeležbo, vas 
pokličemo. 
S festivalskim dogajanjem »DAN 
KNJIŽNICE IVANČNA GORICA NA FE-
STIVALU STIČNA: BRANJU PRIJAZEN 
DAN« bomo počastili Dan slovenskih 
splošnih knjižnic. 21. novembra se 
bomo s knjižničnimi dejavnostmi od 
9. do 12. ure preselili v stiški kulturni 
dom. 
20. novembra vsako leto praznujemo 
Dan slovenskih splošnih knjižnic, zato 
bo festivalsko dogajanje dalo prostor 
domači osrednji knjižnici Ivančna Go-
rica, ki ima svojo enoto tudi v Stični. 
Možna bo prijava na tri bralne dejav-
nosti, ki se v knjižnici sicer redno do-
gajajo: (Informacije o prijavah na de-
javnosti dobite na info@kd-sticna.si). 
Ob 9. uri: ANGLEŠKA URA PRAVLJIC: 
za otroke od 6. leta starosti
Ura pravljic poteka deloma v sloven-
skem in deloma v angleškem jeziku. 
Tako otroci ostrijo svoj posluh za je-
zike, drugače doživijo znane tekste in 
mimogrede osvojijo tudi kako novo 
besedo. Temu so namenjene tudi 
spremljevalne didaktične igre.  Glav-
na književna oseba bo tokrat pišče, 
ki se izvali v račjem gnezdu, ker pa je 
drugačno od ostalih malih račk, ga ta-
koj označijo za grdega. Stara Ander-
senova klasična pravljica torej v novi 
preobleki. 
Ob 10. uri: URA PRAVLJIC S PALČK-
OM BRALČKOM: za otroke od 6. leta 
starosti
Palček Bralček živi v naših srcih in 
poganja željo po branju.  Obišče nas 
tudi vsak mesec na urah pravljic in 
pripoveduje zgodbe, s katerimi nas 
odpelje v svet domišljije. Igramo se 
besedne igre, se sladkamo s Palčkov-
imi piškotki, Palček tudi kaj začara in 
zapoje. Vabljen tudi ti. 
Ob 11. uri: SOCIALNE IGRE S KNJI-
GO: za osnovnošolce 1. in 2. triade
Socialne igre niso čisto navadne dru-
žabne igre, pač pa so razvite v teh-
nike, s pomočjo katerih vplivamo na 
višjo raven psihosocialne kompeten-
tnosti, razvoj socialnih spretnosti, 
otrokovo predstavo o sebi, samovre-
dnotenje in samozaupanje. Če lju-
dje jemljejo resno drug drugega, če 
upoštevajo potrebe  vseh in se ob teh 
zahtevah dalje razvijajo, nastaja med 
njimi socialna energija. Med socialne 
igre štejemo tiste igre, ki namesto 
tekmovalnosti v ospredje postavljajo 
socialne odnose med ljudmi. Naše 
igre potekajo ob zgodbah. Knjižničar-
ji jih pripovedujejo v tehniki kamishi-
bai (malo namizno gledališče), soci-
alne igre pa so nastale v projektnem 
delu študentke socialne pedagogike 
Nives Medved. 

Muzej krščanstva na Slovenskem v Stični vabi  
v četrtek, 5. novembra 2015,  

ob 18. uri na odprtje občasne razstave

Kuge, lakote in vojske–reši nas, o Gospod! 
Kranjska v prvem letu vélike vojne.

O razstavi, ki so jo pripravili v Zgodovinskem arhivu Ljubljana, bo spre-
govoril direktor Zgodovinskega arhiva Ljubljana mag. Mitja Sadek.

Z gostujočo razstavo Zgodovinskega arhiva Ljubljana bo tudi Muzej kr-
ščanstva na Slovenskem obeležil spomin na prvo svetovno vojno, ki je bila 
dobrih 100 let nazaj usodna za prestolonaslednika Franca Ferdinanda, av-
stro-ogrsko monarhijo in mnoge Kranjce. Avtorji razstave (Elizabeta Eržen 
Podlipnik, Hana Habjan, Mira Hodnik, Marija Kos, Marjana Kos, Dragan 
Matić, Barbara Pešak Mikec, Judita Šega in Barbara Žabota) so svoje razi-
skovanje usmerili na področje vsakdanjega življenja na Kranjskem v času 
prve svetovne vojne. Vojna je tudi v zaledju na prebivalstvu pustila globo-
ke posledice in sprožila procese, ki so bistveno vplivale na družbeni red 
in mentaliteto ljudi. Razstava na 28-ih panojih med drugim prikazuje tudi 
različne religije in cerkvene institucije, ki so odigrale eno ključnih vlog pri 
podpori cesarja in njegovi odločitvi o vstopu Avstro-Ogrske v vojno, med 
samo vojno pa so skrbeli za različne dobrodelnosti, ranjence in begunce. 

Razstava bo na ogled do 15. novembra 2015.

Začetek novega, že 
dvanajstega študijskega 
leta UTŽO 2015/16
Uvodno srečanje članic in članov UTŽO je bilo v torek, 6. oktobra, v sejni sobi 
Občine Ivančna Gorica. Na naše veliko veselje so se srečanja udeležili tudi 
številni, ki so se pozneje vpisali v UTŽO, v različne krožke in delavnice. Že ob 
prihodu je vsak udeleženec prejel izvod glasila Utrinki, v katerem smo zajeli 
vse dogajanje preteklega študijskega leta in predstavili program letošnjega.
Po uvodnem pozdravnem govoru naše predsednice Jožice Lampret je zbrane 
nagovoril tudi župan g. Dušan Strnad, ki je pohvalil uspešno delo in ugotovil, 
da se nam prav zato vsako leto pridruži več novih članov. Za namene medge-
neracijskega sodelovanja je občina pred kratkim obnovila prostore nad knji-
žnico v Ivančni Gorici, kjer naj bi se srečevali in izobraževali. Pozdravila nas je 
tudi predsednica Zveze kulturnih društev Ivančna Gorica Maja Lampret.
V krajšem kulturnem programu sta nastopila ženski pevski zbor Harmonija in 
Marko Korenjak z monokomedijo.

Knjižnica Ivančna Gorica

Čarovnička Winnie nas je obiskala na angleški uri pravljic

Predsednica Jožica Lampret, je podrobneje predstavila program za letošnje 
študijsko leto, ki obsega ekskurzije, zanimiva torkova predavanja in kulturne 
dogodke. Povabila nas je k vpisu v različne študijske krožke in delavnice. Ni 
pa pozabila omeniti tudi letošnje novosti v smislu medgeneracijskega sodelo-
vanja. Naši člani, strokovnjaki vsak na svojem področju, so pripravljeni nuditi 
prostovoljno učno pomoč socialno šibkejšim učencem in dijakom pri učnih 
težavah pri angleščini in nemščini ter matematiki, fiziki in kemiji.
S tem je bil uradni del našega uvodnega srečanja zaključen, sledila sta pogo-
stitev članov in članic ter prijetno druženje v preddverju občinske sejne sobe.

Metka Krajnc

KULTURNO ŠPORTNO DRUŠTVO DOB

Vljudno Vas vabimo na tretji samostojni koncert MPZ Dob, 

z naslovom »V HRIBIH SE DELA DAN«,
ki bo v nedeljo, 29. 11. 2015, ob 18. uri,

v Osnovni šoli Ferda Vesela, Šentvid pri Stični.

MPZ Dob Vam bo večer polepšal s slovenskimi domačimi in planinskimi 
pesmimi.
Posebni gostje večera bodo MePZ Nazarje, Dobuski pritrkovalci ter otroški 
pevski zbor iz Doba.
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Imamo strelsko svetovno prvakinjo - 
Renato Oražem
Marsikdo najbrž ne ve, da imamo v 
naši občini tako izvrstno strelko, da 
osvaja medalje na evropskih in sve-
tovnih prvenstvih in to z orožjem, ki 
se mu reče samostrel. Povrh vsega 
v disciplini, kjer tekmujejo v enotni 
konkurenci tako moški kot ženske. To 
je Renata Oražem. Tudi zame popol-
no presenečenje, saj nisem vedel, da 
večkratna najboljša slovenska strelka 
živi v naši občini. Letos je verjetno 
postavila piko na i svoji izvrstni karie-
ri, saj je na SP v Rusiji osvojila naslov 
svetovne prvakinje v streljanju s sa-
mostrelom na 30 m kleče. 
Občani Ivančne Gorice vas ne glede 
na izvrstne rezultate, ki jih dosega-
te, relativno slabo poznamo. Nam 
lahko zaupate, od kod izhajate in 
koliko časa že živite v naši občini? 
Izhajam iz Portoroža. Po končani sre-
dnji šoli sem nekaj časa občasno za-
hajala v Ljubljano, nato pa se tam za-
poslila in tudi preselila. Od leta 1999 
živim v občini Ivančna Gorica. 
Ste najboljša slovenska strelka za-
dnjih let. V katerih strelskih discipli-
nah vse nastopate in katera vam je 
najljubša? 
Od osamosvojitve Slovenije sem bila 
desetkrat proglašena za najboljšo 
strelko leta v članski konkurenci. Pr-
vič leta 1992, takrat tako v mladinski 
kot članski konkurenci. Nato so na-
slovi zaporedoma sledili do vključno 
leta 1995. Med leti 2007 in 2011 sem 
bila za najboljšo strelko Slovenije 
proglašena kar petkrat zapored. Sem 
praktično edina slovenska strelka, ki 
tekmujem s štirimi različnimi orožji 
oz. v kar sedmih strelskih disciplinah. 
To je zračna puška, malokalibrska 
puška (60 leže in 3x20), puška veli-
kega kalibra (60 leže in 3x20) in sa-
mostrel (10 in 30 metrov). Najljubše 
mi je streljati s puško velikega kalibra 
(3x20 ali trostav) in s samostrelom 
na 30 metrov, kjer je posebnost, da 
tekmujejo moški in ženske v enotni 
konkurenci.
Letos ste zmagali na  SP v streljanju 
s samostrelom na 30 m kleče, kar 
je izjemen uspeh, še posebej zaradi 
tega, ker v tej disciplini nastopajo 
skupaj tako ženske kot moški. Kateri 
so poleg tega največji uspehi  v vaši 
strelski karieri?
Ker tekmujem z različnimi orožji že tri 
desetletja, se je teh uspehov nabralo 
kar nekaj. Prvi, ki je zaznamoval mojo 
mednarodno kariero, je bilo 3. mesto 
na Sredozemskih igrah leta 1993 v 
streljanju z malokalibrsko puško v 
disciplini 3x20. Na tekmovanjih za 
Svetovni pokal sem najboljšo uvrsti-
tev dosegla z 9. mestom z zračno pu-
ško. S puško velikega kalibra sem bila 
dvakrat 10. na Svetovnem prvenstvu, 
s samostrelom pa imam dve srebrni 
medalji z Evropskega prvenstva na 30 
metrov. S samostrelom imam še ne-
kaj medalj z Evropskih in Svetovnih 
prvenstev v ekipnem delu. Dosegla 
sem številne državne rekorde. 
Kako bi na kratko strnili vtise po tek-
mi na SP v streljanju s samostrelom 
v Rusiji, ko ste zmagali? 
Vtisi so zelo lepi. Že sam odhod v od-
daljeni sibirski Ulan Ude, je bila moja 
velika želja. Žal so bila finančna sred-
stva zagotovljena samo za dva tek-
movalca, ki sva tekmovala le na 30 
metrov. To vse skupaj mi je dalo prav 
poseben zagon, motivacijo. Sama pri 
sebi sem bila zelo motivirana, z viso-

ko stopnjo koncentracije in si nisem 
dopustila nobenih popuščanj. Na 
tekmi je pihal močan veter, ki ni do-
puščal vrhunskih rezultatov. Pravza-
prav sem bila kar malo začudena, da 
smo tekmovali v takem vetru. Sama 
pri sebi sem si dejala, da smo vsi na 
istem in da je treba iti v boj in potem 
ohraniti visoko zbranost do konca. 
Ponosna sem bila, ker mi je Zdravljica 
pričarala prav poseben občutek in to 
na največjem tekmovanju.
Mnogi naši občani verjetno sploh ne 
vedo, kaj je to samostrel. Kako bi ga 
na kratko opisali? 
Pravzaprav gre za puško s krakom. 
Ločimo dve vrsti samostrela, in sicer 
samostrel match in samostrel fie-
ld. S samostrelom field se tekmuje 
na daljše razdalje in je tudi nekoliko 
drugačen kot match. Jaz tekmujem s 
samostrelom match na 10 in 30 me-
trov. Za ti dve disciplini sta potrebna 
dva različna samostrela, ki se razli-
kujeta v teži in v kraku. Samostrel 
ima leseno kopito tako kot je npr. 
pri standardni zračni puški in krak 
s tetivami. To je potrebno napeti s 
posebno »palico« (vzvodom). V lež-
išče se vstavi krajšo puščico. Seveda 
so tudi puščice različne za streljanje 
na 10 metrov od tistih na 30 metrov. 
Puščica za streljanje na 10 metrov je 
podobnega kalibra kot zračna puška 
– 4,5 mm. Celotno tekmo se strelja z 
isto puščico.   
Kje sploh trenirate, koliko časa vam 
vzamejo treningi in kdo je vaš tre-
ner? 
Večino treningov opravim na zrač-
nem strelišču v Ivančni Gorici, nekaj 
v Grosuplju in v Ljubljani na maloka-
librskem strelišču. Nastopam za SD 
Grosuplje, ki nastopa v 1. državni ligi 
in me v materialnem pogledu lahko 
nekoliko bolje podpre kot kluba iz 
naše občine. Vendar tudi v Grosuplju 
ni kakega »razkošja«, saj si npr. sa-
mostrel izposojam pri Rajmondu De-
bevcu. Za običajen trening porabim 
približno 2 uri, sicer je to odvisno od 
discipline in od tega, v katerem delu 
sezone smo. Največkrat treniram 
sama, nasvete in podporo pa mi daje 
trener Jože Kolenc. Strelci se tudi 
veliko pogovarjamo med seboj in si 
tako izmenjujemo razna mnenja in 
izkušnje.
Kakšne tekmovalne cilje imate v pri-
hodnosti? 
Običajno si pogledam koledar za pri-
hodnje leto in si tako zastavim cilje. 
Drugo leto je EP v streljanju s samo-
strelom v Švici in tam si želim biti čim 
višje. Želim si tudi, da bi nastopili vsaj 
trije, da lahko nastopamo ekipno na 
30 m. V drugih disciplinah si želim 
vsaj zadržati zdajšnji nivo uspešnosti. 
Strelstvo je v naši občini kar dobro 

razvito. Imamo dve strelski društvi, 
ki po mojem mnenju solidno deluje-
ta, čeprav sredstev za razvoj športa v 
društvih vedno primanjkuje. 
Kako dobro poznate delo naših strel-
skih društev? 
V občini delujeta Strelsko društvo 
Jože Kovačič Šentvid pri Stični in SD 
Sonja Vesel iz Ivančne Gorice. Pri sle-
dnjem sem navezala stike, ko sem se 
preselila na ta konec. Sredstva, ki se 
jih namenja za strelstvo, pri nas so 
skopa. V strelskem športu Slovenci 
dosegamo v mednarodnem merilu 
velike uspehe, a strelstvo finančno s 
strani države žal ni dobro podkreplje-
no. Sedaj v oktobru se začenja nova 
strelska sezona in razveseljivo je, da 
imamo že na začetku rekordno ude-
ležbo v državni mladinski ligi.
Katere vrline, značajske lastnosti in 
sposobnosti menite, da so pri člo-
veku posebej pomembne, da nekdo 
lahko postane vrhunski strelec oz. 
strelka? 
Strelci so navadno umirjeni, saj je na 
tekmi potrebna visoka stopnja kon-
centracije. Potrebna je disciplina, 
delavnost, natančnost, vztrajnost. 
Tudi ko ne gre, je pomembno, da ne 
»vržemo puške v koruzo« že na za-
četku, ampak, da vztrajamo s pozitiv-
nim pristopom do dela. Pomembna 
je psihična stabilnost in ne nazadnje 
tudi fair play. 
Najlepša hvala za odgovore in veliko 
uspehov tudi v prihodnje!

Simon Bregar

KGG Krka II proti naslovu
V medobčinski ligi je bila odigrana 
tekma med KGG Krka I in KGG Krka 
II, ki jo je dobila prva ekipa z rezulta-
tom 7:3 in tako število točk na lestvi-
ci izenačila z drugo ekipo, a vendar 
ostaja na drugem mestu, saj se je 
prva tekma končala z rezultatom 8:2 
za drugo. To najverjetneje pomeni, 
da bo naslov prvaka v ligi osvojila 
KGG Krka II. Do konca prvenstva je 
še nekaj tekem, a glede na trenutno 
stanje se presenečenj ne pričakuje. 
Po prejemu kazenske točke Šmarja 
in Stične II pa bo še zanimivo na tek-
mi za tretje mesto med Laščami in 
Šmarjem, ki bi brez kazenske točke 
verjetno to tretje mesto obdržal.
V novembru bo pokalno tekmova-
nje v športni dvorani v Velikih La-
ščah, in sicer 28. 11. 2015, kjer bo 
ekipa KGG Krka I branila naslov po-
kalnih prvakov.
V ljubljanski ligi, kjer KGG Krka I in 
KGG Krka II nastopata v prvi ligi, sta 
bila odigrana dva kroga. Prva ekipa 
je tekmo proti drugi ekipi zmagala, 
drugo proti ekipi Imis pa izgubila s 

6:3. Medtem je druga ekipa igrala 
proti aktualnim prvakom, se borila 
po svojih močeh in izgubila z 9:0. V 
peti ligi pa je nastopila tretja ekipa, 
okrepljena z Zvonetom Brodnikom 
in izgubila s 5:4. Brodnik je zmagal 
dve tekmi, po eno pa Porenta in 
Zrimšek. 
Igralci in igralke ŠD Krka smo bili za 

pretekle rezultate nagrajeni z novi-
mi dresi dolgoletnega pokrovitelja 
Komunalne gradnje Grosuplje, za 
kar smo zelo hvaležni. Na dresih je 
tudi znak občine Ivančna Gorica, 
Prijetno domače. 

Bojan Vokal, 
Športno društvo Krka

Ivančani prepričljivo na 
vrhu 3. SNL-center
Nogometaši Ivančne 
Gorice letos briljirajo, 
saj v  devetih tekmah 
3. slovenske nogo-
metne lige center še 
niso prejeli zadetka in 
imajo gol razliko 19:0. 
Sedemkrat so zmagali 
in dvakrat remizirali. 
Pod vodstvom trenerja 
Hadžića, ki je trener od 
julija lani, je igra Ivan-
čanov prerojena. Igra-
jo lepo, kombinatorno 
in predvsem disciplini-
rano, kar je očitno, saj 
na prvenstvu še niso dobili zadetka. Zasluge za to gredo seveda tudi vratarju 
Janu Vošnjaku, ki je preprosto zaklenil vrata s fenomenalnimi obrambami. 
V predzadnjem krogu so naši fantje na derbiju  premagali NK Kolpo v Podze-
mlju z 2:0.
Tekma je bila trda, saj razmere na igrišču niso dopuščale lepega nogometa. 
S čvrsto igro in odločenostjo zmagati so tekmo zanesljivo dobili, dvakrat je v 
polno zadel Janko Pene.
V zadnjem krogu je v Ivančni Gorici gostovala ekipa NK Brinje iz Grosuplja. 
Po dolgem času je bil to pravi sosedski ligaški derbi, ki je naziv tudi upravičil.
Prvi polčas so domači dominirali na igrišču in si ustvarili nekaj priložnosti, a 
je bila realizacija slaba. A vendarle je za 1:0 v 25. minuti zadel zadnje čase 
razpoloženi Janko Pene.
Drugi polčas so domači začeli dobro, zadnjih 20 minut pa so gostujoči igral-
ci stopnjevali pritisk in si do konca tekme pripravili tri lepe priložnosti. A na 
vratih domačih je kraljeval vratar Vošnjak, ki ni pustil, da bi se domača mreža 
zatresla.
Zmaga domačih je bila zaslužena, vseeno pa čestitamo Grosupeljčanom za 
izredno dobro igro. Bili so simpatična in zelo motivirana ekipa, saj v njihovih 
vrstah igra kar nekaj igralcev, ki so se kalili v Ivančni Gorici tako, da je bil to 
pravi dolenjski derbi z velikim tekmovalnim nabojem.

Za NK Ivančna Gorica: Aleš Potokar in Simon Bregar

Kuhelj in Vrhovec (KGG II) na tekmi v Stični z novimi dresi, novim zmagam 
naproti (Foto: Vokal Bojan)

Na derbiju med NK Ivančna Gorica in NK Brinje Grosuplje
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RAZPIS
ZA ŠPORTNIKA LETA OBČINE  

IVANČNA GORICA V LETU 2015
ZŠO Ivančna Gorica tudi letos podeljuje priznanja za najboljše športnike in 
športnice v naši občini ter priznanja zaslužnim športnim delavcem.
Predlogi morajo prispeti na naslov ZŠO Ivančna Gorica, Sokolska 8, 1295 Iv. 
Gorica najkasneje do srede, 25. novembra 2015, na predpisanem obrazcu. 
Kasneje prispelih predlogov žal ne bomo mogli upoštevati. Obrazec za pre-
dloge je objavljen tudi na spletni strani občine Ivančna Gorica na naslovu 
www.ivancna-gorica.si. 

Kategorije, v katere lahko predlagate svoje kandidate, so: 

a) Mlajši dečki letnika 2003 in mlajši
b) Mlajše deklice letnika 2003 in mlajše
c) Starejši dečki letnika 2000 in mlajši 
d) Starejše deklice letnika 2000 in mlajše
e) Mladinci letnikov 1999, 98, 97 in 1996
f) Mladinke letnikov 1999, 98, 97 in 1996
g) Člani letnika 1995 in starejši 
h) Članice letnika 1995 in starejše
i) Najboljša šolska ekipa občine (skupaj za osnovno in srednjo šolo)
j) Najboljša klubska ekipa občine
k) Najboljša ekipa občine v individualnih športih
l) Zaslužni športni delavec-delavka 
m) Veteran-veteranka 

Za naziv športnika leta občine Ivančna Gorica imajo pravico kandidirati vsi 
tisti:
- ki so člani društev in klubov občine Ivančna Gorica in so člani 
  ZŠO Ivančna Gorica,
- vsi vzgojno izobraževalni zavodi v občini Ivančna Gorica. 

Za najboljšo klubsko ekipo lahko kandidirajo seveda samo ekipe društev 
oz. klubov, ki so registrirani v naši občini in so člani ZŠO Ivančna Gorica.

Kandidirajo lahko le posamezniki in ekipe, ki tekmujejo v športnih pano-
gah, opredeljenih v klasifikaciji Olimpijskega komiteja Slovenije.

V posamezni kategoriji lahko predlagate samo najboljšega posameznika 
oz. ekipo!

Predlagate lahko tudi športne delavce-delavke (učitelje, trenerje, druge 
funkcionarje), veterane in veteranke za posebno priznanje za velik prispe-
vek k razvoju športa v naši občini. K vlogi dodajte ustrezno podrobno obra-
zložitev (dosežke, št. tekmovalcev na posamezni tekmi, kdo je vse tekmo-
val – katere države, če je mednarodna tekma, datum in kraj tekmovanja 
…).

Svoje predloge morate potrditi z žigom in podpisom predsednika kluba 
oz. društva.

Ob jubilejih bodo športni klubi in društva dobili jubilejne plakete za 10, 20, 
30 … letno delovanje, zato, če sodite mednje, navedite v svojem predlogu 
tudi to.

RAZPIS
»Športnik leta po izboru bralcev Klasja 2015«

Uredništvo Klasja skupaj z ZŠO Ivančna Gorica objavlja 
razpis za izbor Športnika leta po izboru bralcev Klasja 
2015. 

Pogoji sodelovanja:
1. Predlagani športnik mora biti občan občine Ivančna Gorica, lahko je 

član športnega kluba, ki nima sedeža v občini Ivančna Gorica.
2. Predlagatelj (društvo, ali posameznik) lahko predlaga enega športni-

ka na predpisanem obrazcu, z ustrezno obrazložitvijo rezultatov v letu 
2015. Obrazec je objavljen na spletni strani www.ivancna-gorica.si. 

3. Predlagatelj mora predlog s podatki in obrazložitvijo posredovati na 
sedež Uredništva časopisa Klasje, Sokolska ulica 5, 1295 Ivančna Go-
rica, ali na elektronski naslov urednistvo@klasje.net, najkasneje do 
ponedeljka, 23. novembra 2015.

4. Seznam predlaganih športnikov in način glasovanja bodo objavljeni v 
novembrski številki Klasja. 

5. Razglasitev športnika leta po izboru bralcev Klasja, s podelitvijo prizna-
nja in praktičnih nagrad, bo potekala v sklopu tradicionalne prireditve 
Športnik leta občine Ivančna Gorica, konec decembra.

6. Informacije: 781 21 30, urednistvo@klasje.net.

2. pokal Ivančne Gorice je ostal doma, 
sezona za tri selekcije že v teku
V soboto, 3. 10. 2015, smo v Košarkar-
skem klubu Ivančna Gorica, v športni 
dvorani Podružnične šole v Zagradcu, 
uspešno izvedli 2. pokal Ivančne Gori-
ce. V prvi izvedbi leta 2010 so v močni 
konkurenci slavili Ivančani, tudi letos 
pa ni bilo nič drugače, saj so v konku-
renci štirih ekip slavili in tako osvojili 
tudi 2. pokal.
Turnir, ki je obenem pomenil prvi ura-
dni dogodek v novi športni dvorani, 
je ponudil pestro dogajanje skozi cel 
dan. Kot prvi so na igrišče stopili naši 
kadeti, igralci selekcije U-17, ki so od-
igrali tekmo 3. kola 2. državne lige za 
kadete. Ekipa, ki je v povprečju precej 
mlajša od konkurentov v tej kategori-
ji, je pred sezono dobila nov zagon, saj 
je vodenje ekipe prevzel novi trener 
Bojan Vaupotič, ki ima na področju 
trenerstva dolgoletne izkušnje, v svoji 
karieri pa je dosegel že veliko uspehov 
na najvišjem nivoju tekmovanj mla-
dinskih selekcij. Fantje so si nasproti 
stali z ekipo KK Kolpa iz Črnomlja. Na 
tekmi so pokazali, da nov pristop na 
treningu že kaže rezultate, predvsem 
pri košarkarski tehniki. Nasprotnik je 
bil sicer precej boljši, tekmo je, po za-
slugi igralca Kneževiča, ki je dosegel 
44 točk, od tega 9 trojk, zmagal z re-
zultatom 86:48, vendar smo po vide-
nem lahko zadovoljni in optimistični, 
saj bodo ti fantje skupaj igrali še vsaj 
dve sezoni v konkurenci U-17. 
Glavni dogodek dneva je bil turnir v 
članski konkurenci za 2. Pokal Ivanč-
ne Gorice, ki so se ga poleg domače 
ekipe KK Ivančna Gorica udeležile še 
ekipe KK Lesdog Kočevje in KK Brežice 
iz 4. slovenske lige ter KK Bacardi Šen-
tjernej iz novomeške regionalne lige. 
Vse štiri ekipe so ravno v fazi priprav 
na novo tekmovalno sezono, zato sta 
bili dve tekmi za vsako ekipo še pose-
bej dobrodošli. 
Ekipe so pokazale, da se tudi na nižjih 
nivojih igra kvalitetna košarka, borbe 
ni manjkalo in tudi lepih akcij ne. V pr-
vem polfinalu sta se pomerili ekipi KK 
Brežice in KK Bacardi Šentjernej, v ka-
teri so nekoliko boljšo formo pokazali 
Šentjernejčani, saj so takoj na začetku 
tekme povedli, si hitro nabrali varnih 
20 točk prednosti ter tekmo mirno 
pripeljali do konca. 
V drugem polfinalu sta se pomerila KK 
Ivančna Gorica in KK Lesdog Kočevje. 
Ekipi se dobro poznata s prejšnjih se-
zon v 4. SKL, v letošnji sezoni pa bosta 
tekmovali v različnih skupinah. Tekma 
je bila napeta od prve minute naprej, 
obe ekipi sta prikazali trdno obram-
bo, nasprotnik je težko dosegal koše. 
Vodstvo se je menjalo iz ene v drugo 
smer do konca tekme, kjer so domači 
uspeli dokončno streti nasprotnikovo 
obrambo in slavili z rezultatom 64:56. 
Sledila je tekma za tretje mesto, v ka-
teri so se pomerili Brežičani In Koče-
varji. Tudi ta tekma je bila izenačena 

do zadnjih minut, na koncu pa so sla-
vili Brežičani in tako osvojili tretje me-
sto na turnirju. Rezultat tekme 58:50.
V velikem finalu so se tako pomeri-
li rumeno-modri in Šentjernejčani. 
Ivančani so bolje začeli, z nekaj lah-
kimi koši povedli. Gostje se nikakor 
niso predali, ter do tretje četrtine uje-
li priključek in celo povedli za 8 točk. 
Sledila je izjemno borbena in nape-
ta končnica tekme, kjer sta se ekipi 
vseskozi menjavali v vodstvu. Tekma 
je bila odločena v zadnji minuti. Po 
nekaj zadetih prostih metih zaradi 
dosojenih osebnih napak, je gostom 
zmanjkalo časa za preobrat. Zmaga 
in največji pokal sta tako tudi drugič 
ostala doma, ta tekma pa se je konča-
la z rezultatom 76:72. 
Pri domači ekipi, ki je letos doživela 
kar nekaj sprememb v igralski zased-
bi, so se izkazali prav vsi, ki so stopili 
na parket, razveseljivo je tudi dejstvo, 
da so se hitro vklopili v ekipo tudi novi 
igralci in že prevzeli svoj del odgovor-
nosti v ekipi.

Rezultati tekem: 
1. polfinale | KK Brežice : KK Bacardi 
Šentjernej 60 : 84
2. polfinale | KK Ivančna Gorica : KK 
Lesdog Kočevje 64 : 56

Tekma za 3. mesto | KK Lesdog Kočev-
je : KK Brežice 50 :58
Tekma za 1. mesto | KK Ivančna Gori-
ca : KK Bacardi Šentjernej 76 : 72
Končni vrstni red:
1. KK Ivančna Gorica
2. KK Bacardi Šentjernej
3. KK Brežice
4. KK Lesdog Kočevje
Največja atrakcija dneva pa je bila 
prav gotovo zaključna tekma dneva, 
saj smo imeli v Zagradcu tokrat prilo-
žnost spremljati nekdanje velike ase 
slovenske košarke. Priložnostna vete-
ranska ekipa KK Ivančna Gorica je go-
stila ekipo Luxuris Slovenija, veteran-
sko reprezentanco Slovenije nad 55 
let, ki je bila v takšni postavi, s katero 
je prišla na tekmo v Zagradec, druga 
na zadnjem veteranskem svetovnem 
prvenstvu v Grčiji v kategoriji 50 plus. 
Stalni član te reprezentance je tudi 
naš član Janez Erčulj, ki pa je tokrat 
zastopal barve domačega kluba. Gle-

de na to, da naši veterani ne trenirajo 
redno skupaj, so prikazali zelo dobro 
igro ter se dostojno upirali favorizira-
nim nasprotnikom, a so reprezentan-
ti pokazali iz kakšnega testa so in da 
njihove dobre predstave v svetovni 
košarki niso le naključne. Tekma se je 
tako končala z devetimi točkami raz-
like v korist reprezentance Slovenije. 
Poleg Janeza Erčulja so za našo eki-
po nastopili še Dušan Strnad, Tomaž 
Smole, Mladen Bralič Novak, Simon 
Kastelic, Simon Bregar, Miha Zajc in 
Sašo Stefanišin. Za ekipo Luxuris Slo-
venija pa so nastopili: Bratušek Vojko, 
Oprčkal Marjan, Pakiž Miha, Anzelc 
Vojko, Potisk Branimir, Suvorov Bo-
jan, Korunovski Mitja, Grum Andrej, 
Vidmar Anton, Plauštajner Andrej, 
Kahfedžić Abdulah, Jevšek Milan, Slo-
kar Marko, Medved Franci ter Butala 
Vincenc.

Tri selekcije že pričele s 
sezono
V letošnji sezoni bo Košarkarski klub 
Ivančna Gorica v državnih tekmova-
njih zastopan kar s petimi selekcija-
mi. Novoustanovljeni kadeti U-17 in 
pionirji U-13 so večinoma že končali 
z prvim delom tekmovanja. Selekcija 
U-13, ki jo vodi trener Žiga Erčulj, je 
letos že prikazala odlične igre, pred-
vsem pa veliko novo pridobljenega 
znanja, saj je v sezono štartala z odlič-
nim izkupičkom štirih zmag in dveh 
porazov. Selekcijo U-17 kot rečeno 
sestavljajo v povprečju mlajši košar-
karji, ki nastopajo v konkurenci tudi z 
dve leti starejšimi, zato lahko od njih 
letos pričakujemo predvsem veliko 
borbe in želje po razvoju, v prihodnjih 
sezonah pa se bodo prav gotovo borili 
tudi za najvišja mesta. Selekciji U-11 
in U-9 pričneta s tekmovanjem po no-
vem letu.
Člani so s tekmovanjem v četrti košar-
karski ligi pričeli v soboto, 17.10.2015, 
ko so gostovali v Ljubljani pri Ježici. 
Nekaj športne sreče je zmanjkalo, 
zato so se s prve tekme vrnili s pora-
zom, vendar je sezona dolga, prilo-
žnost za zmago pa pride že v drugem 
kolu, ko doma gostuje Zagorje.
Več informacij o pestrem dogajanju 
v klubu si lahko preberete na spletni 
strani www.kkivancna.si, kjer obja-
vljamo sveže novice, rezultate, razpo-
rede tekem ter še veliko drugih stvari. 
Obenem vas tudi ponovno vabimo, 
predvsem pa apeliramo na starše, da 
svoje otroke vpišejo na vadbo košar-
ke, ki jo letos izvajamo na treh šolah. 
Da ne bi prihajalo do zmešnjave vas 
pozivamo, da prijavnice pošljete di-
rektno na info@kkivancna.si, ali pa 
jih oddate trenerjem na treningu. Ter-
mine vadbe košarke za mlajše si lahko 
ogledate na spletni strani, tam so na-
vedeni tudi kontakti naših trenerjev.

Športni pozdrav,
Jernej Strnad, KK Ivančna Gorica
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OBČINSKA LIGA V MALEM NOGOMETU

Ekipa VIP Športni studio – 
prvak za leto 2015
V 21. sezoni občinske lige v malem nogometu smo dobili po imenu novega 
prvaka, po igralcih pa pravzaprav starega, saj je večina igralcev, ki igra v tej 
ekipi že četrtič zapored dobila občinsko ligo. 1. liga je bila precej zanimiva, 
kljub temu, da je bil prvak znan že krog pred koncem. Prve tri ekipe odstopajo 
od drugih, a tudi druge so prispevale precej h kvaliteti tekmovanja, ki je na 
visokem nivoju. Iz lige izpadejo novinci- ekipa Raja iz Višnje Gore, a naslednje 
leto bodo gotovo poskušali zopet priti nazaj. Najboljši strelec lige je že šestič 
in petič zapored Kristijan Čož (VIP športni studio) s 24 goli. Sledita mu Janez 
Perme (15 golov), ki je v zadnjem hipu z dvema zadetkoma proti prvakom svo-
ji ekipi Bar pr Livarni zagotovil 2. mesto pred ekipo Kavarno Sonček, ki je bila 
na koncu tretja. Tretji najboljši strelec lige pa je bil Robi Glavan (VIP športni 
studio) s 14 goli.  

Medvaški turnir v nogometu in začetek 
rekreacije v Zagradcu
ŠPORTNO DRUŠTVO ZAGRADEC je v 
soboto, 26. septembra, organiziralo 
medvaški turnir v malem nogometu, 
ki je potekal na igrišču nove osnovne 
šole v Zagradcu. Turnirja se je udele-
žilo 5 ekip, in sicer – Zagradec, Valtoč 
(Valična vas, Točane in Češnjice), sku-
pna ekipa Kitnega Vrha in Gabrovke, 
skupna ekipa Malega in Velikega Glo-
bokega ter ekipa Pezdine.
Najprej so se pomerile vsaka z vsako, 
najboljše štiri pa so nadaljevale z iz-
ločilnimi boji. Proti koncu dneva, ko 
je bila utrujenost že velika, je največ 
znanja in borbenosti pokazala eki-
pa VALTOČ, ki je v finalu premagala 
ekipo ZAGRADCA. Le-ta za zmagoval-
no ekipo ni kaj dosti zaostajala, saj 
so zmagovalca v finalu določili šele 
številni kazenski streli. Tretje mesto 
je osvojila ekipa PEZDINE, ki je prav 
tako po strelih z bele točke prema-
gala skupno ekipo KITNEGA VRHA in 
GABROVKE. Najboljši strelec turnirja 
je postal MITJA HROVAT (Kitni Vrh-
-Gabrovka), vratar pa ANDREJ PLOJ iz 
iste ekipe. 
Tako smo s športom obogatili pre-
krasno sončno soboto v lepem am-
bientu novega zagraškega igrišča in 
osnovne šole. Dan smo zaključili s 
pozdravom in željo, da do naslednje-
ga snidenja ob takšni priložnosti ne 
bi minilo preveč časa. 
Naslednji teden se je na istem igri-

šču s podelitvijo priznanj najboljšim 
zaključila letošnja občinska liga v 
malem nogometu, kar je »uradni« 
otvoritvi igrišča v Zagradcu dalo še 
dodatni pomen. 
Na začetku oktobra pa smo »krstili« 
tudi novo telovadnico. Najprej je v 
petek, 2. oktobra, cel večer potekalo 
rokometno druženje, naslednji dan 
pa košarkarsko, ki ga je finalom in z 
zmago na članskem turnirju začinila 
ekipa KK Ivančna Gorica. Za zaklju-
ček pa je potekala še zanimiva tekma 
veteranov Ivančne Gorice, ki so se 
pomerili z ekipo veteranov Sloveni-
je, ki so aktualni svetovni podprvaki. 
Domačini smo se slovitim »gostom« 
dostojno upirali in prispevali k več 
kot primerni »otvoritvi« naše velike 
pridobitve. Takoj nato se je s pone-
deljkom, 5. oktobra, začela popol-

danska vadba klubov in rekreacija, 
predvsem gibanja željnih domačinov 
in okoličanov. V okviru domačega ŠD 
Zagradec potekajo v telovadnici šte-
vilne dejavnosti (Bootcamp-obhodna 
vadba za moč; igre z loparji, košarka, 
nogomet člani in mladinci, odbojka, 
pilates). Praktično vse skupine do-
mačega društva so dobile termine, ki 
so jih želele, za kar gre zasluga tako 
domačemu predsedniku društva An-
dražu Škodi kot tudi ravnatelju šole 
Marjanu Potokarju. Rekreacija je 
zelo dobro obiskana in že sedaj lah-
ko rečemo, da bo telovadnica več kot 
služila svojemu namenu. Vadeči pa 
bomo seveda poskrbeli, da bo ostala 
lepa in uporabna čim dalj časa. 

Za ŠD Zagradec: 
Simon Bregar in Matic Sadar

Taekwondo pokal Gaiana 2015
V nedeljo, 4. 10. 2015, smo se udele-
žili Taekwondo pokala Gaiana 2015. 
V športni dvorani VEP nas je z go-
vorom pozdravil ljubljanski župan 
Zoran Jankovič. Eden najuspešnejših 
slovenskih orodnih telovadcev, Mitja 
Petkovšek, pa se je uradno poslovil 
od svoje bogate športne kariere. Sle-
dila je demonstracija taekwondoja, 
predstavila se je tudi skupina Akroba 
ŠD Narodni dom. Na tekmovanju je 
nastopilo 12 Kangovcev: 4 v kicku, 2 
v formah in 6 v borbah.
V kicku, kategorija Ž2, je odlična Neja 
Bažec zmagala trikrat in osvojila 1. 
mesto. Priborila si je tudi pokal za 
najboljšo tekmovalko. Njen mlajši 
bratec, Ronald Bažec, si je v kategoriji 
M2 z dvema zmagama priboril 3. me-
sto. Ian Michelčič Tomaž, kick-M2, 
in Luka Strlekar, kick-M3, sta tokrat 
ostala brez zmage. V kicku smo eki-
pno dosegli odlično 3. mesto.
Renata Mavrič je v formah kategorija 
MB-1 osvojila 2. mesto, v paru z Ro-
kom Mohorjem iz kluba Šmartno pri 
Litiji pa sta bila v svoji konkurenci ne-
premagljiva. Zelo dobro se je odrezal 

tudi Žan Zupančič, ki je v kategoriji 
KA-5 z mojstrsko formo poomsae Ko-
ryo osvojil 3. mesto.
V borbah je klub Kang dosegel izvr-
stne rezultate. Med člani do 68 kg se 
je izredno dobro izkazal Tomotej To-
dić. Nasprotnika je premagal tri krat 
in prišel do zlata. Dobil je tudi pokal 
za najboljšega borca. Odlično se je 
boril tudi Jure Tozon, kadet A do 61 
kg in z dvema zmagama prav tako po-
segel po zlati medalji. Gašper Štajnar 

je med otroki do 28 kg premagal ene-
ga nasprotnika, kar je njegova prva 
mednarodna zmaga in z njo dosegel 
3. mesto. Urh Oven med kadeti do 
53 kg in Gašper Kastelic med kadeti 
do 61 kg sta žal prvi borbi izgubila in 
tokrat ostala brez uvrstitev. Računa-
li smo tudi na Tevža Olovca, ki pa je 
zbolel in ni mogel nastopati.

Darja Podpečnik
Foto: Dragan Todić

Brezplačni oktober borilnih veščin na SŠ Josipa Jurčiča – vabljeni!
Na srednji šoli Josipa Jurčiča poteka brezplačna interesna dejavnost savate-francoski boks. Ob koncu šolskega leta se dijakom priznajo ure za vsebine, 
povezane s prosto izbiro dijaka.
Olimpijski komite Slovenije (OKS) 
uvršča savate v družino vrhunskih 
športov. Gre za taktično zanimiv bo-
rilno tekmovalni šport, ki je medna-
rodno razširjen med srednješolsko in 
univerzitetno populacijo, v kadetskih 
vrstah pa lahko tekmovalno nastopa-
jo tudi osnovnošolci višjih razredov.
Boksarske športe je zaradi njihove 
tehnične zahtevnosti potrebno zače-
ti trenirati zgodaj v obliki ne-kontak-

tnih vadb, ki so namenjene predvsem 
otrokom. Takšen način daje prednost 
igri in učenju taktike na račun razvoja 
moči, ki je v obdobju odraščanja in 
formiranja telesa kvečjemu povzroči-
telj neželenih obrab sklepov.
Vsako leto se odvijajo številne tekme 
v savatu doma in v tujini, na katerih 
bodo dijakinje in dijaki imeli možnost 
preizkusa pridobljenega znanja. 
Šport je zanimiv tudi za tiste dijaki-

nje in dijake, ki se v srednji šoli uči-
jo francoskega jezika, saj so tehnični 
elementi tega športa poimenovani 
v francoskem jeziku, kot na primer 
”Fouetté médian” –polkrožna brca v 
srednji del področja zadetkov (trup). 
Preko francoskega jezika in savata se 
spoznajo s francosko kulturo, ki jih 
kasneje lahko popelje tudi na študij 
ali izmenjavo v Francijo.

Za dijakinje in dijake je vadba brez-
plačna skozi celo leto, poleg njih pa 
ste prav vsi lepo vabljeni na brezplač-
ni mesec oktober v okviru sofinanci-
ranega programa mesec brezplačne 
vadbe pod okriljem Savate zveze Slo-
venije in Fundacije za šport. 
Treningi potekajo ob SREDAH od 
17.00 – 18.30 v plesni učilnici SŠ 
Josipa Jurčiča. Pridružite se in si po-
pestrite vsakdanjik s telesno vadbo 

športne panoge francoski boks, ki 
pomaga krepiti različne gibalne spo-
sobnosti ter pozitivno vpliva na sa-
mozavest in zdravo kompetitivnost.

Kontakt:
Mojca Obreza, 
trenerka savata SVZS
Tel.: 041 752 734
e-pošta: savate.ivancna@gmail.com

Občinski prvaki občine Ivančna Gorica v malem nogometu za leto 2015

*Ekipama ŠD AMBRUS in Kavarna pod Zvezdo se odvzame točka zaradi neu-
deležbe na tekmi 6. in 15. kroga. 

Simon Bregar

V drugi ligi so si nekoliko presenetljivo, a povsem zasluženo prvo mesto pri-
borili fantje iz ekipe MSU team (večina jih je iz okolice Šentvida) in si s tem 
zagotovili nastopanje v 1. ligi prihodnje leto. 2. mesto je osvojila ekipa ŠD 
Ambrus, tretje pa ekipa Kavarna pri Joži. Druga liga je bila še bolj izenačena 
kot prva, saj so za vrh konkurirale skoraj vse ekipe. Med strelci je bil prepri-
čljivo najboljši Mitja Hrovat (Kavarna pri Joži) s 25 goli, drugo mesto pa sta si z 
11 goli razdelila Izidor Bregar (Gradbeništvo Glavan Muljava) in Tadej Kastelic 
(MSU team). 
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Vadbe za zdravo življenje
Letošnjo jesen je več inštruktoric usta-
novilo novo športno društvo, ki skrbi 
za razvoj športa v naši občini in izo-
bražuje občane na področju zdravega 
življenja. Ker se vse preveč dela na 
kurativi in vse premalo na preventivi 
na področju bolezni, poškodb in peša-
nja zdravja ne glede na starost, saj se 
vsi našteti dejavniki pojavljajo čedalje 
prej. Nas to skrbi in vemo, da samo ak-
tivno delo na tem lahko kaj spremeni! 
Vse inštruktorice so prej že dolga leta 
vodile vadbe v sklopu drugih organi-
zacij, predvsem pa skrbno, vestno in 
z ljubeznijo do sebe, vas, naših teles 
in zdravja, nenehno nabirale novo 
znanje. Pri Športnem društvu Fit ma-
nija smo namreč zagovorniki uradnih 
licenc vadb, ker se še predobro zave-
damo odgovornosti svoje naloge in 
naše vadbe nikoli ne bodo postale kar 
neko poskakovanje, klepetanje med 
urami ali zgolj neko improviziranje, 
kot na žalost dandanes vse prepogo-
sto zasledimo. Programe za naše ure 
skrbno sestavimo - prav vsak gib je z 
določenim namenom – da se boste in 
bomo počutili vsak dan bolje!
Naše vadbe bodo zato zabava, a hkrati 
kvaliteta. Bodo trud in znojne kapljice 
na urah, a eno samo zdravje po njih. 
Utrujenost po napornih delovnih 
dneh, ko se komaj še odločimo priti do 
vrat dvorane, a na koncu jih zapremo 
s širokimi nasmehi na obrazu. In zaspi-
mo zadovoljni, da je potem naslednji 
dan samo še lepši. Takšna je naša vi-
zija in veseli bomo, če nam jo boste 
pomagali uresničevati!
Tina je Pilates Mat inštruktor in ima 
opravljeno tudi izobraževanje za vad-
bo z nosečkami in poporodno vadbo, 
njena prva ljubezen pa je aerobika, ki 
jo navdušuje že več kot 10 let. 

Pod svojim imenom LaTina AEROBIKA 
združuje ure klasične hi-lo aerobike, 
TNZ aerobiko (s poudarkom na kre-
pitvi in oblikovanju trebuha, nog in 
zadnjice), vadbo z elastikami, utežmi, 
tae-bo aerobiko, funkcionalno vadbo 
ter za popestritev še capoeira in afro 
aerobika. Pozornost posvečamo tudi 
vajam za krepitev in oblikovanje telesa 
ter posledično za lepšo držo in boljše 
počutje, z lastno težo in pripomočki 
ter aktivnemu raztezanju na način, ki 
je varen za naše mišice in sklepe in 
preprečuje možnost poškodb in neže-
lenih posledic vadb. Z aerobiko krepi-
mo srčno-žilni sistem in povzročamo 
izgorevanje maščob ter krepimo in 
oblikujemo posamezne mišične sku-
pine. 

Ali ste vedeli?
Najnovejše raziskave kažejo, da je 
prav PILATES vadba prihodnosti! Z ra-
zlogom se izvaja in širi že 100 let. Je 
celostna vadba za naše telo in dušo, za 
umirjanje IN hkraten razvoj močnega 
telesa. In kaj JE močno telo? To ni na-
bildano telo za razkazovanje mišic na 
plaži, brez skrbi, temveč telo z moč-
nim trupom – centrom, ki je varno! 
Ki vam pomaga, da lahko vse gibe v 
vsakodnevnem življenju sploh pravil-
no izvajate.
Da normalno pomivate posodo. Ku-
hate za kuhinjskim pultom. Hodite na 
pohode. Brez težav sedite v gledališču, 
kinu ali na predavanju. Predvsem pa, 
da sploh ne razmišljate o vsem našte-
tem . 
Ste vedeli, da naša hrbtenica ni prila-
gojena niti vožnji z avtom na izlet več 
kot uro in pol brez prekinitve? Da po 
toliko časa v šoferski drži ni varno niti 
obračanje na zadnji sedež po torbico, 

potni list, denar za cestnino? 
Da je inkontenca izredno naraščajoč 
pojav tako pri ženskah kot celo mo-
ških? Kaj pa storimo v današnjem času 
mi? Tudi ko se to začne dogajati žen-
skam in moškim v starosti (ki sploh ni 
nujno več tako visoka, to se nam do-
gaja čedalje prej!), kaj storijo? Najprej 
k zdravniku po recept za zdravila – na-
mesto da bi takoj začeli tudi vaditi me-
denične mišice, dokler še ni čisto zares 
prepozno.
Ste vedeli, da so meseci po porodu 
ključni za vzpostavitev mišic medenič-
nega dna v prejšnje stanje? Ko enkrat 
ne morete več kihniti ali poskočiti, 
ne da bi šli takoj na WC, je to znak za 
alarm – in pilates vadbo!
Da sploh ne omenjamo pozitivnih 
vplivov pilatesa na spolno življenje, ki 
prav tako niso zanemarljivi.
Če delate v službi 8 ur ali celo več, 
nikar tega ne storite brez odmora in 
nekaj vaj in premikov hrbtenice vmes! 
Najbolj idealno bi bilo takšen dan za-
četi z nekaj vajami pilatesa (ki JE hkrati 
tudi raztezanje!) in to kar vsak dan. 
Ker to časovno, razumemo, ne gre, si 
vzemite čas vsaj enkrat tedensko! Ni 
nujno pri nas, mi vam to v vsakem pri-
meru toplo polagamo na srce! 
S pilatesom dosežemo lepšo držo, iz-
boljšamo ravnotežje, hoja postane 
mehkejša, gibčnejša, postava bolj po-
končna in vitka, odpravimo bolečine v 
hrbtu zaradi nepravilnih položajev ali 
dolgotrajnega sedenja v prisilni drži 
v službi in za računalnikom, dnevne 
aktivnosti telesa ne utrudijo več tako 
hitro, zavarujemo svoje notranje tre-
bušne in ostale organe, zaradi pilates 
dihanja pa pripomore tudi k večjemu 
vnosu kisika v telo in zato pomaga pri 
problemih s spanjem in stresu.

ZUMBA je edinstvena, razigrana, učin-
kovita, popularna in zabavna oblika 
skupinske vadbe, ki je v svetu postala 
prava senzacija in se širi z neustavljivo 
hitrostjo - 10 milijonov zumba udele-
žencev na teden, v 110ih državah sve-
ta. Ob seksi in energični latino glasbi 
ustvarja vzdušje razgretega plesišča in 
obenem prinaša vidne rezultate. Vroči 
latino ritmi, kot so merengue, salsa, 
cumbia, reggaeton, samba ... ter nji-
hovi nalezljivi koraki nas sprostijo in 
nam vrnejo energijo - tako vadba po-
stane res pravi užitek in ji lahko po do-
mače rečemo kar plesna zabava. 
Koreografije so zasnovane po princi-
pih intervalnega treninga – izmenič-
no hitri in počasni ritmi, ki povečuje 
porabo kalorij tudi do 1.000 kcal v 
eni uri. Zumba kot oblika aerobne 
vadbe spodbudno vpliva na celo telo 
– z njo lahko razvijamo in vzdržujemo 
splošno kondicijsko stanje, pozitiv-
no vpliva na razvoj moči, gibljivosti, 
vzdržljivosti, ne nazadnje pa zaradi 
dobrega počutja pozitivno vpliva na 
večjo samozavest! Zumba poskrbi za 
izgorevanje maščob, poveča kardio-
-vaskularno zmogljivost, motoriko in 
koordinacijo ter tonizira celotno telo 
– osredotoča se na mišične skupine 
nog, zadnjice, rok, trebuha ter seveda 
na najpomembnejšo mišico našega 
telesa – srce! 
Zumba je zasnovana tako, da ji lahko 
sledi resnično vsak, ne glede na sta-
rost, plesno znanje, telesno pripra-
vljenost, saj je kombinacija enostav-
nih plesnih korakov, tako da plesno 
predznanje za udeležbo ni potrebno, 
odpade pa tudi problem iskanja ple-
snega partnerja. Primerna je za vse, ki 
imate radi latino glasbo in ples ter že-
lite razgibati, utrditi in oblikovati svoje 

telo, obenem pa biti v dobri družbi in 
se odlično počutiti v svoji koži. 
Zumbo vodi Urša, ki je bila sicer ena 
prvih licenciranih inštruktoric zumbe v 
Sloveniji in JE po novem tudi Urbha-
nize inštruktor. Znana je po neznanski 
količini energije, kar dela njene zumba 
ure resnično nepozabne.
Nam pa je poleg vsega naštetega všeč 
tudi psihična komponenta naših vadb. 
Tempo življenja postaja vsak dan hi-
trejši, obremenjeni smo s preteklostjo 
in prihodnostjo, vsak dan nas čaka ne-
šteto vlog in obveznosti – na vadbah 
pa imamo priložnost, da smo zares v 
trenutku, da smo preprosto mi, po-
vezani s svojo energijo in telesom, se 
sprostimo, zabavamo ter delimo in 
tako množimo našo energijo .
Srčno vas vabimo k našim vadbam, 
nekatere že potekajo tudi oktobra, z 
drugimi pa začnemo še v mesecu no-
vembru. Za vpis nas lahko pokličite na 
041 234 925, informacije pa najdete 
tudi na spletni strani www.fitmanija.
si.

Tina Kozelj, za ŠD Fit manija

URNIK 
LaTina AEROBIKA:
Šentvid: pon. & čet. 20h

PILATES:   
Veliki Gaber: pon. 18.30
Višnja Gora: tor. 18.30
Muljava: čet. 18.30
Šentvid: čet. 18.50

 

ZUMBA:
Ivančna Gorica: tor. & čet. 20.30
Ivančna Gorica: sre. 18.30
Muljava: pon. 18.30
Višnja Gora: tor. 19h

  

ZUMBA + FIT BODY:
Šmarje Sap: pon. 20h
Veliki Gaber: sre. 20h
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Ugasnila je luč življenja,
se prižgala luč spomina.
Ko ostaja v srcu tiha 
skrita bolečina
(S. M.)

V SPOMIN
FRANCI HREN

Mali Korinj 1a
(1958–2013)

Minilo je drugo leto, odkar si za vedno zatisnil svoje oči, 
vendar si v naših srcih še vedno živ. In v naših mislih še ve-
dno z nami. Pogrešamo te. 
Hvala vsem, ki z lepo mislijo postojite ob njegovem grobu in 
prižigate sveče njemu v spomin.

Vsi njegovi

ZAHVALA
19. septembra 2015 nas je zapustil

STANISLAV RUS
po domače Pečkov Slavc iz Šentvida pri Stični

 
Iskreno se zahvaljujemo vsem za izrečeno sožalje, cvetje 
in sveče. Posebna zahvala sosedom, govorcema, pevcem, 
gospodu župniku in vsem, ki ste ga pospremili na njegovi 
zadnji poti.
 
                                              

Vsi domači

Solza, žalost, bolečina
te zbudila ni,
a ostala je tišina,
ki močno boli.
(T. Pavček)

ZAHVALA
Ob boleči izgubi ljubljene žene, 
mami in babice

ALEKSANDRE PLUT,
s Fužine 5, Zagradec

(2. 12. 1953–11. 9. 2015)

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, so-
sedom, znancem za vso podporo v težkih trenutkih. Hvala 
za vsa izrečena sožalja, objeme, cvetje in sveče. Hvala go-
vornikoma za izrečene besede slovesa in pevcem za soču-
tno odpete pesmi. Hvala vsem, ki ste se od nje poslovili in 
jo pospremili na njeni zadnji poti. 
Draga mami, vedno boš v naših srcih. 

Žalujoči: mož Slavko, sin Matic s Tjašo in  
hči Tjaša s Primožem in vnuček Alex

ZAHVALA
V 55. letu nas je nenadoma za-
pustil sin, brat in stric

BOJAN ŠKUFCA
iz Stranske vasi, stanujoč v Ljubljani

(1961–2015)

Vsem, ki ste se od njega poslovili v tako velikem številu, 
darovali sveče, cvetje, svete maše, izrekali ustna in pisna 
sožalja ter ga pospremili na njegovi zadnji poti, se iskreno 
zahvaljujemo.

Posebna zahvala ga. Marijani Hočevar za ganljive besede ob 
njegovem grobu, patru Branku za lep poslovilni obred, pev-
cem in pogrebni službi Perpar.

Hvala vsem, ki ste se poklonili njegovemu spominu.

Žalujoči vsi njegovi

Smrt ne more nas ločiti,
le za hip nas loči čas.
Spomini ne morejo oditi,
večno zdaj so živi v nas.

V SPOMIN
JOŽE STRUNA

(12. 2. 1969–7. 11. 2012)
Veliko Globoko 9

7. novembra bo minilo 3 leta, odkar si nas zapustil, vendar 
še vedno mislimo nate.
Hvala vsem, ki ga ohranjate v srcu, mislite nanj in zanj priž-
gete sveče na grobu.

Vsi njegovi

ZAHVALA

Po težki bolezni je prenehalo biti srce mojega dragega očeta

FRANCA HOČEVARJA
(2. 10. 1934–11. 9. 2015)

Ob boleči izgubi se zahvaljujem vsem, ki ste mu v težkih 
trenutkih stali ob strani, ga obiskovali in mu krajšali čas. 
Lepa hvala sorodnikom, sosedom, prijateljem, gospodu dr. 
Žarku za veliko pomoč in požrtvovalnost. Lepa hvala gospo-
du župniku za lepo opravljeno pogrebno slovesnost, gospe 
Francki za ganljive poslovilne besede in pevcem za lepo pe-
tje ob grobu. Zahvaljujem se za darovane svete maše, sveče 
in cvetje.

Žalujoča hči Sonja z družino

Ko je Bog videl,
da je pot prestrma,
korak slaboten
in dihanje pretežko,
je položil roko na njena ramena
in rekel: Pridi domov!

ZAHVALA
V 79. letu življenja je za vedno zaspala in odšla v večnost 
naša ljubljena mama

MARIJA OKORN, roj. Strmole
iz Stične

Hvaležni smo, da ste se v tako velikem številu prišli poslovit 
od nje.
Bog povrni vsem, ki ste kakorkoli pomagali, da je bilo nje-
no zadnje slovo tako kot je bila ona sama – toplo in polno 
ljubezni.

Njena družina

Ko ti življenje
 je čaša trpljenja,
 je smrt odrešitev,

je tožba odveč …
Le mir in pokoj
mi , dragi, želite
in zame prižgite 
lučko v spomin …

ZAHVALA
V 82. letu starosti je mirno odšel v večnost dragi

ANTON KUTNAR
iz Velikih Češnjic 35, Šentvid pri Stični.

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste mu bili blizu še posebej 
v zadnjem obdobju njegovega življenja. Hvala zdravstvene-
mu osebju, vsem, ki ste ga obiskovali in mu na različne na-
čine lajšali težke trenutke, ter tistim, ki ste ga v velikem šte-
vilu pospremili na zadnji zemeljski poti in v njegov spomin 
darovali cvetje, sveče, dar za svete maše in v dober namen.
Ob podpori duhovnikov, posebno g. Dragana Adama, je 
pokojni čas bolezni živel v močni veri in upanju. Iskreno se 
jim zahvaljujemo za duhovno podporo in pogrebni mašni 
obred, ki ga je ob njihovem somaševanju vodil škof Fran-
ci Šuštar. Z ubranim petjem in besedami zahvale, so se od 
njega, kot dolgoletnega člana, čuteče poslovili tudi njegovi 
sopevci. 
Njegov svetli lik ohranjamo v srcu in molitvah, z globoko 
hvaležnostjo, da smo bili del njegovega življenja.

Vsi njegovi

Ni te več na vrtu ne v hiši,
Nič več glas se tvoj ne sliši,
Če lučko na grobu 
upihnil bo vihar, 
v naših srcih je ne bo nikdar.
Počivaj v miru.

ZAHVALA
10. julija 2015 nas je v 83. letu starosti zapustil naš dragi 

mož, ati, dedi, brat in stric

JOŽE MIKLIČ,
rojen v Višnjah 1932. leta, 
živel v Velikih Lesah št. 15

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, vaščanom, prijateljem, 
znancem in vsem, ki ste se prišli poslovit od njega. Hvala za 
darovano cvetje, sveče, maše in drugo.
Prisrčna hvala krškemu župniku Marku Burgerju ter nečaku 
Franciju Mikliču, nadškofijskemu kanclerju, za lepo opra-
vljeno sveto mašo, spoštljiv poslovilni govor in molitev.
Lepa hvala ga. Slani, ki je orisala njegovo življenje v imenu 
vaščanov Velikih Les. Zahvaljujemo se pogrebni službi Per-
par, pevcem in izvajalcu Tišine.
Vsem še enkrat hvala.

Žalujoči vsi njegovi
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primešamo balzamični kis in zavremo. Kuhamo 2 minuti, dokler se fige ne 
zmehčajo. Odstavimo s štedilnika, primešamo majhen kozarec gorčice in čili. 
Figovo gorčico takoj shranimo v majhne kozarce.
Kožo račjih prsi zarežemo v obliki kvadratne mreže in jo povsod namažemo 
z gorčico iz fig. Najprej na vročem olju popečemo stran s kožo, solimo ter 
popramo, nato obrnemo okoli in pečemo 15 minut. Mlado čebulo očistimo, 
narežemo na obročke in popečemo na olju. Zalijemo z balzamičnim kisom. 
Dodamo fige in postrežemo zraven narezanih račjih prsi. Priloga je lahko riž.

Pečena raca z ribezom
Sestavine: raca, 2 veji-
ci rožmarina, 1 košček 
ingverja, 3 žlice sojine 
omake, sol, poper, kari, 3 
žlice sezamovega olja, 2 
čebuli, 3 korenčki, por, 4 
paradižniki, 1 žlica toplje-
nega masla, 250 ml piva, 
1 žlica ribezove marme-
lade
Priprava:
Raco operemo, rožmarin 
in ingver pa nasekljamo na drobne koščke. 
Iz rožmarina, ingverja, sojine omake, soli, popra, karija in sezamovega olja 
naredimo mešanico, s katero raco natremo zunaj in znotraj. V raco položimo 
dodatno vejico rožmarina in raco oblikujemo s kuhinjsko nitjo. 
Čebulo razrežemo na četrtine, prav tako korenček, por in paradižnik. 
Pečico segrejemo na 200 °C, v njej raztalimo maslo in raco zapečemo z vseh 
strani. Dodamo zelenjavo in zalijemo s pivom. 
Pokrijemo pekač in raco pečemo dobro uro. 
Ko je pečena, jo v izključeni pečici še nekaj časa pustimo na toplem. Soku od 
pečenja odstranimo odvečno maščobo, potem pa ga s paličnim mešalnikom 
zmešamo skupaj z ribezovim džemom. Raco ponudimo razrezano na rezine, 
skupaj s pripravljeno omako.

Martinova sladka hruška
Sestavine: 10 hrušk, 2 limoni, 15 dag marcipana, 15 dag mletih orehov, limo-
nin sok, 1dcl mleka, 15 dag sladkorja, 8 dag masla, 250 ml belega vina, 15 
dag medu, 1 cimetova skorja, klinčki, 30 dag mandljevih listkov, 3 dag gustina, 
mrzla voda
Priprava: 
Hruške operemo in jih damo na pol. Pečke izrežemo. Zmešamo marcipan, 
orehe, limonin sok in mleko ter napolnimo v vdolbine hrušk. Sladkor kara-
meliziramo, dodamo maslo, zalijemo z vinom, dodamo med, cimet in klinčke; 
zavremo in v omako položimo hruške. Dušimo pribl. 15 minut, toliko, da so 
malo mehke. Mandlje v pečici na pekaču opečemo, da bodo zlate barve. Hru-
ške vzamemo iz omake in zunanjost povaljamo v mandljih. Položimo jih na de-
sertni krožnik. Omako odcedimo, da odstranimo začimbe. Ponovno zavremo 
in zgostimo z gustinom, ki ga zmešamo v mrzli vodi. Polijemo pod hruške. Po 
želji okrasimo s sladko smetano.

Nadevana goska
Gosi ni nujno nadevati, vendar ji nadev da boljšo aromo. 
Klasični je pripravljen iz mešanice čebule, jabolk, jajc, kru-
ha, mleka in zelišč.
Zelišča, kot so na primer pelin, timijan, majaron ali žajbelj, 
dodamo nadevu zato, ker eterična olja poskrbijo, da je ma-
stna perutnina lažje prebavljiva.
Lahko pa pripravimo katerega od naslednjih nadevov:
Klasični nadev
Na maslu popražimo na kocke narezan beli kruh, seseklja-
no čebulo in na drobno narezana gosja jetra. Mešanico 
stresemo v skledo, dodamo sesekljano jabolko, timijanove 
lističe, sol in poper ter vse skupaj dobro pregnetemo. V 
nadev vmešamo še vročo smetano in jajce.
Hitri nadev
Če nimamo časa za pripravo nadeva, v trebušno votlino preprosto položimo na koščke narezano bio pomarančo in 
nekaj vejic majarona. Gos bo imela čudovito sadno aromo.
Eksotični nadev
Dolgozrnati riž skuhamo toliko, da je še čvrst na ugriz. En mango olupimo in njegovo meso sesekljamo. Zmešamo ga 
z odcejenim rižem in karijem v prahu. Po želji nadevu dodamo še sesekljane orehe ali mandlje in vse skupaj dobro 
pregnetemo.
Sestavine: gos, majaron, kumino, 20 dag kostanja, jabolka – 3 – 5 kom (odvisno, kako veliko gos imate), 5 kom šalotke, 
50 g maščobe, 1 dl belega vina, juha za zalivanje, žganje – malo
Priprava: gos dobro očistimo, osušimo in celo natremo s soljo. Notranjost natremo z mešanico soli, popra, majarona 
in sesekljane kumine. Perutim odščipnemo konice. Obe peruti povežemo s kuhinjsko nitjo, prav tako skupaj zvežemo 
še obe nogi.
Šalotko olupimo in na hitro popražimo. Jabolka operemo, kostanje skuhamo in olupimo. Vse troje naložimo v notra-
njost goske in s kuhinjsko nitjo zašijemo odprtino.
Da bo meso mehko, gos pečemo počasi pri temperaturi od 165 do 175 stopinjah, 60 minut na kilogram teže. Gos 
položimo v pekač, s hrbtom obrnjenim navzdol. Dolijemo vino, juho (vsega skupaj naj bo v višino slab cm) in počasi 
pečemo. Gosko skozi vso peko polivamo z nastalo omako. Po potrebi dolijemo še malo juhe.
Po cca 1 uri gosko obrnemo in jo pečem še cca 1 uro in 10 minut (odvisno od velikosti gosi). Malo pred koncem peče-
nja, jo premažemo z malo žganja, da bo dobila lepo zlato barvo in da dobi hrustljavo skorjico.
Na koncu naredimo test, da se prepričamo, ali je gos dovolj pečena: v najdebelejši del zapičimo dolgo nabodalo – če 
iz luknjice priteče bister mesni sok, je gos pečena.
Ko je gos pečena, jo vzamemo iz pečice in jo malo pokrijemo, da se sokovi umirijo, nato jo previdno narežemo. Postre-
žemo jo skupaj s kostanji in jabolki ter dušenim rdečim zeljem.

Gosja jetra na hruškovi posteljici
Sestavine: 4 rezine gosjih jeter po 100 g, 2 zreli čvrsti hruški, lupina 1 limete, 2 dl rjave piščančje osnove, 25 g masla, 
2 žlici balzamičnega kisa, 2 žlički medu, sol, črni poper v zrnu 
Priprava: Pečico segrejemo na 180 °C. Hruški razkosamo na šestine in razpeškamo. V ponvi razpustimo maslo, na ka-
terem hruške po vsaki strani pečemo po 2 minuti. Hruške prelijemo s kisom, ki ga povsem ukuhamo, nato pa dodamo 
med, s katerim glaziramo hruške.
Hruške poberemo iz ponve, v katero nalijemo rjavo piščančjo osnovo. Osnovo zavremo in ukuhamo na pol. Začinimo 
jo s soljo in sveže mletim poprom, nazadnje pa vanjo vložimo hruške in odstavimo.
Ponev močno segrejemo in vanjo položimo gosja jetra. Po eni strani jih pečemo minut in pol, po drugi pa minuto. 
Nazadnje ponev za 2 minuti postavimo v segreto pečico.
Pečena jetra vzamemo iz pečice. Pokrijemo jih z alu folijo in pustimo počivati 2 minuti.
Hruške z omako pristavimo in segrejemo. Limetino lupino drobno nastrgamo. 
Hruške razdelimo na segrete krožnike, potem pa nanje položimo po rezino gosjih jeter. Jed pokapljamo z omako in po-
tresemo z naribano limetino lupino. Gosja jetra s hruškami in medom so delikatesna predjed za posebne priložnosti.

Račje prsi s figami
Sestavine: (Figova gorčica): 1,5 kg svežih fig, 500 g želirnega sladkorja, 30 ml balzamičnega kisa, 1 kozarček gorčice, 
1 noževa konica čilija 
Račje prsi s figami: 3 kosi račjih prsi (vsak približno 300 g), 2 žlici figove gorčice, 1 mlada čebula, olje, sol, poper, 2 žlici 
balzamičnega kisa, 200 g odcejenih fig, riž
Priprava:
Figova gorčica: Fige narežemo na četrtine, zmešamo z želirnim sladkorjem in pustimo stati čez noč. Naslednji dan 

Gospodinjsko stran pripravlja: Nataša Erjavec

Martinova goska in raca
Pred vrati je praznik svetega Martina, ki iz mo-
šta naredi vino. Po trgatvi je namreč čas za uži-
vanje v sadovih trdega dela. Vse do tega dne 
pijemo mošt, ki na Martinovo doživi svoj krst 
in končno postane pravo vino.
Pravega martinovanja pa ni brez Martinove 
gosi, pogosto tudi race ali kakšne druge vr-
ste perutnine. Zato si vzemite čas in svojim 
najbližjim pripravite poslastico, ki je ne bodo 
pozabili.
Poleg Martinove gosi se na krožnikih najpogo-
steje znajdejo mlinci, rdeče zelje, jedi s kosta-
njem in jedi z jabolki in hruškami, seveda pa 
v nobenem primeru ne sme manjkati mlado 
vino, ki je pravzaprav tudi razlog za to prazno-
vanje.
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NAGRADNA KRIŽANKA Kdor zna, pa zna
Kviz, narejen iz surovin pretežno slovenskega izvora

1.  Na kateri vodi vsako leto organi-
zirajo kajakaške spuste?
      a) na Višnjici
      b) na Temenici
      c) na Krki

2. Poišči turistični slogan naše obči-
ne.
    a) Lepo in kratkočasno
    b) Toplo in mehko
    c) Prijetno domače

3. Katera žival nastopa v pregovoru 
o sitem volku?
     a) ovca
     b) koza
     c) zajec

4. Zapiši število, ki pove koliko sta-
rih šol smo v občini podrli v zadnjih 
letih! ……..

5. Kaj pomeni starinsko narečno ime 
Šmihu?
    a) Sveti Mihael
    b) Sveti Daniel 
    c) Sveti Medard

6. Kadar obdelujemo hrano v pari, jo:
     a) cvremo
     b) dušimo
     c)  pražimo

 7. Koga označujemo s popačeno tuj-
ko »špengler«?
     a) kleparja
     b) kolarja
     c) piskroveza

8. Koliko naši bralci plačajo za glasilo 
Klasje?
    a) deset evrov
    b) pet evrov
    c) nič evrov

9. Kje pregovor, da jabolko ne pade 
daleč od drevesa, ne velja povsem?
    a) na ravnini
    b) v strmini
    c) v dolini

10. Imenuj muzikantovo glasbilo! 

............................................……….

Pokrovitelj nagradne križanke: 

PASJI RAJ, Trgovina za male živali, Sokolska 6, Ivančna Gorica
Spoštovani bralci! Pošljite pravilni gesli tokratne nagradne križanke na naslov urednistvo@klasje.net, ali po navadni 
pošti z dopisnico na naslov: Uredništvo Klasja, Cesta II. grupe odredov 17, 1295 Ivančna Gorica, najkasneje do 20. 
novembra 2015. 
Izžrebali bomo 3 praktične nagrade pokrovitelja Pasji raj, Trgovina za male živali, Sokolska 6, Ivančna Gorica. 1. nagra-
da:  1 x hrana za pse Royal canin; 2. nagrada: 1 x hrana za mačke; 3. nagrada: konzervirana hrana za mačke + priboljšek.

Hudomušnice
Gospodinja Micka v samopostrežbi zaman išče čaj, zato se s prošnjo obrne k prodajalki: 
»Čaj iščem«. »Katerega pa bi radi,« je uslužna prodajalka, »ruskega, kitajskega, brazilskega ali ka-
kega drugega?« 
»Veste kaj« malce ogorčeno odvrne Mici, »med čaje pa res ne bi bilo treba vtikati politike!«

Tone v stanovanju obišče prijatelja in se začudi: »Kako, da imaš v sobi toliko črnih mačk?«
»Varčevanje z energijo, dragi moj, varčevanje« mu pojasni prijatelj. »Najprej jih spustim na balkon, 
da se na soncu ogrejejo, potem se pa jaz pri njih pogrejem.«

Polde obišče zdravnika in mu potoži, da v spanju pogosto govori na glas. »Moti to ženo in druge 
domače,« vpraša zdravnik? »Sploh ne. Težave imam v službi; tam me večkrat zaloti šef, ki dela v 
sosednji sobi.«

Teta Matilda: »Igorček, daj tetici ljubčka pred spanjem!«
Igorček: »Si ne upam«.
Tetica: »Zakaj pa ne?«
»Ati je rekel, da imaš strupen jezik.«

Marko pride iz šole, kjer so se učili o krvi. Da bi se pohvalil z znanjem,  vpraša mamo: »Mama, katero 
krvno skupino imaš?«  »Nič,« odgovori mama. 
»Grozno, kako pa sploh živiš,« je razočaran nadebudni sine.
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Iz zakladnice 
naših domačij
Veliko so nam zapustili naši pradedje in praba-
bice, zato domoznanskih ugank ni ne konca ne 
kraja.  Evo vam nov oreh! Parkelj ni ta stvar, ki 
jo kaže podoba, ker ima tri rogove in ni kosmata 
kot hudobec. Izdelek je lesen, uporabljali so ga 
tam, kjer je bil potreben tesen objem, kajpak ne 
ljubezenski.

Predmet je del večje naprave, ki so jo uporabljali 
zlasti jeseni. Pogruntajte, zapišite in sporočite.

L. Sever

Žitni klasi in 
grozdje

MARIJA KOVAČIČ

Od vseh darov nebeških
najlepše se mi zdi

pšenično klasje v vetru
in grozdje, ki zori.

Žito nam nakloni
naš vsakdanji kruh,

v grozdno vince pride
nebeški Sveti duh.

Kruh blagoslovljeni
položimo na oltar,

zahvali mašnik z vinom
za vsak se božji dar.

Frtavčkov Gustl ima besejda
Iz stare ljubljanščine na starinski zahodno dolenjski go-
vor prestavil Klasjev Polde

Gavarija, de ima Frtavčkov Gustl besejda. Kaj 
nuca, če ja ima, k sa taki cajti, de nabena besejda 
nič na zaleže; še pasebej, če ja an pametn človk 
zgavari. Tu je zatu, k se zdaj  v palitika vsak šuštar, 
al pa žnida, al pa mesar vtika, čeprav se na pali-
tika tulk zastopja kəkr kašn osu na astranamija. 
Pol pa prideja vn take aslarije, de jih še sami na 
zastopja. Naj pstija palitka prgmah, pa naj greja 
rajši hlače šivat pa čevle flikat,  pa bo za vse buli. 
Palitika je za gspude in druge lahkakrušnike, k sa 
šulani za take stvari, pa še ti ga na debellomja. 

Sicer se pa jest ne anim ne drugim na pstim kaj dost kamnderat, sm preveč 
prefrigan, de b se pustu. Še tanarbuli je, de si tih, pa si sje misliš in pa sje 
delaš. Je že dolg kar səm spaznau, de se palitikam na gre zamert, te hitr pa 
parstih kresneja, pol pa imaš, k nič nejmaš. Muj prjatu Viki je bil ankat mau 
preveč glasan prti jim, pa sa mi začel taku nagajt, de je prec tih ratal. Paliti-
ka je tist na »k«, saj vejste kaj mislim. Sicer boja hmal valitve, pa boma kaj 
preštimali, čeprav jest na prčakujem, de boa kad dost buli, sa vsi glih. Še 
najbl se veselim valivniga  goleža; se bom vsaj ankat faj najù. Pa naj bo pol 
kar če. S buom že kaku znajdu, še vselej sm se.  

Lipu vas pazdravle Frtavčov Gusti, pa Neška tut.

Stara »novica«

Teta in general
Resnična zgodba, ki se je pripetila pred vojno. Stara dama je potovala po 
opravkih iz Berlina v Prago. V Pragi je zbolela  in v bolnišnici umrla. Užaloščeni 
sorodniki so zahtevali, da se njeno truplo prepelje v Berlin.  Toda, ko so krsto 
v Berlinu odprli, so v njej zagledali mrtvega generala v uniformi. V Prago je šla 
brzojavka: »V krsti ruski general, ne naša teta. Pošljite teto!« Iz Prage je še isti 
dan prišel odgovor: »Če tete ni v Berlinu, je šla v Petrograd.« Sledila je brzo-
javka v Petrograd: »Pošljite nam teto! Kaj naj naredimo z vašim generalom?« 
Iz Rusije je takoj prišel odgovor: »Z generalom storite kar hočete. Vašo teto 
smo včeraj pokopali z najvišjimi vojaškimi častmi.« 

P r i j a t e l j, št. 3, marec 1938
Opomba: Podoba ni izvirna sestavina članka.

Tičnica na Hudem
V dveh desetletjih vztrajnega poglabljanja v skrivnosti staroveškega življenja na naših tleh sem pridobil toliko izkušenj, 
da lahko brez ohranjenega izvirnega imena »tičnica« s precejšnjo zanesljivostjo prepoznam še neznano svetišče tični-
škega tipa; kajpak, če so ohranjeni razločni sledovi obrednega platoja in drugi sledovi iz starih dob.
Dosežek me je vodil do prepričanja, da bom slej ko prej prišel do take lokacije. To se je primerilo letošnjo pomlad, 
ko mi je pomočnik Matjaž Kremenšek, ki je tudi vešč raziskovalec naše zamolčane preteklosti, sporočil, da je zasledil 
»sumljiva« površinska znamenja. 
Seveda sem takoj odhitel na prizorišče in presenečen ugotovil, da je sled v predelu, za katerega sem bil prepričan, da 
ga dobro poznam. Znamenja svetišča iz naravoverskih časov ležijo namreč na severovzhodnem vznožju hujskega ma-
siva, nekako v južnem delu trikotnika med Hudim, Ivančno Gorico in Stično. Širše ledinsko ime je Brezovica, samemu 
gričku pa ljudje pravijo Borštek. »Najnovejša« tičnica v številnih pogledih povsem ustreza potezam drugih obrednih 
gričev na Slovenskem, le njeno ime je verjetno šlo v pozabo; vsa prizadevanja, da bi ga odkrili v katastrskih virih ali v 
spominu ljudi so bila doslej brezuspešna. Ivan Strmole s Hudega, lastnik holma, za izvirno ime »tičnica« ni slišal, bližnja 
Angela Grčman pa je povedala, da je mati skrivnostnemu »puklu« narečno dejala  »kakjajc«.

Približna lega hujske tičnice na karti 1 : 50 000. Na njej sta označeni 
bližnji sosedi: tičnica pri Viru in tičnica pri Stranski vasi; obe sta 
imensko dobro dokumentirani, vendar je slednja površinsko slabše 
ohranjena. Območje je dobro vodnato (Višnjica, Stičnica, Rupe …) 
in bogato s starosvetnimi ledinskimi imeni in arheološkimi najdba-
mi. Na primer ime »Hudo« nedvomno izhaja iz duhovnih predstav 
prednamcev.  

Lokacija hujske tičnice na Borštku na karti 1 : 5 000. 
Zanimivo je, da se tako imenuje tudi ledinsko ime tič-
nice v Metliki, ledinsko ime virske tičnice pa je Mali 
boršt. Taki borštki se pojavljajo tudi v povezavi z dru-
gimi tičnicami. Zategadelj ni izključeno, da je »bor-
štek« zakasnela sopomenka za sveti grič – tičnico. Po-
nekod, na primer v Palestini, takim gozdičkom pravijo 
»sveti gaji«. 

Ravnica hujske tičnice, na kateri so naši predniki verjetno opravljali duhovni 
ritual, je nenavadno dobro ohranjena. Njene približne mere so 21 X 23 metrov, 
kar je povprečna razsežnost večine podobnih svetišč. Vogali so nekoliko zaob-
ljeni, kar daje podobo jajca (mati Angele Grčman »kotjajc«). 
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195. rekord:  
Buča manekenka
Stvar postaja očitna: buče so začele posnemati ljudi ali pa so se ljudje 
že davno vrgli po bučah. 
Med dokazi je tudi pridelek gospoda Vladimirja Vajde s Pristave nad Vi-
šnjo Goro. Njegova Cucurbita pepo, kakor se ji pravi po latinsko, je ska-
lila zunaj ograje. Ko je v gredi zagledala nekaj sovrstnic, jo je zamikalo, 
kako se imajo, pa je začela lesti skozi redko mrežo. Toda »firbec« jo je 
drágo stal: med prehodom se je takó zredila, da ni mogla ne naprej ne 
nazaj. Pri tem je v pasu postala vitka, da bi ji to zavidala sleherna ma-
nekenka. Vladimirjeva buča ima potemtakem  dve rekorderski vrlini: je 
najbolj manekenska in najbolj radovedna »Pepa« v  naši občini. Zato 
njenemu vzgojitelju Vladu natikamo lento, ki se ji pravi Klasjev rekord. 
Ta bo neminljivo zapisan v knjigi dosežkov in presežkov. Na vso moč 
čestitamo in ploskamo, da nas grlo boli in dlani pečejo. Amen.

40

Od začetka 1. svetovne vojne je minilo že 101 leto

Domače paberkovanje sledov  
iz tega časa

Kako je pastir Blaž svoja oblačila »evidentiral«

Zadnjič smo se seznanili z ruskim vojnim ujetnikom 
Fedjem Jefimovim. Zdaj pa bi spoznali še novega 
ujetega Rusa z našega konca. To je pokojni Nikolaj 
Jefim s Pristave nad Stično. Rojen je bil leta 1895 v 
Petersburgu. V vojsko so ga poklicali, ko je imel 19 
let, bil ujet nekje v Zakarpatju in poslan v avstrijsko 
zaledje. Ker je zaradi vpoklicev primanjkovalo do-
mače delovne sile, so ga skupaj z nekaterimi dru-
gimi sotrpini dodelili na kmete v pomoč pri delu. 
Tako je zašel na Pristavo in se seznanil z domačin-
ko Mežnarjevo Marijo. Ker sta se po koncu vojne 
vzela, ni odšel s transportom v »Rasijo«, temveč je 
ostal na Pristavi in si ustvaril družino. Bil je priden 
delavec.
Nekoč sem ga bežno srečal in opazil, da je v njegovi 
govorici še vedno nekaj ruskega naglasa.
Umrl je pred kakimi štirimi desetletji. 

V prejšnjih časih je bilo vaško pašni-
štvo pomembna gospodarska de-
javnost. Ta je poleg drugega, dajala 
zaposlitev dosti ljudem. Resda zaslu-
žek ni bil kaj prida, toda vsaka stvar 
je boljša kot nič, če je človek skro-
men. Niso pa bili redki primeri, ko je 
priden pastir ostal za zeta pri hiši ali 
brhka pastirica za snaho na domačiji.                                                                                                                      
Pastir Blaž ni imel te sreče, a si je 
pomagal drugače. Med pašo si ni 
rezljal piščali, temveč je gledal za 
zaslužkom. Ko je na primer občina 
razpisala odkup majskih hroščev, 
»kebrov« po domače, jih je Blaž vsak 
dan nabral cajno in jih nesel zbiralcu. 
Ta jih je uničil z živim apnom, Blažu 
pa izplačal novce. Ob koncu si je fant 
kupil jako lepo srajco in jo imenoval 
po izvoru zaslužka. Zato so v nedeljo 
pred cerkvijo fantje z zavistjo, dekle-
ta pa z občudovanjem, gledali Blaža 
v čudoviti »kebrovi« srajci. Na podo-
ben način je fant z nabranim gozdnim 
pepelom prišel do »pepelnih« hlač, s 
pomočjo hrastovih ježic do »ježiče-
vega« klobuka, s prodajo polhovih 
kožic do »polhovih« škornjev in tako 
naprej. Skratka, med letom se je 
pastir tako opremil, da mu je jeseni 
ostal ves zaslužek od paše srenjske 
živine. V desetletju varčnega življe-
nja se je Blažu nabralo toliko novcev, 
da si je kupil bajto z nekaj zemlje in 
se kmalu oženil. Če bi videli, v kako 
lepem »arnikovem gvantu« je šel k 

poroki, stavim, da bi mu vsi zavidali; 
zakaj »arnikov gvant«, najbrž ni tre-
ba posebej pojasnjevati.
Pa recite, če dandanes nismo do 
skrajnosti prozaični. Kaj se ne bi lepo 
slišalo, če bi naši poslanci, na primer, 
nosili »parlamentarne« kamžole, 
svétniki »občinske šolne«, predse-

dniki raznih komisij komisijske do-
kolenke in tako naprej. Roko na srce, 
tudi jaz bi lahko nosil Klasjeve gate, ki 
bi si jih kupil za honorar od pričujoče 
zgodbe – če ga bo kaj; s honorarjem 
je namreč  táka, da je do zadnjega v 
»božjih rokah«. 

Leopold Sever

Odzivi na članek in 
predlog zategadelj
Ko sem v zadnji številki Klasja objavil članek »Čarovnice so – in to definitivno«, 
se je po digitalni in papirnati poti vsul plaz očitkov, da dajem v nič pomembno 
sestavine naše družbe in se ji celo posmehujem, tako kot to počnem z drugimi 
odrinjenci iz naše jako šekaste narodne srenje. 
Priznam – »mea kulpa«. Evo ga, vsem za odškodnino, predlog za vključitev 
čarovništva v našo civilno družbo in v gospodarstvo. Svet se duši v izpušnih 
plinih iz železnih konjičkov. Zakaj ne bi za osebni prevoz in lažje tovore upo-
rabili čarovnice z metlami.  Samo frrrrk in šcccc pa si v želenem kraju – nobe-
nih škodljivih izpuhov več, razumete? Poglejte, kako bi se na primer poštarji 
imeli lepo, če bi se namesto na svoje rumene ropotulje razkoračili na metlo in 
brez okoljske škode raznesli poslano. Imeniten prispevek k ohranjanju narave, 
skladno z evropsko okoljsko direktivo, vam rečem.

Z največjo hitrostjo na občino v Ivančno, Sokolska 8!

Od podob mi je prišla v 
roke le fotografija z ne-
kega pogreba v Stični. 
Pristavskega Rusa vidimo 
prvega v vrsti z leve strani. 
V nasprotju z gorenjeva-
škim Fedjem, je bil manjše 
postave.

Podoba Janeza Jefima, 
Nikolajevega vnuka, ki mi 
je pomagal do podatkov 
o svojem dedu, za kar se 
mu lepo zahvaljujem. Pre-
sodite, če je na njem kaj 
ruskega!


